
پویش اجتماعی سهم من در بحران کرونا؛

قرنطینه؛ ترجیح فردگرایی و تکریم جمع گرایی

استاندار قم خواستارشد

 تامین دستگاه زباله سوز برای مقابله با کرونا

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه 
بزرگ تونل بلوار جمهوری اسلامی به طول ۱۲۰۰ متر، گفت: امیدواریم 
با  به بهره برداری برسانیم. عباس حلوایی زاده  را  آن  بتوانیم  سال ۱۴۰۰ 
اشاره به آخرین وضعیت تقاطع غیرهمسطح حضرت ولی عصر)عج(، اظهار 
داشت: محور مستقیم این پروژه مهم در سال گذشته به بهره برداری رسیده 
است که فاز دوم آن در دستور عملیات عمرانی قرار دارد. معاون فنی و 
عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه رمپ جهتی این پروژه از کمربندی امام 
علی)ع( به سمت بلوار خلیج فارس در دست اقدام عمرانی است، ابراز کرد: 

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در درمانگاه ها و مطب های قم 
شاهد افزایش ده تا ۱۵ درصدی مراجعات مردم هستیم و این موضوع ما 
را نگران کرده است. دکترمحمدرضا قدیر گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته 
و تا ساعت ۱۴ روز هجدهم فروردین ماه، ۱۰۳ نفر در مراکز درمانی قم با 
تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند. وی افزود: ۲۳ نفر از این تعداد 
در بیمارستان های قم بستری و بقیه پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس 
مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند. رئیس دانشگاه علوم 

پزشکی قم ادامه داد: طی شبانه روز گذشته، ۲۹ نفر از بیماران بستری در

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

تونل بلوار جمهوری سال ۱۴۰۰
 به بهره برداری می رسد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

افزایش مراجعه به مطب ها 
نگران کننده است
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مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

اجازه فروش تیم لیگ برتری 
فوتسال قم را نمی دهیم 
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ساختمان هایی که هر لحظه در معرض خطری بزرگ قرار دارند 

ایمنی ساختمان ها 
قربانی  زیبایی 

اعلام جرم علیه یک نماینده مجلس
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سالیان زیادی است که الزامات ویژه ای در ساخت و ساز و نگهداری ساختمان ها گذاشته شده و بر ضرورت حفظ ایمنی ساختمان ها 
تاکید شده اما امروز ساختمان های بسیاری در شهر وجود دارد که به دلیل نداشتن ایمنی لازم در معرض خطر جدی قرار دارند. با 

رشد جمعیت در دنیا، تحولات عمده ای در ساخت ساختمان ها پدیدآمده که این تغییرات خطرات هنگام کار برای کارگران و زندگی

بر اثر ابتلا به سرطان ؛ 

رئیس شورای اسلامی  شهرقم ضمن قدردانی از زحمات کادر درمانی، مسئولان، خیران و 
طلاب جهادی در مقابله با ویروس کرونا گفت: نام گذاری مکانی به نام شهدای مدافع سلامت 
قدردانی کوچکی از زحمات آنان است.  عبدالله جلالی عصر دیروز در صد و سی و نهمین 
جلسه رسمی و علنی که به صورت آنلاین از شورای شهر قم پخش شد با اشاره به شرایط 
ایجادشده در کشور و استان قم اظهار داشت: مدیریت شهری از همه  کسانی که برای مبارزه 
با ویروس کرونا به میدان آمده اند  تشکر ویژه ای دارد. وی با تأکید بر تأمین سلامت جامعه با 
حفظ قرنطینه خانگی افزود: کادر درمانی، مسئولان، خیران، طلاب جهادی و همه مردم در 
حال تلاش برای کنترل این بیماری بوده و امیدواریم با رعایت قرنطینه خانگی هر چه سریع تر 
دوران اپیدمی این بیماری به پایان رسد. رئیس شورای شهر قم   نام گذاری مکانی را به نام 

شهدای مدافع سلامت قدردانی کوچکی از زحمات آنان خواند و بیان کرد: با توجه

روز  صبح  از  ترافیکی  محدودیت های  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
چهارشنبه ۲۰ فروردین تا جمعه ۲۲ فروردین در تمام معابر منتهی به مسجد جمکران و 
محورهای منتهی به استان قم اجرا می شود. عباس ذاکریان با اشاره به تصمیمات اتخاذشده 
در ستاد ملی مبارزه با کرونا اظهار داشت: تمام تصمیمات شهرداری و مدیران شهری بر اساس 
شرایط ایجادشده و حفظ سلامت شهروندان گرفته می شود.وی با توجه به نزدیکی ایام نیمه 
شعبان به تشریح برنامه های شهرداری پرداخت و افزود: اخذ تصمیمات جدید برخلاف روال 
هرسال برای شهرداری و مدیران شهری و استانی نیز سخت بوده اما باید با توجه به اولویت ها 
برگزاری  عدم  بر  تأکید  با  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  شود.معاون  تصمیم گیری 
جشن های نیمه شعبان در مسجد مقدس جمکران تصریح کرد: در جلسات استانداری و 

کمیسیون های مربوطه برای جلوگیری از تردد مردم تمهیدات لازم اندیشیده شده است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

خیابانی به نام شهدای مدافع سلامت نام گذاری می شود
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

 جلوگیری از تردد در معابر منتهی به  جمکران ازصبح چهارشنبه
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راهدرمانزخمهای
اقتصادیکرونا

 
اعضا  و  ارگان های  پویاست؛  و  زنده  کالبدی  اقتصاد 
تشکیل دهنده این کالبد نیز برای حیات خود نیازمند 

شرایط زیستی سالم و امنی هستند؛ شکی نیست که حمله هر بیماری یا ویروسی به 
این کالبد زنده شرایط حیات را دچار بحران یا اختلال خواهد کرد. 

ویروس کرونا نیز به واقع کالبد اقتصاد بین المللی و البته اقتصاد و تجارت کشور را مورد 
حمله ای جدی قرار داده است. حال ما با پیکری که از آسیب ها و تهدیدها در امان نبوده 
مواجه ایم که باید با تجزیه و تحلیل دقیق شرایط موجود ضمن بهره مندی از تجارب 

گذشته، بهترین روش و راهکار مقابله را یافته و اجرایی کنیم.
کاهش جهانی قیمت نفت و ادامه تحریم های ظالمانه، اقتصاد کشور را  آسیب پذیرتر 
کرده و در شرایط سخت تری قرار داده است و در زمانی که بحران حاصل از بیماری 
کرونا، اقتصاد بین المللی را از مدار طبیعی خود خارج کرده و رکود جهانی همراه با 
ابهامات ناشی از تبعات این بیماری دامن گیر اقتصاد جهانی شده است، ما باید در 
جریان درمان عوارض و تبعات ناشی از تهاجم ویروس کرونا، بیماری های زمینه ای 

اقتصاد کشور را شناسایی و در مسیر درمان آن گام های سریع و موثرتری برداریم.
درمان آسیب های حاصل از بحران کرونا نخست مستلزم شناسایی مشکلات این 
بحران و برآورد خسارت ها و تبعات آن بر بخش های مختلف اقتصاد و یافتن راهکارهای 
مناسب به منظور درمان این بخش های آسیب دیده است. مرحله بعدی این درمان بی 
شک تامین امکانات و پیش نیازها و منابع مالی لازم برای بهبود زخم های وارد شده از 

سوی این بحران جهانی است. 
روشن است که در شرایط فعلی پیش بینی های بودجه بر اساس قیمت نفت از امکان 
تحقق پذیری کمتری برخوردار می باشد و از سویی دیگر، شرایط موجود روند صادرات 
غیر نفتی را نیز کاهشی کرده و بر این دو می توان شاخص مهم رکود نسبی بنگاه ها و 
کسادی فعالیت های اقتصادی را نیز افزود که در نتیجه موجب کاهش یافتن یکی از 
مهم ترین منابع درآمدی دولت )مالیات که بخشی از بودجه بر این درآمد تکیه زده (شده 
است. نه تنها تجارت و تولید دچار اخلال شده بلکه به تبع آن اقشار آسیب پذیر جامعه 
نیز ناگزیر دچار این بحران شده اند. در همین راستا هزینه های دولت در حوزه کمک و 
تسهیلات به فعالان و بنگاههای اقتصادی و همچنین تامین بسته های معیشتی برای 

اقشار آسیب دیده افزایش یافته  است.
درچنین موقعیتی همدلی و همبستگی توام با هوشمندی و آرامش به مدیریت بهتر 
شرایط کمک خواهد کرد. وفاق و همبستگی ملی همان حلقه اتصالی است که در این 
شرایط با بهره جستن از آن می توان آرامش، سلامت و امنیت اجتماعی و اقتصادی را 

بهتر از همیشه احساس کرد.
و  ارگان ها  نهادها،  اشخاص،  که  بودیم  آن  شاهد  مختلف  شرایط  در  این  از  پیش 
سازمان های مختلف اعم از عمومی و خصوصی با تمام قوا وارد میدان شده و برای 
گشایش گره های مختلف اقتصادی و اجتماعی فعالیت های جدی و موثری داشته اند 
و امروز در شرایطی که بحران اقتصادی حاصل از کرونا غیرقابل پیش بینی و به صورت 
ناگهانی گریبانگیر کشور شده، امید آن می رود که با یک عزم ملی بتوان بر شرایط ناخوب 
پیش آمده فائق آمد و ضمن کنترل و کاهش تبعات آن از این مرحله نیز به سلامت گذار 
کنیم. در این بین بنگاه های تجاری به عنوان یکی از ارکان سیستم اقتصادی کشور و 
ارگان های حیاتی این کالبد آسیب دیده، باید به شکل تخصصی و با تمرکزی بیشتر مورد 
درمان و حمایت قرار گیرند که البته تامین منابع مالی و همچنین تقویت همزمان بخش 
عرضه و تقاضا در کشور می تواند یکی از مناسب ترین و سریع ترین شیوه های بهبود مورد 

استفاده قرار گیرد.
در این راستا تامین منابع مالی دولت برای حمایت از بنگاه ها واقشار آسیب پذیر با 
کمترین آثار تورمی از اهمیت شایان توجهی برخوردار است. در این خصوص دولت 
می تواند ضمن کاهش معافیت ها و توسعه پایه های مالیاتی، فروش دارایی های خود 
کمک های  دریافت  ملی،  توسعه  صندوق  منابع  از  استفاده  سرمایه،  بازار  طریق  از 
بین المللی و تامین مالی از بازار سرمایه )انتشار اوراق ( و...نسبت به تامین منابع مالی 

مورد نیاز اقدام، تا سطح اشتغال کشور حفظ شود.
در این صورت، در سال جهش تولید با بهره مندی بیشتر از توانمندی ها و پتانسیل 
های داخلی گام های دقیق تری برداشته و با صیانت از توان تولیدی گذشته ظرفیت 

تولید را با توجه به کنترل شرایط بهداشتی مبارزه با این ویروس افزایش دهیم.
فراموش نکنیم توسعه اشتغال مبتنی بر تولید نه تنها در شرایط بحرانی بلکه در شرایط 
عادی نیز مهم ترین امکان ادامه حیات و رونق همه جانبه جامعه است؛ بنابر این، انتظار 
می رود با توجه به موج های پی در پی آسیب به اقتصاد کشور، با تدابیر ویژه سطح 
اشتغال حفظ شود. این نکته اگر مورد توجه جدی قرار نگیرد، موج بیکاری، خود به 
بحرانی دیگر دامن خواهد زد. حمایت از اجزا جامعه به معنای حمایت از کل واحد 
جامعه است. این حمایت نیز محقق نخواهد شد مگر با تمرکز یکپارچه و همبستگی 
همه سازمان ها، تصمیم گیرندگان ومسوولان بر جلوگیری از گسترش آسیبهای حاصل 

از این بحران جهانی.
نایب رئیس کمیسیون بازارپول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران

عباس آرگون *

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: اجازه فروش 
تیم فوتسال لیگ برتری محمد سیما را نمی دهیم و این تیم 
نباید از استان خارج شود.  رسول منعم اظهارداشت : تیم 

فوتسال محمد سیما به عنوان سرمایه ای که متعلق به مردم 
و جوانان قم است تا زمانی که مالک و مدیریت فعلی تیم 

توانایی و ظرفیت حضور درلیگ برتر کشور را داشته باشند

ساختمان های بلندمرتبه باید ضوابط ایمنی را رعایت کنند 
رضا بابایی استاد حادثه مجتمع مسکونی سحر نباید درقم تکرارشود

برجسته قمی 
درگذشت
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در پی موافقت رهبر انقلاب با برداشت از صندوق توسعه ملی؛

قدردانیرئیسجمهورازرهبرمعظمانقلاب

رئیس جمهور از موافقت رهبر معظم انقلاب با برداشت یک میلیارد یورو از صندوق توسعه ملی 
قدردانی کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری؛ حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن 
روحانی رئیس جمهور با قدردانی از موافقت رهبر معظم انقلاب اسلامی با درخواست برداشت مبلغ یک 
میلیارد یورو از منابع صندوق توسعه ملی برای مقابله و مدیریت عوارض ناشی از شیوع ویروس کرونا در 
کشور، دستورات لازم را برای تامین نیاز های ضروری در این عرصه، صادر کرد. رئیس دفتر رئیس جمهور 
در نامه ای به دکتر محمد باقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور پی 
نوشت رئیس جمهور به نامه دفتر مقام معظم رهبری )مدظله العالی( را به وی ابلاغ کرد. دکتر روحانی 
پی نوشت کرده است که" نیازهای وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از این منبع تامین و حتی 
الامکان از تولیدات داخلی و با استفاده از شرکتهای دانش بنیان اقدام شود. همچنین کمک های لازم 

به صندوق بیمه بیکاری ظرف هفته آینده انجام و جزئیات طرح در ستاد اقتصادی دولت مطرح شود".

همزمان با شب نیمه شعبان  صورت می گیرد

طنینبانگ»یامهدیادرکنی«درسراسرکشور
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی با صدور اطلاعیه ای از استغاثه و قرائت خانوادگی زیارت آل 
یاسین و دعای فرج و طنین بانگ 'یا مهدی ادرکنی' در سراسر کشور همزمان با شب نیمه شعبان خبر 
داد.   متن اطلاعیه فراخوان و دعوت سراسری شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی به شرح زیر است:

»بســـم الله الرحــمن الــرحیــم« بَقیّهُ الله خَیرٌ لَکُم اِن کُنتُم مُؤمنین )آیه 86 سوره هود(
شب نیمه شعبان یادآور میلاد موفورالسرور آخرین حجت الهی، منجی عالم بشریت، حضرت بقیه  الله 
 الاعظم )عجل الله تعالی فرجه الشریف( و با فضیلت ترین شب پس از لیله القدر و از اهمیت و قداست 
ویژه ای برخوردار و دارای فضیلتی بس عظیم است، شب تقرب به خدا و استجابت دعا و فرصت معنوی 
مناسب و ارزشمندی برای راز و نیاز با خالق هستی و نزدیکی هر چه بهتر و بیشتر به معبود و کسب برکات 
الهی می باشد، همانا در این شب خداوند قادر متعال به ذات اقدس خود جل و علا سوگند خورده است 
هرکسی را به او پناه برده و درخواست کند از رحمت خود محروم نفرماید و دست نیازمندی را رد نکند 
مگر آنکه گناهی درخواست کرده باشد؛ بنابراین از آحاد امت اسلامی بخصوص مردم شریف و متدین 
ایران استدعا دارد فرصت گرانبهای شب نیمه شعبان و بازبودن ابواب رحمت الهی بر روی بندگان را 
مغتنم شمرده، با استغاثه به درگاه حق تعالی، تعجیل در فرج مولا و مقتدای عالم هستی را طلب کرده و 
برای رفع ابتلای اغلب کشورها و جوامع بشری به بلای بیماری خطرناک ناشی از شیوع ویروس منحوس 
کرونا به حضرت ولی الله الاعظم، مهدی موعود )عجل الله تعالی فرجه الشریف( به عنوان عین الله ناظره 
و وسیله تقرب الی الله متوسل شوند با این امید که به برکت استغاثه و نجوای جمعی، رحمت واسعه 
الهی شامل همگان شده و به یاری خداوند با شکست کرونا و رفع این بلا، نگرانی ها برطرف شود ضمن 
اینکه با در نظر گرفتن ممنوعیت تجمعات و تعطیلی اماکن مذهبی، ابراز شادمانی و نشاط به یمن عید 
بزرگ خجسته میلاد مهرسپهر سروری، حجت ابن الحسن العسکری )علیه السلام( متناسب با شرایط 
کنونی از جمله نصب پرچم در سر در منازل، چراغانی و تزئین واحدهای مجاز به فعالیت اولویت و اهمیت 
خاصی دارد که ان شالله منتظران واقعی مهدی موعود )عجل الله تعالی فرجه الشریف( به وظیفه خود 
عمل خواهند نمود لذا در همین رابطه از همگان برای قرائت زیارت آل یاسین و دعای فرج »الهی عظم 
البلا...« همزمان با پخش زنده ساعت 20:45 شامگاه چهارشنبه بیستم فروردین مصادف با شب نیمه 
شعبان از مسجد مقدس جمکران و حرم ملکوتی ثامن الحجج حضرت اباالحسن علی ابن موسی الرضا 
)علیه آلاف التحیه و الثناء( در منازل و جمع با صفای خانوادگی و سپس رأس ساعت 21:00 طنین 
شعار »یا مهدی ادرکنی« و »یا حجت ابن الحسن عجّل علی ظهورک« در فضای عطرآگین اقصی نقاط 
میهن اسلامی از فراز بامهای منازل، پنجره ها و بالکن های مجتمع های مسکونی و مأذنه های مساجد و 

دیگر اماکن مذهبی توأم با نورافشانی دعوت به عمل آید.
 

سازمان قضایی نیروهای مسلح:

پروندهسقوطهواپیمایاوکراینیبازداشتیدارد
سازمان قضایی نیروهای مسلح اعلام کرد که پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی بازداشتی دارد. 

سایت سازمان قضایی نیروهای مسلح نوشت: »روز گذشته یکی از روزنامه ها با نماینده مجلس 
شورای اسلامی گفت وگویی انجام داد و از وضعیت پرونده سقوط هواپیمای مسافربری اوکراین 
و بازداشتی هایی که مقامات قضایی گفته بودند پرسید که او منکر بازداشت شد و حتی معتقد بود 
که لازم نبود کسی بازداشت شود. اما یک منبع آگاه اظهارات این نماینده مجلس شورای اسلامی را 
نادرست خواند. این مقام مطلع ضمن تکذیب سخنان این نماینده گفت: بعد از اعلام جزئیات حادثه 
شلیک به هواپیمای اوکراینی همانطور که پیش از این هم اعلام شده چند نفر بازداشت شده اند و 
برای این افراد پرونده قضایی تشکیل شده است. وی ادامه داد: از همان ابتدای اعلام این حادثه قوه 
قضاییه وارد عمل شده و در حال بررسی پرونده است. اکنون نیز پرونده این افراد در حال طی کردن 
روال اداری خود است و تحقیقات در این باره همچنان ادامه دارد. این مقام تاکید کرد که بهتر است 

در این باره مراجع ذی صلاح اطلاع رسانی کنند و افراد از بیان نظرات شخصی خود خودداری کنند.

 رئیس قوه قضائیه گفت: اقتضای تدبیر این است که در 
تعارض بین سلامت مردم و گشایش کسب و کارها حفظ 

جان مردم در اولویت قرار گیرد. 
در  رئیسی  ابراهیم  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
اخبار  در  نباید  افزود:  قضایی  عالی  مسئولان  جلسه 
منتشره از تصمیمات اجرایی تناقض باشد تا مردم دچار 

سردرگمی نشوند.
وی با بیان اینکه امروز جان مردم در خطر تهدید ابتلا 
انواع  میان  در  شد:  متذکر  دارد،  قرار  کرونا  ویروس  به 
سلامت، سلامت جسم و جان مردم اولویت دارد و در 
تزاحم بین انواع سلامت  ها، باید تدبیر و مدیریت ما مبتنی 

بر تأمین سلامت جانی مردم باشد.
برای  باید  بخش ها  همه  کرد:  خاطرنشان  رئیسی 
پیشگیری از شیوع هرچه  بیشتر کرونا و تأمین بهداشت و 
درمان آحاد مردم بسیج شوند و تمام تدابیر و اقدامات باید 

در جهت کاهش آسیب ها و خسارات جانی باشد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه این نکته را هم متذکر شد 

که اقلام پزشکی کشف و ضبط شده از محتکران، برای 
توزیع بین مردم تحویل شبکه بهداشت کشور شده و در 
این خصوص دستور اکید داده شد که شبکه مستقلی 

برای توزیع این اقلام ایجاد نشود.
این  در  نیز  ها  زندان   سازمان  رئیس  جهانگیر،  اصغر 
جلسه با اشاره به تأثیر تعیین کننده اعطای مرخصی به 
زندانیان در تأمین سلامت زندان ها در ایام شیوع ویروس 
حفظ  در  متبوعش  سازمان  اقدامات  تشریح  به  کرونا، 

بهداشت و سلامت زندانیان پرداخت.
وی از خدمات کارکنان سازمان زندان ها به صورت ویژه 
ها  زندان   در سازمان  ما  افزود: همکاران  و  کرده  تقدیر 
به صورت جهادی و شبانه روزی در تلاش هستند تا این 
بیماری وارد زندان ها نشود که این تلاش  ها به بهای به 

خطر افتادن سلامتی بسیاری از آن ها بوده است.
رئیس سازمان زندان ها همچنین از تدوین دستورالعملی 
برای نحوه بازگشت زندانیان از مرخصی خبر داد که بر 
ابتدا  زندانیان  بهداشت،  وزارت  همکاری  با  آن  اساس 

در محل  های پیش بینی شده برای قرنطینه مستقر می  
شوند و پس از دریافت گواهی سلامت وارد زندان خواهند 

شد.
رئیس قوه قضاییه در واکنش به این گزارش تأکید کرد 
که لازم است آن  دسته از همکاران دستگاه قضا که به 
خطر  در  سلامت شان  کار  محل  در  حضورشان  خاطر 

افتاده است، به صورت ویژه مورد توجه قرار گیرند.
رئیسی همچنین با اشاره به بیانیه ستاد حقوق بشر قوه 
قضاییه درباره حفظ »حق سلامتی زندانیان« گفت: امروز 
کاری که در ایران برای حفظ این حق از زندانیان انجام 
شد، در سطح دنیا نمونه و مایه  افتخار است؛ در حالی که 
این بحران نشان داد کشورهایی که همواره خود را مدعی 
حفظ حقوق بشر می  دانند، اهمیت چندانی برای این 
موضوع قائل نشدند، اما جمهوری اسلامی نشان داد 
حفظ حقوق و کرامت و سلامت انسان در هر شرایطی 

حتی اگر یک فرد زندانی باشد، مهم است.
بر  از سخنانش  در بخش دیگری  قوه قضاییه  رئیس 
لزوم توجه به معنویات تأکید کرد و با آرام بخش و راهگشا 
دانستن دعا و رازونیاز با خدا، اظهار داشت: رسانه ملّی 
و صاحبان قلم و بیان مسئولیت دارند توجه به معنویات و 
مناجات با خدا را در مردم زنده کنند و مسئولان هم باید به 

وظایف خود برای ایجاد جامعه سالم و نمونه عمل کنند.
جمهور  رئیس  ادعای  به  اشاره  با  ادامه  در  رئیسی 
آمریکا برای کمک رسانی به ایران در صورت درخواست 
بی  خردی  نشانه  را  سخنان  این  اسلامی،  جمهوری 
ترامپ دانست و تأکید کرد: نه ایران از دشمن خود کمک 
می خواهد و نه آمریکا انگیزه ای برای این کار دارد و نه 
به دلیل تحریم  های ظالمانه ای که علیه ملت ما اِعمال 
کردند، امکانش وجود دارد. وی افزود: آمریکا امروز دست 
به راهزنی اقلام بهداشتی کشورهای اروپایی می  زند و 
مردم خودشان هم از نظر اقتصادی و معیشتی و هم از 
نظر درگیری با کرونا سخت گرفتارند. اگر در کشورهای 
اروپایی مردم به سوپرمارکت  ها هجوم می  آورند، در آمریکا 
علاوه بر سوپرمارکت  ها و داروخانه  ها، به اسلحه فروشی  

ها هم هجوم می  آورند.
رئیس قوه قضاییه با بیان این که هجوم به اسلحه  فروشی 
در مواجهه با بحران  ها از پدیده  هایی است که در آمریکا 
وجود دارد، ادامه داد: ناامنی در آمریکا به حدی است که 
حتی زندگی و جان مردم در خطر است، اما مقامات این 
کشور حرف  هایی می  زنند و ادعاهایی مطرح می  کنند 

که دنیا را به خنده می  اندازد.

رئیس قوه قضائیه: 
حفظجانمردمدراولویتقرارگیرد

 عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: آمریکا به این نتیجه رسیده است که تنها 
با دوئل اقتصادی و ایجاد نارضایتی اقتصادی بین مردم می تواند با ما مبارزه کند لذا 

مسئولان مراقب بوده و در میدان آمریکا توپ نزنند. 
کرد  اشاره  نیز  کرونا  ویروس  شیوع  از  ناشی  بحران  به  اصفهانی  کریمی  احمد 
واظهارداشت : به خاطر این ویروس خطرناک، عذاب ها و  نگرانی هایی برای مردم به 
وجود آمده است، تحریم ها همچنان ادامه داشته و سازمان های جهانی با آن کاری 
ندارند. این درحالی است که سازمان ملل متحد و سازمان های حقوق بشری باید 
برای جلوگیری از این رویه ورود کنند اما این سازمان ها به فکر منفعت خودشان بوده 
و در برابر آمریکا که با یک ویروس بیولوژیکی جان مردم را به خطر انداخته، سکوت 
محض پیشه کردند.  وی با تاکید براینکه باید تولید را به سمت حرکت های موفقیت 
و مجلس  بیشتری کند  توجه  تولید  امر  به  باید  آمیزتر سوق دهیم، گفت: دولت 
نیز نظارتی داشته باشد. مثل هنگامی که بودجه را یک دوازدهم می کنیم، باید دو 
دوازدهم هم بر آن نظارت شود اما مجلس گاهی کار را رها کرده و نظارت را به سال آخر 
به تعویق می اندازد.  کریمی اصفهانی افزود: در سال 84، اصل 44 قانون اساسی و 
در سال 8۷، نحوه مکانیزم پیاده سازی آن را داشتیم که اجرا نشد. اگر امسال نیز آیین 

نامه های تنظیم شده درباره واگذاری بنگاه های دولتی به مردم صورت نگیرد، اعتماد 
مردم سلب خواهد شد. با فروختن چند بنگاه دولتی آنهم به شیوه ای نامناسب، یا 
فروش نادرستی که منجر به بازگشت آن بنگاه ها به دولت شده؛ اعتماد مردم به بخش 

خصوصی و واگذاری ها از بین رفته خواهد رفت.
این فعال سیاسی اصولگرا با اشاره به تحریم ها و فشارهای حداکثری آمریکا بر روی 
مردم ایران، بیان کرد: برای پیشرفت کردن باید تنش سیاسی را کنار گذاشت، چون 
زمان این نوع تنش های سیاسی نیست. اگر در یک شرایط عادی برای مدیریت یک 
بنگاه اقتصادی چند مدیر انتخاب کنیم که بین آن ها اختلاف ایجاد شود، آنگاه دیگر 
بنگاه اقتصادی مفیدی نخواهیم داشت. بنابراین از سیاسی کردن اقتصاد باید پرهیز 

کنیم تا واجدین اقتصادی کار را پیش ببرند. 
وی در پایان تصریح کرد: آمریکا به این نتیجه رسیده است که تنها با دوئل اقتصادی 
و نارضایتی تراشیدن و ناراضی کردن مردم از شرایط اقتصادی می تواند با ما مبارزه 
کند. مسئولان نباید در میدان آمریکا توپ بزنند. مردم ایران عزیزترین و بهترین مردم 
جهان هستند که امیدواریم با کمک هم به جهش اقتصادی و تولید برسیم و در کنار آن 

از بحران کرونا نیز عبور کنیم.

کریمی اصفهانی عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری:

زمانتنشسیاسینیست،درزمینآمریکاتوپنزنیم
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مردم»پایتخت«نمیدیدند
چهمیکردند؟

بظاهر رسانه ملی یک شانس بزرگ آورد چون ایام قرنطینه 
مصادف شد با ایام عید و برنامه هایی که از چندین ماه قبل 

برای چنین روزهایی تدارک دیده شده بودند. اما صدا و سیما طبق معمول از این توفیق 
اجباری هم نتوانست سربلند بیرون بیاید چراکه یا برنامه سرگرم کننده قابل توجهی نداشت 
و یا اگر هم داشت به جز یکی دو برنامه قابل توجه مانند عصر جدید و دورهمی)که آنها هم به 
شکل نصفه و نیمه و تکراری پخش شدند( چیز دندان گیری نداشت. با چنین اوضاعی مردم 
همواره در قرنطینه و محکوم به تماشای تلویزیون و فضای مجازی مجبور بودند تقریبا در همه 
شبکه های تلویزیونی چهره »ارشا اقدسی« و در همه پیج های مجازی چهره »ریحانه پارسا« 
را نظاره گر شوند. این مسئله در روز سیزده بدر به اوج خودش رسید و هیچ تمعهیدی برای 
جبران عدم حضور مردم در طبیعت اندیشیده نشده بود. البته در این میان، سریال پایتخت 
کمی آبروداری کرد اما آنهم آنقدر حاشیه  داشت که مردم را از خود سریال هم، بیشتر سرگرم 
کرد! بر همین اساس و با هدف سرگرمی هر چه بیشتر شما گل های در قرنطینه ، ما هم چند 

نکته پیرامون این سریال را  به شرح زیر تقدیم می کنیم:    
۱- اصرار بر موفقیت! 

تاکید مداوم بر استقبال مردمی با ارائه آمار نظرسنجی 80 درصدی توسط روابط عمومی 
رسانه ملی و پخش مصاحبه های رضایت مردمی قبل از نمایش سریال پایتخت دقیقا برای 
چیست؟!آخر چرا بر موفقیت سریالی ظاهرا موفق تا این حد تاکید می شود؟ راستی چرا 
غربی ها عقل شان نمی رسد و از این روش توپ استفاده نمی کنند؟! مثلا می توانند قبل از 
سریال»گیم آف ترونزشان« مصاحبه هایی از رضایت های مردمی به ویژه کادر بیمارستانی شان 

پخش کنند!  
نکته: ژان پل سارتر می گوید: پیروزی که شرحش فراوان داده شود نوعی شکست بوده 

است و حضرت سعدی خودمان هم می فرماید: مشک آن است که ببوید نه آنکه ...
۲- مصاحبه ها و آمار استقبال مردمی راست و حسینی است؟

شک نکنید آمار ارائه شده و مصاحبه های مردمی قبل از سریال )علی رغم سابقه نه چندان 
خوب صدا و سیما همچون آمار ارائه شده برای برنامه 90( درست هستند چراکه حداقل 
خلوتی خیابان ها و کاهش ترافیک خطوط اینترنتی در زمان پخش سریال پایتخت، می تواند 
موید این ادعا باشد. اما حرف ما این است: اگر مردم پایتخت نبینند چه کنند با اینهمه 

برنامه ها و سریال های بی خاصیت؟
خودتان مردمی را درک کنید که در قرنطینه خانگی به سر می برند و اجازه خرید؛ گردش و 
یا  دید و بازدید را هم ندارند! البته مردم صبور کشورمان همواره در طول تاریخ نشان داده اند؛ 
می توانند به شرائط مصیبت بارتر از اینها هم قانع باشند و حتی لذت هم ببرند! این مردم 
همان هایی هستند که با برنامه هایی مانند »دیدنیها« ؛»مسابقه هفته« ؛ »سریال اوشین« و 
»جنگجویان کوهستان« بخوبی کنارآمده اند وبا آنها کلی هم کیف کردند! اما اگر درب دیگ 
خواست های مردمی باز است دلیل نمی شود که حیا هم نشود و برای این مردم معمولا راضی 

حداقل چند برنامه  در سطح و کیفیت »عصرجدید« ساخته نشود. 
3- احساس خوشبختی با فراهم کردن متعلقات بدبختی

در فیلم ابد و یک روز دیالوگی هست که می گوید: ما بدبختی های دیگران را می بینم تا 
احساس خوشبختی کنیم!

سیاست رسانه ملی هم بر همین اساس است بجای ارتقای کیفیت برنامه هایش؛ کیفیت  
برنامه سازی خود را آنقدر کم می کند تا مصداق ضرب المثل یک لنگه کفش در بیابان غنیمت 
است؛ شود! با همین معیار آنقدر برنامه عذاب آور می سازد تا اگر یکی از آنها ملال آور شد 
خدا را شاکر باشیم! مثل آنکسی که کفش نداشت و با دیدن شخصی که پا نداشت خدارا 

شکر کرد!
4- حاشیه سازی عوامل

تاکید مداوم عوامل سریال به سانسورهای انجام شده در سریال پایتخت و انتشار نسخه های 
سانسوری آن در فضای مجازی برای چیست؟

آیا این قبیل اظهارات؛ توجیهی نیست برای پوشاندن برخی از کاستی ها و یا انحراف اذهان 
عمومی به سمت مسائل حاشیه ای؟  

اگر تاکنون این گروه باتجربه از خط قرمزهای رسانه ملی اطلاعی نداشتند که باعث شک 
و تعجب است اما اگر به فرض هم و به هر دلیلی اطلاع نداشتند چرا این ندانم کاری خود را 
با افتخار در بوق و کرنا می کنند؟! مگر نمی دانند در چه رسانه خیلی خاصی به لحاظ امنیتی 
کار می کنند؟ از آب گل آلود ماهی گرفتن که شاخ و دم ندارد.  اگر هم از حساسیت های 
این سازمان پادگانی خبر داشتند و با این وجود سریال خود را ساختند این نگرانی را بوجود 
می آورد که مبادا از قبل برای توجیه کاستی های سریال با برنامه ای از پیش تعیین شده با 
سازمان صدا و سیما ساخت و پاخت کرده اند تا در صورت انتقادات؛ مشکلات سریال را بر سر 
سانسورها آوارکنند. تازه؛آنهم برای سریالی که تا کنون خیلی بیشتر از حد انتظار؛ خط قرمزها 
را شکسته است! مگر خوشی به زیر دل عوامل سریال زده که با اینهمه خط شکنی اعتراض 
هم می کنند؟! هر چند کارگردان محترم این سریال خیلی زود متوجه شد که نباید وارد این 

بازی شود و بدون تظاهر خاصی خود را تابع سیاست های سازمان معرفی کرد.  
4- شترسواری دولا دولا نمی شود! 

بعضی از هنرمندان دوست دارند هم در یک رسانه غیرملی و به تمام معنی »ضدهنر« 
فعالیت کنند و هم حمایت مردمی را از دست ندهند! این روش »هم از آخور خوردن و هم 
ازتوبره« و »هم خر را خواستن و هم خرما را« به مدد گرایش جناحی خاص صدا و سیما، 
توسط مهران مدیری پایه گذاری شد و با معرفی این سوپاپ اطمینان به مردم این موضوع 
تلقین شد که اولا رسانه ملی صدای آزاد ملت است؛ دوما همه مشکلات متوجه دولتی است 
که به راحتی می توان گفت در تصمیم گیری های اساسی و کلان کشور در کنار مجلس؛ نقش 
پنجم و ششم را بعهده دارند! بر همین اساس به چنین هنرمندانی پیشنهاد می کنیم تکلیف 
خود را هر چه سریعتر معلوم کنند و تا این حد شعور مردم را به بازی نگیرند. از طرفی هم؛ 
نمک خوردن و نمکدان شکستن کار خوبی نیست؛ پس بهتر است وفادار سیاست های جایی 
که آنها را تا این حد بالا کشیده؛ باشند و قیافه مبارزان را نگیرند اگر هم واقعا مرد میدان اند 

بیایند تا درگوش شان بگوییم به کجاها گیربدهند. 
5-  بزرگ کردن نقدهای خاله زنکی 

بزرگ کردن هدفمند برخی از اظهارنظرات مضحک و عدم بیان نقدهای تخصصی نشانه 
چه چیزی به جز سرپوش گذاشتن بر روی مشکلات اساسی یک سریال می تواند باشد؟ 
بعنوان مثال نقدهای مضحکی همچون »گفتگوی شخصیت های مرد و زن سریال بر روی 
تخت خواب دونفره و پیش کشیدن اظهار نظر همسران آنها« و یا انتشار انتقادی مبنی بر 
اینکه »چرا نام این سریال در کشوری که  سال هاست تخت پادشاهی برچیده شده است  
"پایتخت " هست!« یا انتقادات سطحی برخی از مسئولان و.... با چه اهدافی تا این حد 
که  نیست  جریاناتی  سوی  به  عمومی  توجه  انحراف  بخاطر  اینها  آیا  می شوند؟  منتشر 

اعتراضات منطقی را لوث کنند؟   
6- یک سوزن هم به خودمان

تربیت  پیش بینی  فرهنگی کشور کمی غیرقابل  به سیاست های ضد  توجه  با  ما هم 
شده ایم! مثلا وقتی محدودیتی گذاشته می شود خواستار برداشتن آن می شویم وقتی هم 
که آن محدودیت برداشته می شود بشدت منتقد رفع ممنوعیت آن می شویم! همین امر کار 
فرهنگی را در کشور سخت می کند اما آیا ترویج چنین فرهنگ نامتعادلی بخاطر ضعف دست 
اندرکاران فرهنگی از جمله رسانه ملی نبوده؟)باز برگشتیم به زدن جوالدوز به دیگران( آیا این 
مردم حاصل تربیتی نیستند که صدا و سیما همواره آنرا با پخش اخبار منفی دیگران و همواره 
معترض به سیاست های اجانب و... گسترش داده؟ وقتی مردم به لحاظ فرهنگی به جایی 

رسیده اند که بارش بادنجان را باور می کنند مقصر کیست؟
باری به هر جهت با این اوضاع رسانه ملی و در این حبس های خانگی طبق معمول؛ ما 

می مانیم و برنامه هایش که بعد از کرونا خدا به دادمان برسد مخصوصا با شعار این روزهای 

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

کروناجان۱۳۶نفردیگررادرکشورگرفت
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون 60500 نفر 
در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 136 نفر دیگر در 24 ساعت 

گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به 3۷39 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز دوشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در کشور و 
جان باختگان ناشی از آن بیان کرد: از دیروز تا روز 18 فروردین 1399 و بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی 22۷4 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد. با احتساب 

موارد جدید، مجموع بیماران کووید 19 در کشور به 60500 نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 136 بیمار کووید 19 جان خود را از 
دست دادند. جهانپور گفت: تاکنون از وجود 3۷39 نفر در کشور به دلیل ابتلا به این بیماری، 
محروم شده ایم و دیگر در بین ما نیستند. وی افزود: خوشبختانه روند بهبود یافتگان سرعت 
بالایی گرفته و تا کنون 24236 نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. سخنگوی 
ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت اظهار کرد: 4083 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در 
وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. جهانپور گفت: با توجه به طرح فاصله 
گذاری اجتماعی یا فیزیکی در روزهای اخیر شاهد نزول در آمار موارد ابتلا به ویروس کرونا 
بودیم و امیدواریم با نکات بهداشتی فردی و عمومی و رعایت فاصله گذاری اجتماعی یا 
فیزیکی تا 23 فروردین و سپس رعایت پروتکل های فاصله گذاری هوشمند، این روند را حفظ 
کنیم. وی اظهار کرد: امیدواریم مردم وضعیت مدیریت شده بیماری را با مشارکت جمعی 
طی کنند. در صورت رعایت نکات بهداشتی در هفته های آتی می توانیم به تدریج وارد مرحله 

مهار و کنترل بیماری کووید 19 شویم.
 

دبیر شورای عالی امنیت ملی: 

ـسلامت« دوقطبیکاذب»اقتصاد
نبایدمارامتوقفکند

دبیر شورای عالی امنیت ملی تاکید کرد: »پزشک و کارگر« دو پایه اصلی راهبرد عبور از 
 ـسلامت« ما را متوقف کند.  بحران کرونا هستند. نباید دو قطبی کاذب »اقتصاد 

»علی شمخانی« در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: »مدل ایرانی برای مقابله با کرونا 
باید واجد ابتکارات انحصاری و بومی باشد. تبعات اقتصادی کرونا شدید است اما »پزشک و 
کارگر« دو پایه اصلی راهبرد عبور از بحران هستند.« وی ادامه داد: »نباید دو قطبی کاذب 

 ـسلامت« ما را متوقف کند. سال هاست که هنر زندگی در بحران را آموخته ایم« »اقتصاد 

سخنگوی وزارت امورخارجه:

بیشاز۳۰کشوروسازمانبهدولتوملت
ایرانکمککردند

سخنگوی وزارت امورخارجه ضمن تشکر از کمک های بعضی کشورها به ایران در زمینه کرونا 
گفت: بیش از 30 کشور و تعدادی از سازمان های بین المللی در زمینه مقابله با کرونا به ایران 

کمک کردند. 
»سید عباس موسوی« صبح دوشنبه در نخستین نشست خبری ویدئوکنفرانسی خود با 
اصحاب رسانه با تبریک فرارسیدن سال نو گفت: امیدوارم سال جدید سال آرامش و برکت 
برای ملت ایران و جهانیان باشد و بر تمام چالش ها از جمله ویروس کرونا فائق شویم و بر همه 

ویروس های دیگر اعم از افراط گری، خشونت و تحریم و... پیروز شویم.
سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه روز ملی فناوری هسته ای را تبریک گفت و ضمن 
قدردانی از تلاش های دانشمندان هسته ای افزود: امیدوارم این فناوری بومی با صلابت و 

قدرت پیش رفته و در خدمت صلح، رفاه و امنیت ایران و منطقه باشد.  
موسوی با ابراز همدردی با همه ملت ها و دولت هایی که درگیر شیوع کرونا هستند، تصریح 
کرد: کرونا در بیش از 200 کشور شیوع یافته و با همه ملت ها و دولت ها ابراز همدردی 
می کنیم. ایرانیان نشان دادند ملتی قدردان و قدرشناس هستند و همانطور که سعدی گفته 
"بنی آدم اعضای یک پیکرند" ملت ایران ارام و قراری ندارد در شرایطی که بشریت در رنج این 
بیماری است.   وی ادامه داد: از این شرایط ناراحت هستیم و از رنج هیچ کسی خوشحال 

نیستیم هرچند برخی از کشورها خواستند از این آب گل آلود ماهی خود را بگیرند.  
موسوی با تشکر از کمک هایی که دولت و ملت ایران دریافت کرده اند، خاطرنشان کرد: بیش 
از 30 کشور و تعدادی از سازمان های بین المللی  در زمینه مقابله با کرونا به ایران کمک کردند. 
علاوه بر این ایرانیان خارج از کشور از طریق سفارتخانه های ما کمک های زیادی را جمع آوری 

و ارسال کردند که از سوی دولت و ملت ایران تشکر می کنم.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه کرونا موجب همبستگی در دنیا شد، ابراز 
داشت: در ایران هم این همبستگی در داخل ایجاد شد. کمپین های بین المللی زیادی 
تشکیل شد و ضمن ابراز همدردی با ملت ها، بعد انسانی این چالش از جمله تحریم ها را 

برجسته کردند که از این کمپین ها نیز قدردانی می کنم.
کشورهای مستقل تحریم های غیرقانونی ایران را اجرا نکنند

موسوی درباره اظهارات ترامپ مبنی بر اینکه ایران برای رفع تحریم ها تماس نگرفته است، 
بیان کرد: نه تنها الان بلکه در موضوعات مختلفی شاهد سردرگمی مقامات مختلف آمریکایی 
هستیم. گاهی این تصور ایجاد می شود که نکند در آن کشور دارای حاکمیت دوگانه است. 
رییس جمهوری یک حرف و وزیر خارجه اش حرف دیگری می زند، افراد دیگری که متصدی 

امور ایران هستند، راه خود را می روند و در کنگره نیز افکار مختلفی وجود دارد.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با بیان اینکه آنچه مهم است 
ظالمانه و غیرقانونی بودن این تحریم است که همه دنیا به این مسئله اذعان دارد، یادآور شد: 
"در خانه اگر کسی هست یک حرف بس است". ما حرف خود را به دنیا و آمریکا رسانده ایم که 

تحریم ها غیرقانونی و ظالمانه است و کل تحریم ها باید برداشته شود.
موسوی خاطرنشان کرد: اگر در این شرایط کمکی نمی کنند مانع کمک رسانی کشورها و 
نهادهای بین المللی نشوند و باید بگذارند نقل و انتقال های مالی برای مقابله با کرونا به سهولت 

انجام شود.  
وی ادامه داد: از تمام کشورهای مستقل و متمدن دنیا می خواهیم به این تحریم های 
غیرقانونی، ظالمانه و بی اصل و بنیاد توجهی نکرده و این تحریم ها را اجرا نکنند تا با یاری 

همدیگر این مشکل را برطرف کنیم.  
 به خیر آمریکا امیدی نیست، شر نرسانند 

موسوی در پاسخ به این سوال که ایران برای رفع تحریم ها چه درخواستی کرده است، گفت: 
درخواست ما عمومی است که رئیس جمهوری و وزیر خارجه اعلام کرده این تحریم ها را 

نپذیرفته و غیرقانونی است.
 ظریف به دبیرکل سازمان ملل و همتایان خود نامه نوشته و دیوان لاهه هم رای داده و آمریکا 
را مکلف کرده حداقل تحریم های انسان دوستانه را بردارد. اینها نشان می دهد ایران درخواست 
خود را مطرح کرده اما با خوی قلدری مقامات آمریکایی منافات دارد و نشان می دهد آنها به 

دنبال بهانه جویی هستند.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: دولت و ملت ایران به آنها دلبسته نیستند و امیدی 
نداریم. به خیر آنها امیدی نداریم حداقل شر نرسانند تا ایران بتواند اقدامات خود را انجام دهد.  
موسوی درباره اولین تبادل انجام شده براساس اینستکس گفت: همانطور که بارها گفته ایم، 
اینستکس مقدمه ای است که کشورهای اروپایی به سایر تعهدات خود عمل کنند. این سازوکار 

فی النفسه انجام تعهد نیست.
 آنها اینستکس را راه اندازی کردند تا تعهدات 11 گانه خود را اجرا کنند. در واقع اینستکس 

بستر است که یک سال طول کشید.
 

وزیر آموزش و پرورش

خانوادههانگرانسالتحصیلیفرزندشاننباشند
وزیر آموزش و پرورش از خانواده ها خواست تا نگران سال تحصیلی فرزندان خود نباشند و 

متناسب با میزان آموزشی که داده شده است آزمون گرفته خواهد شد.
محسن حاجی میرزایی گفت: دانش آموزان پایه دوازدهم پس از اتمام امتحانات نهایی سه 

هفته برای آماده سازی آزمون سراسری )کنکور( فرصت خواهند داشت.
وی افزود: سلامت دانش آموزان برای ما در اولویت نخست است و هر کاری که سلامت دانش 

آموزان را با مخاطره روبرو کند، انجام نخواهد گرفت.
حاجی میرزایی تاکید کرد: در جلسه روزیکشنبه ستاد ملی مدیریت مبارزه با کرونا مصوب 
شد تا تعطیلی مدارس تا دو هفته آینده نیز استمرار داشته باشد و پس از این مدت متناسب با 

وضعیت جامعه، درباره نحوه ادامه سال تحصیلی تصمیم گیری خواهد شد.
حاجی میرزایی گفت: در حال بررسی راهکار های مختلفی برای بازگشایی مدارس هستیم 
که زمان پایان سال تحصیلی و کیفیت آزمون ها در شرایط مختلف به چه صورت باشد و باقی 

مانده محتوای تحصیلی نیز به چه کیفیتی انجام شود.
وی خاطرنشان کرد: تاکنون معلمان با استفاده از روش های مختلف آموزش را تعطیل نکرده 

و ارتباط خود را با دانش آموزان حفظ کرده اند.
وزیر آموزش و پرورش درباره امتحانات نوبت دوم دانش آموزان گفت: متناسب با نحوه 
ادامه سال تحصیلی و این که میزان آموزش حضوری دانش آموزان به چه میزان باشد درباره 

امتحانات هم تصمیم گیری خواهد شد.
حاجی میرزایی خاطرنشان کرد: در صورت موافقت ستاد ملی مدیریت مبارزه با کرونا با 
بازگشایی مدارس، ممکن است دانش آموزان به صورت نوبتی و یک روز در میان در مدرسه 
حاضر شوند تا تراکم دانش آموزان در کلاس و حیاط به حداقل برسد، همچنین آموزش برخی 

دروس به صورت حضوری و برخی به صورت مجازی ادامه یابد.
وی درباره شهریه اخذ شده در مدارس غیردولتی نیز گفت: مدیران این مدارس باید شهریه 
فوق برنامه مدرسه از جمله غذا و اردو را به اولیاء برگردانند، اما درمورد شهریه آموزشی مدرسه، 

چون آموزش به صورت غیرحضوری ادامه دارد امکان بازگشت شهریه میسر نیست.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: امروز جلسه ای با اعضای کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس داشتیم و گزارشی از اقدامات انجام شده در آموزش و پرورش بعد از ویروس کرونا را 
خدمت آن ها ارایه و وضعیت موجود را برای آنان تشریح کردیم و نمایندگان مردم هم دیدگاه ها 

و نگرانی های خود را بیان کردند.
 

معاون وزیر بهداشت: 

اصنافبرایبازگشاییبایدتعهدبدهند
 معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: پروتکل های بهداشتی 
اصناف برای بازگشایی ابلاغ شده است و با اجرای گام دوم طرح فاصله گذاری اجتماعی 
5200 صنف و کارگاه باید در سامانه وزارت بهداشت ثبت نام کنند و نسبت به اجرای این 

پروتکل ها تعهدنامه بدهند تا بتوانند فعالیت خود را شروع کنند. 
علیرضا رئیسی روز دوشنبه در نشست خبری که به صورت ویدئو کنفرانس از وزارت بهداشت 
برگزار شد، افزود: همه اصنافی که در گام دوم طرح فاصله گذاری اجتماعی قرار است از 23 
فروردین کار خود را شروع کنند باید در سامانه ای که وزارت بهداشت اعلام می کند، ثبت نام 
کنند  تعهدنامه الکترونیک را امضا کند و تعهد بدهند که حتما پروتکل های بهداشتی را رعایت 

می کنند.
وی گفت: وزارت بهداشت بر اساس ثبت نام اصناف و کارگاه ها پروتکل بهداشتی مربوط به 
آن صنف را برای آنها رسال می کند و بعد از آن ۷200 بازرس بهداشتی بر این صنوف نظارت 
می کنند و طرح تشدید نظارت برای این صنوف اجرا می شود. مردم هم می  توانند از طریق 

سامانه 190 موارد تخلف را گزارش کنند.
معاون وزیر بهداشت افزود: البته در گام دوم طرح فاصله گذاری اجباری فقط مشاغل کم 
ریسک اجازه فعالیت دارند و کسب و کارهای پرریسک مثل استخرها، ورزشگاهها، تالارها، 
رستورانها، قهوه خانه ها و همچنین زیارتگاهها، اماکن مذهبی، نمازهای جمعه و ... تعطیل 
هستند. تردد بین استان ها نیز همچنان متوقف می ماند و فقط خودروهای ساکنان هر استان 

می توانند در آن استان تردد کنند.
معاون وزیر بهداشت گفت: در گام دوم طرح فاصله گذاری اجتماعی برای همه صنوف و 
مراکز کسب و کار برنامه ریزی شده است. در گام اول مراکز تولیدی و مراکز و مغازه هایی که 
مایحتاج مردم را تهیه می کردند مثل سوپر مارکت ها و فروشگاه های بزرگ باز بودند، این مراکز 
در مرحله دوم این طرح نیز باز هستند اما اصناف از نظر ریسک انتقال عفونت تقسیم بندی 

شده اند و کارگاه ها و اماکن پر ریسک همچنان بسته می مانند.
وی گفت: افرادی که درباره شکست مرحله دوم این طرح اظهار نظر می کنند حتما قدرت 
پیشگویی دارند و می دانند کی اپیدمی کرونا در کشور تمام می شود، اما دولت باید همه جنبه 
ها را در نظر بگیرد و قطعا برای رونق کسب و کارها اصول بهداشتی و جلوگیری از انتقال بیماری 

هم در نظر گرفته می شود.
رئیسی افزود: پروتکل های زیادی در سایت مرکز سلامت محیط  و کار وزارت بهداشت برای 
اصناف تدوین و بارگزاری شده است و 50 پروتکل را قبلا ابلاغ کرده بودیم و با مشارکت اصناف 
اکنون 40 پروتکل دیگر نیز بارگزاری شده است تا 48 ساعت آینده همه پروتکل ها بارگذاری 

می شود.
وی ادامه داد: ابلاغ این پروتکل ها به تنهایی مانع انتقال بیماری نمی شود بلکه اجرای 
رفتار  کار،  و  کسب  مراکز  در  بهداشتی  اصول  رعایت  دارد،  ضلع  سه  که  است  مهم  آنها 
به  بیماری  انتقال  ریسک  برای کاهش  باید  و همه  و مردم  رفتار مشتریان  و  فروشندگان 

وظایفشان عمل کنند.

 رییس جمهوری از پرداخت اعتبار یک میلیون تومانی 
به 23 میلیون خانوار یارانه بگیر خبر داد و گفت: این رقم 
به تدریج و البته از ماه های بعد، از یارانه ماهانه آنها در 

طول 24 ماه کسر می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه 
اظهار  دولت  اقتصادی  هماهنگی  ستاد  جلسه  در 
داشت: سه میلیون خانوار محروم تحت فشار هستند 
 200 از  حمایتی  بسته  نوبت  چهار  در  آنها  برای  که 
هزار تا 600 هزار تومان مدنظر قرار دادیم که مرحله 
اول پرداخت شده است و مرحله دوم تا پایان فروردین 
پرداخت خواهد شد و دوماه بعد هم به همان شکل در 
پرداخت خواهد  اردیبهشت و خرداد  بعد در  ماه های 

شد.
رییس جمهوری ادامه داد: علاوه بر این رقمی را به 
عنوان وام یک میلیون تا 2 میلیون برای 4 میلیون تومان 
خانواده هاییکه جزو اقشار کم درآمد هستند قرار دادیم 
که نرخ آن 4 درصد است و به زودی شرایط آن اعلام 

می شود.
روحانی اضافه کرد: امروز همچنین ۷5 هزار میلیارد 
قرار  مدنظر  ایام  این  برای  که  تسهیلاتی  و  وام  تومان 
دادیم، مورد بررسی قرار گرفت. 10 رسته در این ایام 
تحت فشار شدید قرار گرفتند. بعضی ها کسب و کارشان 
متوقف بوده و بعضی ها درآمدشان پایین بوده است. این 
رسته های مختلف کارگاه های کوچک و متوسط هستند 
و بعضی ها بنگاه کار یک نفره،   چندنفره و بعضی ها 50 

نفر به بالا هستند.
رییس جمهوری گفت: تقریبا اشتغال سه میلیون و 
200 هزار نفر وابسته به این گونه موارد است که زندگی 
آنها تحت فشار قرار گرفته است و ما در اینجا تصویب 
کردیم که برای همه این ها رقمی را مدنظر قرار دهیم و 
برای هر بنگاهی مشخص شده است و اعلام خواهد شد 

که چه مقدار به آنها پرداخت می شود.
وی خاطرنشان کرد: این پول برای کسانی است که 
اشتغال آنها فعال نبوده و کارگران خود را نگه داشتند تا 
بتوانند بنگاه های خود را به تدریج فعال کنند. البته این 
بنگاه ها همه یکسان نیستند. بنا شد دو دسته شود، آن 
بنگاه هایی که به دستور ستاد کرونا رسما تعطیل شده 
و آنها گفته شده که فعالیت نکنند و هنوز هم تعطیل 
هستند و حتی در پایان ماه فروردین که کسب و کارها 
بازهم  بود  پرریسک خواهند  آنها  فعال می شود چون 
تا اطلاع ثانوی فعال نخواهند شد. برای ما هم روشن 
نیست در ستاد کرونا در گروه های کارشناسی بحث 
می شود که چه زمانی می توانند فعالیت خود را آغاز 

کنند.
رییس جمهوری گفت: این موضوع را  در ستاد ملی 
کرونا هم توضیح دادم که این بازگشایی پلکانی است و 
مردم توجه کنند. به دلیل شرایطی که داریم بازگشایی 
یکمرتبه امکان پذیر نیست. به همان اندازه که شرایط 
بهداشتی ما مهیاتر می شود و وزارت بهداشت و درمان 
به ما می گوید که شرایط بهتر شده است به همان نسبت 
می توانیم گشایش بیشتری ایجاد کنیم. روحانی افزود: 
در عین حال مردم باید توجه کنند که هرکجا گشایشی 
حاصل می شود این به آن معنا نیست که اصولی که 
هوشمند  گذاری  فاصله  عنوان  به  درمان  و  بهداشت 

مدنظر قرار داده است آن اصول به آن توجه نشود.
وی تاکید کرد: همه کسب و کارها و همه کسانی که 
فعالیت می کنند اعم از تولیدی، توزیعی و خدماتی باید 
اصولی که به عنوان پروتکل های بهداشتی اعلام شده 
و اعلام می شود و با آنها توافق می شود را باید مراعات 

کنند.
در خانه ماندن به عنوان یک اصل همچنان 

باید مدنظر باشد 
رییس دولت دوازدهم با تاکید بر اینکه در خانه ماندن 
به عنوان یک اصل همچنان باید مدنظر باشد، گفت: 
بگوییم  این شرایطی که هستیم نمی توانیم  البته در 
کسب و کارها برای بلندمدت اصلا فعالیت نکنند. در 
این مدت هم کسب و کارها تعطیل بوده است و در تهران 
باز کسب و کارها جز مواردی که مواد غذایی و بهداشتی 
را در اختیار مردم قرار می دهند، تا پایان فروردین تعطیل 

خواهد بود
رییس جمهور ادامه داد: در استان ها هم که از 23 

فروردین فعالیت ها شروع می شود همه اینها باید آن 
گونه ای  به  شرایط  چون  دهند.  قرار  مدنظر  را  اصول 
نیست که اعلام کنیم که فاصله گذاری کنار گذاشته 
شود، بلکه باید فاصله گذاری ها به شکل هوشمند و 

همان طور که ابلاغ شده مورد توجه همه قرار بگیرد.
وی با اشاره به ابراز نگرانی برخی متخصصان اظهار 
ممکن  نشود  رعایت  بهداشتی  اصول  اگر  داشت: 
است دوباره در شرایطی سخت قرار بگیریم، با توجه به 
امکانات و تجهیزات بیمارستانی، پزشکان و پرستاران ما 
نباید نگران باشند؛ تا امروز آنها با فداکاری اقدام کرده اند 
و ما هم تامین امکانات و تجهیرات به اندازه کافی انجام 
دادیم و از امروز به بعد هم بیشتر تامین و در اختیار مراکز 

درمانی قرار می دهیم.  
روحانی با اشاره به بازدید روزیکشنبه  خود از برخی 
و  دانشگاه ها  تولیدی  بخش های  و  دستاوردهای 
شرکت های دانش بنیان  در حوزه بهداشتی و درمانی 
گفت: در برخی موارد اقدامات خوب و ارزشمندی  در 
تشخیص سی تی اسکن و تولید ونتیلاتور و تامین سایر 

نیازمندی ها انجام گرفته است.
رییس جمهوری بیان کرد: در بخش تولید ونتیلاتور 
تقریبا نیازمندی  های وزارت بهداشت تامین خواهد شد 
در بخش تولید سی تی اسکن امکان توسعه آن را دارند و 

ما هم اعتبار مورد نیاز را تامین می کنیم.
بازپرداخت تسهیلات اعطایی به کسب و 

کارها از مهر ۹۹
هماهنگی  ستاد  تصمیمات  به  اشاره  با  روحانی 
اقتصادی درباره کسب و کارهایی که از شیوع بیماری 
کرونا تحت فشار قرار گرفتند، گفت: برای همه کسب و 
کارهایی که  در این دوران یا تعطیل شده و یا  فعالیت 
آنها کساد شده است،  تسهیلات با نرخ 12 درصد در 
نظر گرفته ایم که مدت زمان بازپرداخت آن 24 ماه )دو 
سال( است و چند ماه هم تنفس داده می شود و آنها 

بازپرداخت را از مهر ماه 99 شروع خواهند کرد.  
اعطایی  تسهیلات  داشت:  اظهار  جمهوری  رییس 
هم زمان دار است و هم تنفس دارد که یک کمکی به 
به  این تسهیلات مشروط  البته  کسب و کارها است. 
عدم تعدیل و اخراج کارگران در این واحدهای اقتصادی 
و تولیدی است؛ این تسهیلات هم کمک به بنگاه ها 
است و هم کمک به اشتغال و کارگران است. روحانی 
با اشاره به مصوبه درباره اعتباری که به خانوارها تعلق 
می گیرد، تصریح کرد: حدود 23 میلیون خانوار یارانه 
ماهانه دریافت می کنند،  یک اعتبار یک میلیون تومانی 
دریافت می کنند که به تدریج و البته از ماه های بعد از 

یارانه ماهانه آنها در طول 24 ماه کسر می شود.
رییس جمهوری تصریح کرد: اگر هماهنگی ایجاد 
خانوارها  به  کمک  تومانی  میلیون  یک  اعتبار  شود 
اردیبهشت  از  صورت  این  غیر  در  ماه،  فروردین  در 
سامان دهی و به خانوارها پرداخت می شود که تقریبا 
25هزار میلیارد تومان برای این موضوع در نظر گرفته 

شده است که در جلسه امروز مصوب شد.
۵ هزار میلیارد تومان به صندوق بیمه بیکاری 

اختصاص یافت
رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به تصویب 5 هزار میلیارد تومان از صندوق بیمه بیکاری 

می شوند،  بیکاری  دچار  که  افرادی  به  آن  پرداخت  و 
گفت: تقریبا حدود 13 هزار میلیارد تومان برای بحث 
کرونا امروز مصوب شده است این بخش به تولیداتی 
پرداخت می شود که وزارت بهداشت اعلام و نیاز آن را 
تامین می کند. بخشی از این مبلغ به شرکت های دانش 
بنیان پرداخت و بخش اعظم آن برای دانشگاه هایی که 
برای رفع نیاز های وزارت بهداشت وام گرفتند، پرداخت 

می شود.  
و  هماهنگی  را  نشست  دیگر  تصمیم  روحانی 
برگزاری جلسه شورای عالی رفاه عنوان و تصریح کرد: 
از  نهادهای دیگر هم اعلام می شود؛  از  کمک هایی 
سپاه  اجرایی،  ستاد  مانند  عمومی  نهادهای  جمله 
پاسداران، خیرین و دولت کمک می کنند و هماهنگی 
کمک ها  است  ممکن  چون  است  لازم  کار  این  برای 
در یک جا متمرکز شود و به یک جا هم اصلا کمکی 

پرداخت نشود.
وی این هماهنگی را ضروری دانست و افزود: معاون 
اول ظرف این هفته و هفته آینده جلسه می گذارد و 
جلسه شورای عالی رفاه هم با دعوت از خیرین و این 

نهادها تشکیل می شود.  
دولت تصمیمات خوبی در حد توان خود 

اتخاذ کرده است 
رییس جمهوری گفت: مردم ایران می دانند همه مردم 
دنیا در یک شرایط ویژه هستند حتی کشورهایی که در 
وضع اقتصادی بسیار خوب هستند،   امروز از لحاظ 
بهداشت و درمان، هم اقتصادی و هم تامین زندگی 
مردم مشکل دارند؛ ما هم دچار مشکل هستیم البته 
شرایط ما در شرایط سختی مضاعف است چون هم در 

تحریم و هم در کرونا قرار داریم.
روحانی با بیان اینکه دولت تصمیمات خوبی در حد 
وزیر  به  خود  دستور  به  است،  کرده  اتخاذ  خود  توان 
دادم  وزیر کشور دستور  به  و گفت:  کرد  اشاره  کشور 
امروز جلسه ای تشکیل دهد که تشکیل شد و خواستم 
افرادی که برای هماهنگی لازم در زمینه حمل و نقل و 
در زمینه کسب و کار موثر هستند همراه با اجرای دقیق 
پروتکل های بهداشتی، دعوت شوند. حمل و نقل باید 
چارچوب ها را مراعات کنند. کسب و  کارها قرار است 
شروع شود و همه اینها در چارچوب پروتکل هایی است 

که باید مراعات شود.
 برخی امور مانند آموزش را به آینده

 موکول کردیم
رییس جمهوری از مردم خواست همانطور که تا امروز 
کنار دولت، نظام و وزارت بهداشت بودند و کمک کردند 
تا بتوانیم در شرایط نسبتا قابل قبول قرار بگیریم، باز هم 
به کمک خود ادامه دهند و اصول بهداشتی را رعایت 
مانند  امور  برخی  است  ممکن  یادآورشد:  وی  کنند. 
آموزش با تاخیر انجام شود و این موضوع را به آینده 
موکول کردیم و وزارت آموزش و پرورش بعدها زمان آن را 
اعلام می کند. حمل و نقل بین شهری را هم هنوز اعلام 
نکردیم بنابراین با تحمل سختی و همکاری مضاعف باید 
این کار را پیش ببریم و خدا هم ما را یاری می کند و در 
آستانه ماه رمضان و در این اعیاد شعبانیه و ولادت امام 
زمان )عج( از عنایات حق برخوردار خواهیم شد و از این 

مشکلات عبور خواهیم کرد.

رییس جمهوری در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

پرداخت وام یک میلیون تومانی به همه خانوارهای یارانه بگیر

وزیر کشور گفت: همه اصناف و مشاغلی که براساس تصمیم ستاد ملی مدیریت بیماری 
کرونا تا پایان فروردین فعالیت خود را از سر می گیرند باید پیش از آن، گواهی سلامت از وزارت 
بهداشت دریافت کنند و در مغازه ها نیز اهم محورهای پروتکل های بهداشتی در زمینه این 

بیماری را در معرض دید مردم قرار دهند. 
ستاد  نشست  پنجاهمین  برگزاری  از  پس  دوشنبه  امروز  فضلی  رحمانی  عبدالرضا 
هماهنگی اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور با حضور وزرای کشور و فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، شهردار و استاندار تهران در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در این نشست که همه 
اعضا حضور داشتند، موارد دستور کار را با توجه به شرایط کشور به موضوع کرونا اختصاص 
دادیم و در جلسه، گزارش مفصلی از سوی وزارت بهداشت درباره وضعیت آخرین وضعیت 
شیوع و مدیریت بیماری و همچنین گزارش هایی از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
دیگر دستگاه های عضو درباره وضعیت فعالیت ها و روند تأمین و ارائه اقلام در بازار و فضای 

اطلاع رسانی مرتبط با آن ارایه شد.
وزیر کشور افزود: در نهایت، مقرر شد فضای فعالیت اقتصادی و بازار، با توجه به تصمیمات 
جلسه اخیرا ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، به گونه ای هدایت شود که اجرای طرح 
فاصله گذاری اجتماعی دچار خلل نشود. رحمانی فضلی در این زمینه به دسته بندی 
فعالیت های صنفی در قالب کم ریسک، متوسط و دارای ریسک بالا از نظر شیوع بیماری 
کرونا اشاره و تصریح کرد: مشاغل کم ریسک براساس ضرایب ۷0 درصد بهداشتی و 30 
درصد اقتصادی و اجتماعی تعیین و در مرحله نخست مقرر شده است فعالیت مشاغل 

دارای ریسک پایین از23 فروردین در استان ها و از 30فروردین در تهران آغاز شود.
وی خاطرنشان کرد: بر همین اساس،  در جلسه امروز که مسئولین وزارت صمت، اصناف 
و رسانه ها حضور داشتند، مقرر شد پروتکل هایی که با مشارکت یکدیگر برای این فعالیت ها 
آماده کرده اند، به عنوان موضوع مورد قبول همه آنها مبنای عمل قرار گرفته و محورهای مهم 
آن به صورت روشن و مشخص در همه مغازه ها و فروشگاه ها نصب شود تا همه مردم عزیز ما 

نیز از آن مطلع باشند و از عمل بدان اطمینان حاصل کنند.
وزیر کشور اضافه کرد: همچنین همه کسانی که فعالیت صنفی دارند باید در شروع کار، 
گواهی سلامت و مجوز فعالیت از وزارت بهداشت بگیرند و متعهد شوند که پروتکل های 

بهداشتی را در زمینه مقابله با بیماری کرونا رعایت خواهند کرد.
رحمانی فضلی با اشاره به تصمیماتی که در این جلسه در حوزه حمل و نقل درون شهری 

گرفته شد و در آن، شهردار و استاندار تهران نیز حضور داشتند، تصریح کرد: در حوزه حمل و 
نقل تصمیماتی گرفته شد که بر اساس آن بتوانیم این موضوع را به گونه ای ساماندهی کنیم 
که با کاهش تقاضا، افزایش ظرفیت و ضدعفونی کردن مداوم، پروتکل های بهداشتی در این 

زمینه به صورت حداکثری اجرا شود.
وی  افزود: مقرر شد در این زمینه، شهرداری طرح های موردنظر را ارایه کند و شورای عالی 

ترافیک برای بررسی این طرح ها تشکیل شود.
وزیر کشور با اشاره به انتشار اخباری مبنی بر ترافیک دو روز گذشته در سطح تهران و برخی 
شهرستان ها، گفت: مردم باید بدانند دیروز نسبت به سال گذشته در همین روز، 60 درصد 
کاهش حمل و نقل و تردد در سطح شهرها داشتیم و این به معنای آن است که مردم واقعا 
شرایط را رعایت کردند. وی یادآور شد: با این حال، مشخص است که میزان ترددها در روز 
گذشته نسبت به روز 13 بدر، 10 یا 12 فروردین که ایام تعطیلات نوروزی بود و فعالیت ها 
هنوز شروع نشده بود، بیشتر بوده است. رحمانی فضلی یک دلیل دیگر افزایش ترددها را 
حضور مردم برای تامین نیازهای زندگی پس از مسافرت و تعطیلات نوروزی دانست و  گفت: 
حدود 600 هزار واحد خرده فروشی در سطح کشور که مایحتاج موردنیاز مردم را تامین می 
کنند، در حال فعالیت هستند  و بطور طبیعی، مردم برای خرید روزانه خود به آنها مراجعه می 
کنند. وزیر کشور تاکید کرد: با این حال، خواهش ما این است که مردم در مراجعات خود به 
فروشگاه ها حتما ملاحظات لازم را برای پیشگیری از شیوع بیماری و حفظ سلامتی خود و 

دیگران رعایت کنند.
تاکنون تصمیمی بر ممنوعیت تردد در خیابان ها نداشته ایم

رحمانی فضلی با بیان اینکه مشاهده خودرو در خیابان به معنای عدم رعایت طرح 
فاصله گذاری اجتماعی نیست، خاطرنشان کرد: تاکنون ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا 
هیچ تصمیمی مبنی بر ممنوعیت تردد در خیابان ها نداشته اما همواره تاکید داشته و از مردم 

خواهش کرده است که ترددهای غیرضروری نداشته باشند.
وی در زمینه مسئولیت اجرای پروتکل های بهداشتی و نظارت بر آن اظهارداشت: در این 
زمینه مقرر شد، هر دستگاه خودش متولی اجرا باشد و به عنوان مثال، صنوف، اتحادیه ها و 
وزارت صمت باید اجرای پروتکل ها و دستورالعمل های بهداشتی را در مورد صنوف بر عهده 
داشته باشند اما در همه شرایط، وزارت بهداشت باید ناظر باشد. وزیر کشور خاطرنشان کرد: 

مقرر شد در این زمینه کمک های لازم به وزارت بهداشت صورت گیرد.

وزیر کشور  مطرح کرد

آغازبهکاراصنافتاپایانفروردین،منوطبهدریافتگواهیسلامت

فرزین پورمحبی*

یک فعال سیاسی اصولگرا در بر ضرورت همنشینی 
عقلای چپ و راست تاکید کرد و گفت:حتی برای این 
کار خیلی هم دیر شده است. یعنی اصلا نباید اجازه 
و  بیفتد  فاصله  سیاسی  جریانات  میان  که  دادیم  می 
عده ای دشمنی را حاکم کنند. عباس سلیمی نمین، 
فعال سیاسی اصولگرا درگفت وگوی با تاکید بر ضرورت 
بازسازی اعتماد عمومی گفت: موتور محرکه جامعه و 
کشور اعتماد توده های مردم به این تحول بوده است. اما 
در این سال ها آفات مختلف لطمات جدی به این اعتماد 

زده که باید بازسازی شود.
وی افزود: برخی از نمایندگان با داد و ستدهایی که 
اعتماد  به  مجلس  جایگاه  حیثیت  کاهش  با  کردند، 
عمومی ضربه زدند، اما آیا این مسئله موضوعی برای 
بازسازی است؟ بله قطعا. به نظر من این مجلس بعدی 
با ترکیبی که دارد می تواند این شرایط را بازسازی کند، 

به ویژه که منتخبین هم مصر هستند که با بخشی از 
مفاسد نهادینه شده در مجلس مقابله کنند، منظور از 
نهادینه  شدن، ریشه یافتن است؛ برخی از نمایندگان 
عهد و پیمانی بستند که در درون مجلس با این ساز و 
کارهای فاسد مقابله کنند، امیدوارم در این قضیه توفیق 
خوبی پیدا کنند و به نظر من قطعا هم می توانند توفیق 
پیدا کنند. این تحلیلگر سیاسی خاطرنشان کرد: در 
مجموع فکر می کنم بتوانیم با استفاده از نیروهای سالم 
و پاکی که هم در جریان اصلاح طلب و هم در جریان 
اصولگرا وجود دارد، این اعتماد عمومی را افزایش دهیم، 
و من به این خوش بین هستم. سلیمی نمین همچنین 
بر ضرورت همنشینی عقلای چپ و راست تاکید کرد و 
گفت:حتی برای این کار خیلی هم دیر شده است. یعنی 
اصلا نباید اجازه می دادیم که میان جریانات سیاسی 
فاصله بیفتد و عده ای دشمنی را حاکم کنند. وی تاکید 

کرد: وجود تعاملات فکری، تماس ها و ارتباطات فکری و 
متمرکز شدن روی موضوعات مشترک و استفاده از توان 
نیروهای مقابل برای حل مشکلات موجود را رقم می 
زند. این موضوع یک ضرورت است و مدت ها است که 
این ضرورت برای ما مشخص شده اما ترس از نیروهای 
توجهی  کم  ضرورت  این  به  ما  که  شده  موجب  تندرو 
کنیم.به نظر من تندروها نقش اساسی داشتند. در زمان 
مرحوم آقای عسگراولادی این بحث مطرح شد که بیایید 
و بنشینیم و با هم بحث کنیم. به هرحال جریانات و طیف 
های موجود در کشور اشتراکات و افتراقاتی دارند و می 
تواند در وجه اشتراکاتشان بنشینند و صحبت کنند و 
توانمندی هایشان را در وجه اشتراک به کار گیرند و به 
توان فکری جامعه بنا بخشند. من فکر می کنم یکی از 
عوامل بسیار موثر در بازدارندگی از استفاده از توانمندی 

های مشترک، نیروهای تندرو هستند.

عباس سلیمی نمین: 

تندروهامانعدورهمیعقلایچپوراستمیشوند
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زمانپایانکرونادرایرانچگونهخواهدبود؟

با در نظر گرفتن عوامل متفاوت، پیش بینی های متعددی برای روز آخر حضور کرونا در 
کشورهای مختلف مطرح می شود و در ایران هم تاکنون پنج سناریو برای اتمام ماجرای 

این بیماری پیش بینی شده است.
به گزارش سلامت نیوز به نقل از آنا، با در نظر گرفتن عوامل متفاوت، سناریوهای 
متعددی برای روز آخر حضور کرونا در کشورهای مختلف مطرح می شود و در ایران هم 

تاکنون پنج داستان برای اتمام ماجرای این بیماری پیش بینی شده است.
در مقاله ای که اخیراً اقتصاددانان کشورمان روی درگاه دانشگاه ییل برای تحقیقات 
مربوط به سلامت منتشر کرده اند، با بسط یک مدل اپیدمیولوژی سعی شده است که 
موارد شناسایی نشده به این بیماری تخمین زده شود و تفاوت سناریوهای مختلف بر 

این اساس است:
سناریوی پایه یا همان سناریوی کنترل نشده

ایزوله کردن کامل موارد آلوده شناسایی شده )کسانی که جواب آزمایش آن ها مثبت 
اعلام شده است(

ایزوله کردن موارد و سیاست فاصله گذاری اجتماعی
انجام آزمایش به صورت گسترده، تشخیص موارد و اعمال قرنطینه 

ترکیبی از سناریوهای قبلی ایزوله کردن بیماران، سیاست فاصله گذاری اجتماعی و 
آزمایش  کردن گسترده

نتایج سناریوی اول و دوم مشابه است
سناریوی دوم با این فرض مدل سازی شده است که به محض اینکه فردی مبتلا به 
افراد  دیگر  از  او  جداسازی  برای  لازم  اقدامات  تمام  شد،  داده  تشخیص  کووید -19 
صورت بگیرد. کشور چین تمام موارد بیماری را با اجبار در بیمارستان بستری کرد و تنها 
به مواردی که نیاز به مراقبت های درمانی دارند اکتفا نکرد؛ مقامات چینی این اقدام را 
در راستای جلوگیری از انتشار رو به گسترش در مکان های مسکونی و دیگر مکان های 
اجتماعی اجرا کردند. نتایج مقاله نشان می دهد که این سناریو تأثیرگذاری لازم را ندارد و 
رشد اپیدمی بدون ایزوله کردن کامل و حتی در صورت ایزوله کردن کامل موارد مبتلا با 

نرخ نسبتاً یکسانی گسترش پیدا می کند.
ناکارامدی سناریو سوم بدون قرنطینه ۸۰ تا ۹۰ درصدی جمعیت

در سناریوی سوم نمودارهای حاصل از نتایج این تحقیق نشان می دهد، اضافه کردن 
سیاست فاصله گذاری اجتماعی، می تواند جان بسیاری از افراد را نجات دهد؛ اما نکته 
اینجاست که در این مرحله از اپیدمی حداقل 80 تا 90 درصد جمعیت باید سیاست 
ماندن در خانه را اجرا کنند. متأسفانه درصورتی که فقط یک چهارم جمعیت به ارتباطشان 
با دیگران ادامه دهند، تعداد تلفات به راحتی از 250 هزار نفر فراتر خواهد رفت و در این 
صورت تعداد بیماران نیز در مقاطعی به بالاتر از ظرفیت حداکثر بیمارستان های کشور 

خواهد رسید.
افزایش ده برابری تست کرونا در سناریوی چهارم

سناریوی چهارم نیز که با انجام گسترده تست  همراه است با این فرض مدل سازی 
شده است که مقامات بهداشتی تعداد تست ها را به 10 برابر افزایش می دهند. این 
اقدام کمک می کند تا موارد آلوده به ویروس ایزوله شوند، کمک های ضروری پزشکی در 
اختیار بیماران قرار بگیرد و همچنین از سرعت پخش ویروس به بقیه جمعیت نیز کاسته 
شود. این سیاست سبب می شود تا اشخاص از گروه مبتلایان ناپیدا )کسانی که بیمار 
هستند، اما گزارش نشده اند( به گروه بیماران گزارش شده منتقل شوند و درنهایت منجر 
به اقدامات بهتر پیشگیرانه و کنترل شیوع بیماری شود. حتی در این سناریو نیز بیشتر 
از ۷5 درصد جمعیت به این بیماری مبتلا می شوند و تعداد تلفات بسیار سنگین خواهد 
بود. تنها با ترکیب کردن این سناریو با سناریوهای قبلی، می توان امیدوار بود که بتوان 

اپیدمی را کنترل کرد و جان ها را نجات داد.
سناریوی پنجم؛ سناریوی ترکیبی

در سناریوی پنجم نیز که ترکیبی از سناریوهای دیگر است، فرض بر این است که فقط 
50 درصد از جمعیت سیاست فاصله گذاری اجتماعی را رعایت می کنند و از سوی دیگر 
فرآیند تشخیص بیماران و انجام تست نیز به 10 برابر مقدار کنونی افزایش پیدا می کند. 
در این تحقیق آمده است که اگر این سیاست ترکیبی، یعنی سیاست ماندن در خانه و 
تست گسترده، اگر به سرعت اجرا  شود، تعداد تلفات تا پایان ماه ژوئن )اواخر خرداد( زیر 
5 هزار نفر باقی می ماند. همچنین حداکثر تعداد افراد بیمار )مجموع افرادی که تست 
آن ها مثبت بوده است و افرادی که تست نداده اند و گزارش نشده اند اما بیمارند( درنهایت 
به 1۷5 هزار نفر خواهد رسید و اکثریت جامعه نیز به این ویروس مبتلا نخواهند شد. 
همچنین نتایج حاصل نشان می دهد که در سناریوی ترکیبی، در زمان اوج شیوع این 
بیماری، تعداد بیمارانی که نیاز به مراقبت بیمارستانی دارند، از ظرفیت بیمارستانی کشور 

تجاوز نخواهد کرد.

سازمان غذا و دارو هشدار داد؛

مراقبقارچهایسمیباشید
ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم دفتر نظارت و پایش مصرف فرآورده های 
سلامت سازمان غذا و دارو، در اطلاعیه ای نسبت به بروز مسمومیت با قارچ های سمی 

هشدار داد.
1540 مورد در اثر مسمومیت با قارچ های خودرو و سمی در سال 1396 به بیمارستان 
ها مراجعه کرده اند که این آمار در سال 139۷ به بیش از 1۷26 مورد و در نیمه نخست 

سال 1398 به 398 مورد رسیده است.
متأسفانه مصرف خوراکی قارچ های خودرو و سمی، منجر به فوت، نارسایی کبد و 

بستری شدن بسیاری از افراد شده است.
طبق آمار بیشترین مسمومیت در سال 1396 مربوط به شهرهای استان کرمانشاه، 
آذربایجان غربی، لرستان، گلستان و کردستان، بیشترین مسمومیت در سال 139۷ 
مربوط به شهرهای استان کرمانشاه، گلستان، لرستان و همدان و بیشترین مسمومیت 
در سال 1398 مربوط به شهرهای استان گلستان، لرستان، آذربایجان غربی، قزوین و 

شهرکرد بوده است.
در سه سال اخیر 400 تا 1800 مورد مسمومیت ناشی از مصرف قارچ های خودرو 
در بین هموطنانی که در مناطق غربی، کوهستانی و یا مرطوب کشور زندگی می کنند 
بروز کرده است. این موارد با آموزش عمومی و اطلاع رسانی و ارائه هشدار به موقع قابل 

پیشگیری خواهد بود.
توجه به توصیه های عمومی می تواند از بروز مسمومیت و مرگ ناشی از قارچ های سمی 

جلوگیری کند.
از مصرف قارچ های خودرو مخصوصاً قارچ هایی که در کنار تنه درختان )به خصوص 
درختان خشک شده( می رویند و یا قارچ های فله ای جمع آوری شده توسط افراد بومی، 
خودداری کنید. برای حفظ سلامت خود و خانواده تان تنها قارچ هایی را که توسط مراکز 

مجاز و در بسته بندی های دارای مجوز می باشند، خریداری و مصرف نمائید.
شناسایی انواع خوراکی قارچ از انواع سمی تنها بر اساس خصوصیات ظاهری مانند 
شکل، رنگ، بو، قوام و مزه مشکل بوده و تنها توسط متخصصان و کارشناسان مجرب 
قارچ شناسی و گیاه شناسی امکان پذیر است. بنابراین به توصیه های برخی از افراد در 

تشخیص انواع سمی از انواع خوراکی قارچ توجه نکنید.
مصرف قارچ ها توسط پرندگان و سایر جانوران اهلی و وحشی، نشان دهنده غیر سمی 
بودن قارچ برای انسان نمی باشد. برخی از روش ها و معیارهای سنتی مانند: تغییر رنگ 
قاشق نقره در اثر تماس با قارچ، یا وجود حشرات در اطراف قارچ و محل رویش قارچ 

معیار علمی و صحیحی برای تشخیص عدم سمیت قارچ در همه موارد نیست.
برخی از سموم موجود در قارچ های سمی، مقاوم به گرما بوده و فرآیندهای آماده سازی 
غذا مانند: کباب کردن، آب پز کردن، سرخ کردن، بخار پز کردن قادر به تخریب کامل 

مواد سمی موجود در آن نمی باشد.
در صورت بروز علائم و نشانه های گوارشی )تهوع، استفراغ و اسهال( به صورت تأخیری 
)12-5 ساعت پس از مصرف خوراکی قارچ های خودرو(، هر چه سریع تر بیمار را به مرکز 
درمانی تخصصی مسمومیت هامنتقل کنید. در مواردی که علائم گوارشی به صورت 
تأخیری )با فاصله بیش از 6 ساعت از مصرف قارچ خودرو( رخ دهد این دسته از قارچ ها 
سمیت به مراتب بیشتری دارند و در سال های گذشته منجر به نارسایی حاد کبدی و مرگ 

تعدادی از هموطنانمان شده است.
انتقال سریع بیمار مسموم به یک مرکز درمانی تخصصی مسمومیت ها امکان درمان 
موفقیت آمیز را افزایش می دهد و هرگونه تأخیر در این امر سبب افزایش احتمال شکست 
درمان و حتی مرگ بیمار می شود. بنابراین با مشاهده علائم و نشانه های بالینی اولیه به 
ویژه از نوع تأخیری در فردی با سابقه مصرف خوراکی قارچ خودرو، از هرگونه خوددرمانی 

و درمان علامتی پرهیز نموده و بیمار را در اسرع وقت به بیمارستان منتقل نمائید.
در صورت امکان، نمونه باقی مانده قارچ مصرف شده توسط بیمار را برای شناسایی 

کادر پزشکی در بیمارستان به همراه داشته باشید.

این روزها که برخی از ما ناچاریم به محیط کار بازگشته و در محیط به کار خود ادامه 
دهیم، با رعایت برخی نکات بھداشتی می توانیم انتقال ویروس را به حداقل رسانده و 

خود، مشتریان و مراجعین را از ابتلا به بیماری محافظت کنیم. 
در دستورالعمل تهیه شده توسط کارگروه "حمایت روانی اجتماعی" ستاد مقابله با 
کرونای استان تھران، در رابطه با "آرامش بیشتر در محیط کار" و "در امان ماندن از کرونا 
در محیط کار و مراقبت از سلامت مراجعین"، آمده است: در این راستا با رعایت برخی 
موارد می توانیم با آرامش بیشتری به کسب و کار خود پرداخته و همچنین از تامین درآمد 
خود به شکلی سالم و کم خطر مطمئن باشیم. مطمئنا هر کدام از ما با دانستن اصول 
اولیه مراقبت با توجه به شرایط خاص کاری، می توانیم راه حل های بھتر و خلاقانه تری 

برای محافظت خود و مشتریان یا مراجعین طراحی و اجرا کنیم.
 در مغازه ها وسوپرمارکت ها

 رعایت فاصله: بیش از یک مترفاصله بین خودمان و مشتری و بین مشتریان باهم 
این موضوع درمحل کسب  یادآوری  برای  اعلامیه کوچک  الزامی است. نصب یک 
بسیارکمک کننده بوده اما کافی نیست. بھتراست درهنگام اضافه شدن مشتریان و کم 
شدن فاصله بین آنھا، به مشتریان یادآوری کنید که برای حفظ بھداشت خود بھتراست 

یکی یکی وارد مغازه شده و فاصله را رعایت کنند.
هرروز تمام مغازه ضدعفونی شود. مناطقی که تماس بیشتر دارند،  ضدعفونی: 
ترجیحا بعد از هر بار تماس به طریق مناسب ضدعفونی شوند. دستگاه کارتخوان در 
این مورد اهمیت ویژه دارد. سطح بیرونی ویترین و پیشخوان مرتبا و بسته به تعداد ورود و 
تماس مشتریان نیازمند ضدعفونی است. دستگیره ها، ترازو، کارتخوان، تلفن و موبایل، 

خودکار و سایر وسایلی که با آنھا تماس دارید منابع مھمی برای آلودگی هستند.
وسایل بھداشتی: ازماسک استفاده کنید. جعبه دستمال کاغذی و در صورت امکان 
محلول ضدعفونی را در دسترس بگذارید تا هم در صورت نداشتن دستکش از آن 
استفاده شود و هم برای عطسه و سرفه. در صورت امکان دستکش یک بار مصرف در 

اختیار مشتری قرار دهید.
فله ای، روی  و  بندی  فاقد بسته  در صورت فروش محصولات غذایی  محصولات: 
محصولات را بپوشانید و با تابلویی بر بالای محصول به مشتری یادآوری کنید که به 
محصولات دست نزند. در صورت نیاز به تست محصول از ابزار مخصوص استفاده کنید و 

باقی محصول را به ظرف اصلی برنگردانید.
کارتخوان: ازدریافت پول نقد خودداری کنید. بھتر است خودتان از کارتخوان استفاده 
کنید ولی مشتری فقط کارت بکشد. اگر مشتری مایل است خودش رمز را وارد کند، 

دستگاه را پس از استفاده ضد عفونی کنید.
در فروشگاه های بزرگ و زنجیره ای

معاینه مشتریان: در هنگام ورود با تب سنجی الکترونیک از ورود مراجعین تب دار 
ممانعت کنید. با استفاده از تابلوهای بزرگ به مراجعین تذکر داده شود که در صورت 

داشتن علایم سرماخوردگی مراجعه خود را به تاخیر بیاندازند. به همه مراجعین یادآوری 
کنید که فاصله فیزیکی بیش از یک متر را از سایر مراجعین و کارکنان رعایت کنند و در 

صورت عطسه یا سرفه با دستمال یا گودی آرنج خود مانع انتشار ویروس شوند.
 اطلاع رسانی و یادآوری: کارمندان حتما در زمینه شستشوی مرتب دست، استفاده 
صحیح از ماسک و دستکش و عدم تماس دست با دهان، بینی و چشم ها آموزش ببینند. 
پوسترهای مناسب برای آموزش شستشوی دست، رعایت فاصله، عدم تماس دست ها با 
چشم و بینی و دهان و استفاده از دستکش باید در محل های مناسب به ویژه در جلوی 
صندوق ها نصب شود. کارمندان و متصدیان فروش هم از یادآوری شفاهی این نکات با 

روی گشاده دریغ نکنند.
رعایت فاصله: مثل هر جای دیگری حداقل یک متر بین کارمندان و بین کارمندان و 
مشتریان باید فاصله وجود داشته باشد. از تشکیل صف فشرده جلوی صندوق جلوگیری 
کنید. می توانید فاصله یک متری را برای ایستادن مردم منتظر نوبت با گچ یا ماژیک 

مشخص کنید.
ضدعفونی: پیشخوان صندوق و وسایل روی آن حتما باید مرتبا ضدعفونی شوند. 
دستگاه کارتخوان، تلفن ها، موبایل ها و سایر اشیا هم منشا آلودگی هستند و نیاز به 
ضدعفونی دارند. دستگیره ها، سبدهای خرید، ویترین ها، استندها، ریل کنار پله برقی، 
آسانسورها، عابربانک ها و کلیه سطوح قابل تماس باید مرتب در حال ضدعفونی باشند. 
سرویس های بھداشتی بیشتر از قبل نیاز به نظافت و ضدعفونی به شکل مناسب دارند. 

تھویه مناسب در فضای فروشگاه ضروری است.
و  مغازه ها  بخش  مانند  نیز  بهداشتی  وسایل  و  کارتخوان  محصولات،  با  رابطه  در 

سوپرمارکت ها، اصول ضروری رعایت شود.
 در ادارات

اطلاع رسانی وآموزش: تابلوی بزرگی باید به مراجعین تذکر دهد که در صورت داشتن 
علایم سرماخوردگی مراجعه خود را به تاخیر بیاندازند. به همه مراجعین یادآوری کند که 
فاصله فیزیکی بیش از یک متر را از سایر مراجعین و کارکنان رعایت کنند و در صورت 
عطسه یا سرفه با دستمال یا گودی آرنج خود مانع انتشار ویروس شوند. نصب پوسترها 
و اعلامیه هایی در نقاط مرتبط اداره برای یادآوری شستشوی صحیح دستھا، رعایت 
فاصله و سایر نکات بھداشتی کمک کننده است. تذکر شفاهی هم اگر به شکل مناسب 

و محترمانه انجام شود، بیشتر کمک می کند.
معاینه مراجعین: در هنگام ورود با تب سنج الکترونیک از ورود مراجعین تب دار 

ممانعت کنید.
رعایت فاصله: کارمندان فقط برای کارهای ضروری به اداره فراخوانده شوند. درصورت 
امکان کارها به شکل دورکاری مدیریت شوند. ماموریت ها و سفرهای کاری تا حدامکان 
لغو شوند. کارمندان حتما فاصله بیش از یک متری را با هم رعایت کنند. این فاصله 
با ارباب رجوع هم اهمیت دارد. از ارباب رجوع خواسته شود وسایل خود را روی میز 

کارمندان نگذارند. درصورت رد و بدل کردن مدارک، پوشه، خودکار یا هر وسیله دیگری 
حتما ازدستکش استفاده کنید و به موقع دست های خود را بشویید. جھت جلوگیری از 
تجمع ارباب رجوع، توصیه می شود از سیستم نوبت دهی استفاده شود و افراد برحسب 
نوبت و یکی یکی وارد اتاق اداری شوند و در خارج از اتاق نیز فاصله فیزیکی را رعایت 

کنند.
 ضدعفونی: میز، تلفن ها، موبایل ها، صفحه کلید، موس و پد موس و سایراجزای 
کامپیوترها، دستگیره های درها، کشوها و قفسه ها، دسته های صندلی ها حتما باید 
مرتبا ضدعفونی شوند. فضای کار به تھویه مناسب نیاز دارد. سرویس های بھداشتی 

بیشتر ازقبل نظافت و ضدعفونی می خواهند.
وسایل بھداشتی: وجود صابون و مواد ضدعفونی کننده کافی در سرویس بھداشتی 
و در فضای اداره را مرتب چک کنید. جعبه دستمال کاغذی در دسترس همه کارکنان 
و مراجعین مورد نیاز است. کارمندان در صورت مواجھه مستقیم با همدیگر  و با ارباب 

رجوع از ماسک و دستکش استفاده کنند.
شناسایی و جداسازی موارد مشکوک: به کارکنان آموزش دهید که در صورت 
داشتن علایم شبه سرماخوردگی به محل کار نیایند و توصیه جدی به قرنطینه خانگی 
شوند. به آنھا آموزش دهید که جھت پیگیری علایم با سامانه 4٠٣٠ تماس برقرار کنند.

امضاء و اثر انگشت: خودکار مشترک در دسترس ارباب رجوع نگذارید. اگر خودکار 
نداشت خودکار امانتی را پس از مصرف ضد عفونی کنید. در صورت استفاده از استامپ 
یا دستگاه الکترونیک ثبت اثر انگشت، محلول ضد عفونی برای تمیز کردن انگشت در 

اختیار مراجع قرار دهید.
 چند توصیه برای دورکاری

 بیاموزید: استفاده ازفناوری برای دورکاری برای همه ما یک چالش به حساب می آید. 
ماهیچکدام نابغه این کارنیستیم! تلاش کنید در این باره بیاموزید و برای بھتر شدن کار 

از راه دور فکر کنید.
نظم داشته باشید: کار از خانه به دلیل فاصله ای که با همکاران ایجاد می کند می تواند 
چالش  برانگیز باشد یا انگیزه ما راکاهش دهد. گاهی حواسمان پرت می شود یا کارها را 
از قلم می اندازیم. تھیه یک چارچوب و برنامه برای کار در خانه بسیار مھم و کمک کننده 

است.
بنابراین:

• محلی را برای کار انتخاب کنید که چیزی حواستان را پرت نکند.
• برنامه  زمانی برای کار در خانه بچینید. ساعت شروع به کار، ساعت استراحت، ساعت 

نماز و ناهار، ساعت اتمام کار، همگی با برنامه و از قبل مشخص باشد.
• در زمان ناهار، حتما از محیط کار دور شوید، ناهار مناسب صرف کنید، تا حد امکان 
از خانه به محیط خلوت بیرون بروید و نور طبیعی دریافت کنید و چند حرکت نرمشی 

داشته باشید. هرگز همزمان با انجام کار غذا میل نکنید.
• وظایف مشخصی برای هر روز در نظر بگیرید. میزان ساعت های کار را واقع بینانه 

تنظیم کنید.
• در پایان روز با همکاران چک کنید که چه کارهایی انجام شده و چه کارهایی لازم 

است در ادامه انجام شود.
• حد و مرز بین زمان و فضای مجازی شخصی و کاری را حفظ کنید. به مرزهای دیگران 

هم احترام بگذارید.
• در صورتی که لازمه  شغل شما برقراری تماس تصویری است، از حریم خصوصی 

مراقبت کنید.
• ممکن است لازم باشد از اطرافیان بخواهید در اتاق یا فضای دیگری حضور داشته 

باشند و تلفن یا سیستم هایی را که ممکن است مزاحمت صوتی ایجاد کنند قطع کنید.
 بازگشت به کار شاغلین با احتمال ابتلا به بیماری کرونا

لازم است کارکنان بھبود یافته مشکوک به ابتلا به بیماری و یا مبتلای قطعی، پیش 
از بازگشت به کار توسط پزشک مورد بررسی قرار گیرند. همچنین بھبود یافتگان جھت 
 COVID-19 تایید شروع کار، "فرم تایید شده  بازگشت به کار شاغلین با احتمال ابتلا به
" تکمیل شده توسط پزشک را به کارفرما ارایه کنند. براساس نتایج بررسی های انجام 
شده، چنانچه مشخص شود بیمار در حال حاضر امکان بازگشت به کار را ندارد، پزشک 
باید زمان ارزیابی مجدد وی را تعیین کرده و نھایتا پس از مجاز دانستن پزشک برای شروع 

به کار، اجازه بازگشت شاغل، داده شود.
 خودمراقبتی

شرایط فعلی شرایط معمول نیست و طبعا انتظار نمی رود نتیجه کار همه بلافاصله به 
سطح ایده آل برسد. چون نمی توانیم مھارت های همیشگی خود را در این شرایط هم 
داشته باشیم، استرس پیدا می کنیم؛ بنابراین برای کنار آمدن با شرایط جدید همگی 
به زمان نیاز داریم. بھتر است در مورد این موضوع باهم صحبت کنیم. کمک کردن به 

همدیگر می تواند بار روانی ما را سبک کند.

چگونه در محیط کار از کرونا در امان بمانیم؟

است  کرده  پیدا  شیوع  کرونا  جدید  ویروس  که  روزها  این 
همه ی ما برای خرید کردن استرس داریم و کاری که هر روز 
به راحتی انجامش می دادیم، اکنون به یکی از سخت ترین و 

استرس برانگیزترین کارها تبدیل شده است. 
یکی از چیزهایی که این روزها زیاد می بینیم، افرادی هستند 
که در فروشگاه ها و سوپرمارکت ها دستکش به دست کرده اند 
یک بارمصرف،  دستکش های  هستند؛  خرید  مشغول  و 
حتی  و  نخی  دستکش های  لاتکس،  دستکش های 
دستکش های ظرف شویی! آیا واقعاً این کار درست است؟ آیا 
استفاده از دستکش هنگام خریدهای روزانه برای شما ایمنی 
ایجاد می کند؟  اول از همه اینکه با توجه به وضعیت پاندمی 
موجود و توصیه های مکرر پزشکان و کارشناسان، بهترین کار 
این است که از خانه خارج نشوید و خریدهایتان را اینترنتی انجام 
دهید. مسئله ی بعدی و مهم تر اینکه اگر مجبورید برای خرید 
از خانه خارج شوید، استفاده از دستکش می تواند بیشتر مضر 

باشد تا مفید! الان برایتان خواهیم گفت چرا:
از نظر انتشار ویروس، دستکش شرایطی مشابه 

دستتان دارد؛ یا حتی بدتر
این ویروس جدید از خانواده ی کرونا از طریق دست ها )پوست( 
در  دفاعی  سد  هیچ  به  شما  بنابراین  نمی شود،  بدنتان  وارد 
دست هایتان نیاز ندارید. اگر سطح آلوده ای را با دستکش لمس 
کنید و سپس به چیز دیگری دست بزنید، همان اندازه احتمال 
انتشار ویروس وجود دارد که اگر به سطح آلوده ی بدون هیچ 
دستکش و پوششی دست بزنید؛ حتی شاید بدتر هم باشد! 
ویژگی های چسبندگی ویروس های متفاوت با هم فرق می کند، 
و این احتمال وجود دارد ویروس کرونا به دستکش لاتکس بهتر 
بتواند بچسبد تا به پوستتان. ضمناً شما دست هایتان را بهتر 
و مؤثرتر می توانید بشویید و تازه دوباره هم می توانید از آن ها 

استفاده کنید!
دستکش می تواند اشتباهاً به شما احساس امنیت بدهد

وقتی از دستکش استفاده می کنید ممکن است به راحتی 

در تله ی این اشتباه بیفتید که دیگر نیازی نیست دست هایتان 
را بشویید. ضمناً وقتی دستکش دستتان هست و از سطحی 
به سطح دیگر دست می زنید، تنها اتفاقی که می افتد این است 
که میکروب و ویروس را به جاهای دیگر نیز منتشر می کنید. در 
حالی که اگر دستکش دستتان نباشد، احتمال اینکه بعد از 
دست زدن به یک سطح، دست هایتان را بشویید یا اگر امکانش 
نبود از ضدعفونی کننده ی دست استفاده کنید خیلی خیلی 
بیشتر خواهد بود. به هر حال استفاده از دستکش، احساس 
نادرستی از ایمن بودن به شما می دهد در حالی که واقعاً خطرات 

دیگری وجود دارد.

تعداد کمی از افراد دستکش ها را درست از دست 
خود درمی آورند

وقتی دستکش هایتان را به طور نادرست از دست هایتان خارج 
می کنید، هر آلودگی که روی دستکش هاست، به دست هایتان 
و جاهای دیگر منتقل می شود. به درستی درآوردن دستکش ها 
بگیرید.  نادیده  را  آن  راحتی  به  که  نیست  اهمیت  کم  اصلًا 
این  در  زیادی  مشاهدات  و  مطالعات  محققان  و  دانشمندان 
مورد انجام داده اند و متوجه شده اند حتی بسیاری از افراد در 
کادر درمان، این کار را اشتباهی انجام می دهند و برای همین 
از مدت ها پیش، طرز درست درآوردن دستکش به همه ی آن ها 

آموزش داده شد.
طور  به  درآورید؟  دستتان  از  چطور  را  آلوده  دستکش های 
مختصر باید بگوییم که شما باید لبه ی کوچکی از یک دستکش 
را در نزدیکی مچتان بگیرید و در حالی که به سمت پایین روی 
دستتان می کشید آن را به صورت پشت و رو از دستتان درآورید. 
سپس آن را داخل دستی که هنوز دستکش دارد نگه دارید و 
با دقت و احتیاط، یک انگشت دستی که دستکش ندارد را زیر 
لبه ی دستکشی که روی دست دیگرتان است بلغزانید و دستکش 
را به صورت پشت و رو تا پایین دستتان بکشید و خارج کنید و 
در کیسه زباله بیندازید. در تمام مراحل باید حواستان باشد که 
برخورد  از روی دستکش ها  به هیچ قسمتی  پوست دستتان 
نکند. دستکش های آلوده باید به درستی نیز دور انداخته شوند 
چون این پتانسیل را دارند که سطوح دیگری را آلوده کنند و افراد 
دیگری را در معرض خطر قرار بدهند. بعد از درآوردن دستکش ها 
حتماً باید دست هایتان را بشویید حتی اگر مطمئن هستید که 
دستکش ها را به درستی خارج کرده اید. چرا افراد کادر درمان و 
مراقبین بهداشت باید دستکش دستشان کنند اما افراد معمولی 

نیازی به استفاده از دستکش ندارند؟
افرادی که به عنوان کادر درمان مشغول فعالیت هستند برای 
مدت کوتاهی که مستقیماً با بیماران ارتباط دارند از دستکش 
استفاده می کنند. اگر شما هم یکی از این افراد باشید فقط 
زمانی که در حال خدمات رسانی به بیماران هستید دستکش 
می گذارید و با آن دستکش این طرف و آن طرف نمی روید و به 
هر چیزی دست نمی زنید. بعد از پایان رسیدگی به یک بیمار، 
شما دستکش ها را دور می اندازید و دست هایتان را می شویید و 
سراغ بیمار بعدی می روید و بدین ترتیب، ویروس ها و میکروب ها 
را به جای دیگری منتقل نمی کنید. این فعالیتی کاملًا متفاوت 
خرید  برای  وقتی  بنابراین  فروشگاه هاست.  از  کردن  خرید  با 
را  به دستکش نیست؛ خریدتان  نیازی  به فروشگاه می روید، 
انجام دهید »بدون اینکه دست به صورتتان بزنید« و سپس فوراً 

دست هایتان را بشویید یا ضدعفونی کنید.

کووید ۱۹، خرید و استفاده از دستکش

آیااستفادهازدستکشهنگامخریدبرایایمنیازکروناموثراست؟

گرفتگی بینی می تواند شرایطی آزاردهنده باشد. افزون بر احساس پری در قسمت بینی، 
شما آبریزش بینی و تغییر صدای خود را نیز تجربه می کنید.

گرفتگی بینی به واسطه التهاب رگ های خونی در ناحیه سینوس ها و تورم بافت های بینی 
شکل می گیرد. سرماخوردگی، آنفلوآنزا، آلرژی ها و عفونت های سینوس از جمله دلایل شایع 

بروز التهاب در رگ های خونی این قسمت از بدن هستند.
در ادامه با چند روش ساده برای تسکین گرفتگی بینی بیشتر آشنا می شویم.

ترب کوهی 
ترب کوهی یک گزینه درمان قدیمی برای گرفتگی بینی و پاکسازی مخاط اضافه سینوس 

ها محسوب می شود. بینی و گلوی انسان دارای غددی است که روزانه به تولید مخاط مشغول 
هستند که بدون این که متوجه شوید، آن را می بلعید. از آنجایی که مخاط تولید شده به فیلتر 
کردن ذرات استنشاقی شما کمک می کند، گرفتار شدن باکتری ها یا ویروس ها در آن و بروز 
التهاب در غشاهای سینوسی شرایطی غیرمعمول نیست که افزایش غلظت مخاط را به همراه 

دارد.
کمپرس داغ زنجبیلی 

قرار دادن یک کمپرس مرطوب روی پیشانی، چشم ها و گونه ها می تواند به تخلیه سینوس 
های پر شده کمک کند. شما می توانید استفاده متناوب از کمپرس گرم و سرد با فاصله زمانی 
پنج دقیقه را امتحان کنید. برای کسب نتیجه بهتر و کمک به تسکین درد می توانید از چای 
زنجبیل یا آب مورد استفاده برای جوشاندن زنجبیل تازه استفاده کنید. زنجبیل از خواص ضد 

التهاب برخوردار است و تولید سیتوکین ها که موجب درد و تورم می شوند را مهار می کند.
طب فشاری 

از انگشت های شست و اشاره دست چپ خود برای اعمال فشار بر کنار بخش داخلی چشم 
ها در دو سمت بینی استفاده کنید. به طور همزمان، از انگشتان و کف دست دیگر خود برای 
گرفتن عضلات دو سمت ستون فقرات در پشت گردن استفاده کنید. روی هر چهار نقطه برای 

حدود یک دقیقه فشار وارد کنید. این کار می تواند به تسکین شرایط شما کمک کند.
ماساژ صورت 

ماساژ سینوس ها با انگشت دست می تواند به افزایش گردش خون به این قسمت و کاهش 
درد کمک کند. از انگشت های اشاره خود برای اعمال فشار روی لبه های خارجی سوراخ های 
بینی استفاده کنید. برای 30 ثانیه فشار را حفظ کرده و سپس انگشتان خود را بردارید و این 

کار را سه یا چهار بار تکرار کنید.
استفاده از یک دستگاه رطوبت ساز 

هوای خشک می تواند مسیرهای بینی و سینوس ها را خشک و تحریک کند که به بروز 
التهاب منجر شده و از تخلیه طبیعی مخاط سینوس ها جلوگیری می کند. استفاده از یک 
دستگاه رطوبت ساز روش خوبی برای پیشگیری از این شرایط و تسکین گرفتگی بینی است 
زیرا به افزایش رطوبت هوا کمک می کند. دوش آب گرم نیز می تواند اثری مشابه به همراه 

داشته باشد.
آبرسانی به بدن 

نوشیدن مایعات زیاد و هیدراته نگه داشتن بدن می تواند به رقیق شدن مخاط در مسیرهای 
بینی و تخلیه راحت تر سینوس های دچار گرفتگی کمک کند. این شرایط فشار ناشی از 
گرفتگی بینی را کاهش می دهد. مایعات گرم به رفع سریع تر گرفتگی سینوس ها کمک می 

کنند، از این رو، شما می توانید نوشیدن چای را در کنار آب ساده مد نظر قرار دهید.
نوشیدن چای نعناع 

یک روش خوشمزه برای رفع گرفتگی بینی نوشیدن چای نعناع است. گرمای چای همراه با 
منتول تسکین دهنده موجود در نعناع می تواند به تنفس بهتر کمک کند.

مصرف سیر 
سیر از خواص آنتی اکسیدانی قوی برخوردار است و تکثیر گلبول های سفید و تولید آنتی 
بادی در سیستم ایمنی را تحریک می کند. سیر خام خرد شده بهترین گزینه برای مصرف 

محسوب می شود.
مصرف فلفل کاین 

کپسایسین موجود در فلفل کاین و انواع دیگر این ماده غذایی به تخلیه مخاط اضافه از 
سینوس ها و تنفس راحت تر کمک می کند. همچنین، این ترکیب به تسکین درد نیز کمک می 
کند. شما می توانید فلفل چیلی را به غذاهای مختلف اضافه کرده یا با افزودن یک چهارم قاشق 

چایخوری پودر آن به یک فنجان آب جوش، یک چای مفید آماده کنید.

گرفتگیبینیو9روشسادهبرایبهبودآن
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شهردار فردیس مطرح کرد 

لزومتشکیلکمیتهحفاریدرفردیس

شهردار فردیس با تاکید بر لزوم تشکیل کمیته حفاری در این شهر، گفت: کمیته مذکور 
اطلاعاتی از جمله مسیر حفاری ها، ساز و کار و برنامه اجرایی آن و … را تهیه و به اطلاع دیگر 

سازمان های خدمات رسان می رساند. 
به گزارش ایلنا، محمد خسرو زاده در نشستی با رئیس اداره آب و فاضلاب شهرستان فردیس 
که در راستای ساماندهی حفاری های این شهر برگزار شد، با تاکید بر لزوم راه اندازی کمیته 
حفاری در فردیس، اظهار کرد: لازم است سازمان های خدمات رسان در اجرای پروژه های 

خود با یکدیگر هماهنگ باشند تا شاهد عملکرد مثبتی در کار باشیم.
وی در ادامه با اشاره به اهمیت هم پوشانی سازمان های خدمات رسان فردیس، اضافه کرد: 
با این اقدام هریک از سازمان ها در قالب عضوی از کمیته حفاری به تکالیف قانونی خود عمل 
کند. خسرو زاده با بیان اینکه چاه های جذبی که احداث می شوند باید ساماندهی و بهسازی 
شوند تا پس از مدتی شاهد فروکش دیواره های آن و بروز خسارت نباشیم، عنوان کرد: کمیته 
مذکور اطلاعاتی از جمله مسیر حفاری ها، ساز و کار و برنامه اجرایی آن و … را تهیه و به اطلاع 
دیگر سازمان های خدمات رسان می رساند. وی در بخش دیگری با اشاره به اینکه بلوار 
شهدای فردیس پیشانی شهر است، تاکید کرد: مدیریت شهری فردیس در نظر دارد نسبت به 

بهسازی و زیباسازی این بلوار با استفاده از ظرفیت ها و امکانات موجود اقدام کند.
به گفته شهردار فردیس، اصلاح مسیر جمع آوری و هدایت آب های سطحی از سه راه 

حافظیه تا کانال در دستور کار مدیریت شهری فردیس قرار گرفته است.
 

با هدف تامین بخشی از نیاز کشور به اتانول برای ضدعفونی و تهیه شوینده ها انجام شد 

راهاندازیمجددبرجتقطیرنیمهصنعتی
دانشکدهشیمیدانشگاهمازندران

   با شیوع بیماری کووید 19 ناشی از ویروس کرونا و ایجاد شرایط بحرانی در کشور و نیاز 
روزافزون به اتانول برای ضدعفونی و تهیه شوینده  های مختلف، با دستور دکتر کوروش نوذری 
رییس دانشگاه مازندران و در راستای پیاده سازی اهداف پدافند غیرعامل)افزایش بازدارندگی، 
کاهش آسیب پذیری، تداوم فعالیت های ضروری، ارتقای پایداری ملی و تسهیل مدیریت 
بحران در مقابل تهدیدها(، عزم جدی برای راه اندازی مجدد برج تقطیر نیمه صنعتی دانشکده 
شیمی)با توجه به قابلیت این دستگاه برای تهیه اتانول با درجه خلوص بالا از نمونه هایی با 

خلوص کم( در برنامه کاری دانشکده شیمی قرار گرفت. 
 دکتر سکینه اصغری رییس دانشکده شیمی دانشگاه با اشاره به این که برج تقطیر نیمه 
صنعتی که در آزمایشگاه صنعتی دانشکده شیمی مستقر می  باشد حدود 25 سال پیش با 
هدف آموزش چگونگی استفاده از این دستگاه برای جداسازی و تخلیص برخی از حلال -
های پرمصرف، به عنوان واحد آزمایشگاهی به دانشجویان شیمی کاربردی و مهندس شیمی 
خریداری، نصب و راه  اندازی شد، گفت: به مرور زمان به علت برخی تغییرات در محتوای 
آموزشی آزمایشگاه و ... استفاده از این دستگاه، تقلیل پیدا کرد و به تدریج به علت عدم 
استفاده، دستگاه دچار رکود و فرسودگی شد. وی افزود: این دستگاه در مقیاس نیمه صنعتی 
قادر است محلولی شامل مایعاتی با نقطه جوش کمتر از 105 درجه سانتیگراد را جداسازی 
و خالص  سازی نماید. مخزن این دستگاه در هر بار تقطیر می تواند200 لیتر محلول را در خود 

جای دهد و تقریبا در هر ساعت توانایی جمع  آوری 60-50 لیتر مایع خالص را دارد.
    دکتر اصغری با بیان این نکته که در آغاز این فرآیند، تعمیر قطعات و راه  اندازی مجدد 
دستگاه با همت و تلاش شبانه  روزی مهندس حسن باقرنیا، کارشناس سرویس و نگهداری 
دستگاه های آزمایشگاهی دانشگاه و همراهی مدیر امور اداری و کارپرداز دانشکده در ایام 
تعطیلات رسمی از 28 اسفند 1398 آغاز و در پنجم فروردین 1399به انجام رسید که با تست 
نمونه  های تزریق شده، صحت آن نیز تایید شد، ادامه داد: با راه  اندازی این دستگاه، بر روی 
 )Fermentation( نمونه  هایی از مخلوط اتانول و آب با درجه خلوص ۷درصد که از تخمیر
ساکاروز در دانشگاه نوشیروانی بابل تهیه و ارسال شده بود، جداسازی و خالص  سازی صورت 
گرفت. در نخستین تقطیر از نمونه  های ارسالی، اتانول با درجه خلوص ۷8 درصد جداسازی 
شد که با این درجه خلوص، به عنوان ضدعفونی کننده قابل استفاده بود. درجه خلوص دقیق 
GC- نمونه  های ارسالی و جمع آوری شده، با استفاده از دستگاه های ارزشمند و دقیقی نظیر
Mass و NMR و ...، که در دانشکده شیمی وجود دارد، با صحت بالا اندازه  گیری شده است. 
لازم به ذکر است در صورت نیاز به اتانول با درجه خلوص بالاتر از 90 درصد، با تکرار فرآیند 
تقطیر به وسیله این دستگاه، انجام این کار نیز میسر است. رییس دانشکده شیمی با تاکید 
بر پتانسیل اساتید اندیشمند و باتجربه و کارشناسان خبره این دانشکده، از توان مندی انجام 
فرآیند سنتز اتانول از منابع کربوهیدراتی در مقیاس نیمه صنعتی، هم چنین خالص  سازی به 
وسیله برج تقطیر نیمه صنعتی و عرضه اتانول با درجه خلوص بالا به متقاضیان در دانشکده 
شیمی در صورت ایجاد زیرساخت  های لازم خبر داد و یادآور شد: این دستگاه قابلیت سخت-
 افزاری متعددی دارد، به طوری که با اندیشیدن تمهیدات لازم، امکان استفاده چندمنظوره از 

آن برای تهیه مواد آلی پرمصرف دیگر در شرایط بحرانی نیز فراهم است.
 

منتخب مبارکه در مجلس در دیدار صمیمانه با کارکنان فولاد مبارکه: 

شعار"جهشتولید"ازفولادمبارکهسرچشمه
خواهدگرفت

دکتر پروین صالحی منتخب مردم شریف شهرستان در بازدید از شرکت فولاد مبارکه و دیدار 
صمیمانه با مدیرعامل، معاونین و جمعی از مدیران و کارکنان این شرکت در مصاحبه با خبرنگار 
فولاد گفت: علی رغم ریسک های بالایی که در حوزه ویروس کرونا وجود دارد، با عنایت به شعار 
مقام معظم رهبری که سال 99 را سال "جهش تولید" خواندند، بر خود لازم دیدم که از نزدیک 
به مدیران و کارکنان این شرکت خدا قوت گفته و حمایت خود را از تولید اقتصادی اعلام دارم.  
وی گفت: شرکت فولاد مبارکه ستاره ای است که بر تارک صنعت و اقتصاد ایران بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی تاکنون در حال درخشیدن است.   منتخب مردم شهرستان مبارکه در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اهمیت تولید و نقش آن در تولید ناخالص ملی کشور خاطرنشان 
کرد: انتظار می رود که این قطب صنعتی کشور در سال جدید هم گام های بسیار بلندی در 
این راستا بردارد.  وی خاطرنشان کرد: اجرای توسعه های پیش رو و جهش تولید در این شرکت 
علاوه بر ارتقای اقتدار این شرکت در جهان به رونق اقتصاد ملی و کاهش معضل بیکاری خواهد 
انجامید، که قابل تقدیر است.  دکتر صالحی اظهار داشت: چشم امید تولید و رونق اقتصادی 
کشور به کارخانجاتی نظیر فولاد مبارکه است. به یقین همت والای کارکنان و ریسک پذیری قابل 
تقدیر مدیریت ارشد این شرکت انشاءالله از تحریم های اقتصادی فرصتی عالی خواهد ساخت.  
منتخب مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در سنوات اخیر 
کارآمدی و نقش تولید بهتر از هر زمان دیگر در رفع تحریم ها مؤثر واقع شده است؛ از این رو 
به همراه سایر همکاران خود در مجلس شورای اسلامی تمامی توان خود را در حمایت از فولاد 
مبارکه و تسهیل شرایط تامین حداکثری مواد و اقلام مورد نیاز این شرکت به کار خواهیم گرفت.  

چترحمایتسربازانگمنامالبرزدرمقابلهباکرونا
 سربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره کل اطلاعات استان البرز با رصد باندهای احتکار و 
قاچاق مواد ضدعفونی و بهداشتی ، مجموعه دانشگاه علوم پزشکی این استان را برای مقابله 
با شیوع بیماری ویروسی کرونا همراهی کردند.  بنابر گزارش روز یکشنبه اداره کل اطلاعات 
استان البرز با اقدامات اطلاعاتی و رصد باندهای احتکار، قاچاق و عرضه کنندگان خارج از 
شبکه اقلام بهداشتی مورد نیاز مردم ) مواد ضدعفونی کننده ، ماسک و دستکش( و همراهی 
دستگاه های قضایی و تعزیرات حکومتی ، اداره کل صمت و دانشگاه علوم پزشکی استان البرز 
مقادیر قابل توجهی از مایحتاج بهداشتی مردم برای مقابله با بیماری ویروسی کرونا کشف و 
تحویل دانشگاه علوم پزشکی این استان شد. کشف ۷5 هزار و 6۷1 لیتر الکل و ژل ضدعفونی 
کننده،  282 هزار و 435 لیتر الکل متانول ،100هزار و 245 عدد ماسک، 2میلیون و 848هزار 
عدد دستکش،23 هزار و 100 عدد پد الکلی ،100هزار متر پارچه لمینت و ملحفه و پنج هزار 
عدد گان جراحی از جمله اقدامات موثر و سازنده سربازان گمنام امام زمان)عج( در استان البرز  

در همراهی با دانشگاه علوم پزشکی برای مقابله با شیوع بیماری کرونا به شمار می رود.
  

سازمان زیباسازی شهر تهران اعلام کرد:

۱۴نقطهتهرانبهمناسبتنیمهشعبان
نورافشانیمیشود

 سازمان زیباسازی شهر تهران اعلام کرد: همزمان با میلاد با سعادت حضرت ولیعصر )عج(، 
علاوه برآذین بندی و اکران طرح های فرهنگی، 14 نقطه این شهر نورافشانی می شود.  به 
گزارش روز دوشنبه سازمان زیباسازی شهر تهران، از آنجا که یکی از اعیاد مهم مذهبی در 
کشور میلاد امام عصر )عج( است به همین دلیل در میدان آیینی امام حسین )ع(، میدان نماز 
شهرری، باغ موزه قصر، میدان ونک، میدان ولی عصر)عج(، بوستان قیطریه، میدان هفت 
تیر، میدان صادقیه، دریاچه خلیج فارس، محوطه میدان آزادی، برج میلاد و میدان انقلاب، 
میدان شهید تهرانی مقدم ) کاج( و میدان جمهوری نورافشانی انجام می شود.  مراسم 
نورافشانی شامگاه چهارشنبه 20 فروردین ساعت 21 برگزار می شود. از اقدامات دیگر این 
سازمان به همین مناسبت می توان به اجرای نمادهای نوری نوشتاری با تکنیک لیزر  افکتیو 
در برج میلاد ، شامگاه چهارشنبه بیستم فروردین از ساعت ٢٠:٣٠ تا٢٢:٣٠، میدان انقلاب، 
شامگاه چهارشنبه بیستم فروردین از ساعت : ٢٠:٣٠ تا٢٢:٣٠ و میدان صادقیه، شامگاه 

پنجشنبه بیست و یکم فروردین از ساعت ٢٠:٣٠ الی ٢٢:٣٠ اشاره کرد.

 
سالیان زیادی است که الزامات ویژه ای در ساخت و ساز 
و نگهداری ساختمان ها گذاشته شده و بر ضرورت حفظ 
ساختمان های  امروز  اما  شده  تاکید  ساختمان ها  ایمنی 
بسیاری در شهر وجود دارد که به دلیل نداشتن ایمنی لازم 

در معرض خطر جدی قرار دارند.
دنیا، تحولات عمده ای در ساخت  با رشد جمعیت در 
ساختمان ها پدیدآمده که این تغییرات خطرات هنگام کار 
برای کارگران و زندگی را برای مردم به اوج خود رسانده است. 
هرچند احتمال وقوع حوادث را به طور کلی نمی توان از بین 
برد، اما با رعایت نکات ایمنی و محافظتی می توان آن را به 
حداقل ممکن رساند. ایمنی ساختمان در واقع به منظور 
فراهم آوردن یک سری امکانات در ساختمان است که علاوه 
بر تأمین امنیت و داشتن شرایط بهداشتی، ایجاد میل و 
رغبت به کار را نیز در کارگران ایجاد کند. البته این تمام ماجرا 
نیست؛ ساخت یک ساختمان ایمن و قانونی که جان افراد 
ساکن در آن را به خطر نیندازد، مهم ترین تعریف برای ایمنی 

ساختمان است.
در کشور ما صنعت ساخت و ساز از لحاظ بررسی وضعیت 
به  اگر سری  ایمنی، متاسفانه ضعیف عمل کرده است. 
پایتخت بزنیم متوجه می شویم که برج های تهران نیز چندان 
اوضاع ایمنی مساعدی ندارند. تمام برج های مسکونی و غیر 
مسکونی موجود در تهران قریب به هزار سازه است که عمدتاً 
در شمال و غرب شهر واقع شده  و تقریباً تمام آن ها به لحاظ 
ریسک آتش سوزی و احتمال موفقیت عملیات امداد و نجات 
فاقد حداقل یکی از شرایط استاندارد هستند. بیشترین 
خطر متوجه، برج های غیرقابل نفوذ که حدود 30 درصد و 
برج های فاقد هویت شهری که بیش از 20 درصد سازه های 

بلند را دربرگرفته اند، است.
در حال حاضر مجموعه ای از استانداردها وجود دارد، 
که طبق آن می توان به میزان ایمنی ساختمان تا حدودی 
دست یافت. در واقع ایمنی ساختمان ها به سه دسته کم 
خطر، پر خطر و میان خطر تقسیم می شود. بررسی وضعیت 
ایمنی ساختمان ها بر اساس استاندار جهانی بوده و طبق 
آن، ساختمان های پرخطر هرساله، کم خطر 10 سال یکبار 
و میان خطر سه سال یکبار بایستی مورد بررسی ایمنی 

قرارگیرند.
جان  و  ما  کشور  که  مترقبه  غیر  حوادث  جمله  از  زلزله 
نتیجه  در  می کند،  تهدید  هرساله  را  هموطن  میلیون ها 
حفظ ایمنی و استحکام ساختمان ها در این خصوص از 
اهمیت بالایی برخوردار است. تکنیک های ساخت و ساز 
اثر  و میر در  تلفات و مرگ  بر میزان  تأثیر زیادی  می تواند 
زلزله داشته باشد. همچنین یکی دیگر از حوادثی که ایمنی 
ساختمان ها را تهدید می کند آتش سوزی است. در دسترس 
بودن کپسول آتش نشانی، رفع مشکلات برقی ساختمان، 
نصب سیستم اعلام حریق می تواند در جلوگیری از پیش آمد 

این خطر ما را یاری رساند.
ایران،  مختلف  شهرهای  ساختمان های  میان  در  حال 
نگاهمان را به شهر مقدس قم می دوزیم؛ شهری که به دلیل 
بافت فرسوده، از آسیب  پذیرترین نقاط کشور است. مجموع 
کل مساحت شهر قم 12 هزار و 939 هکتار است که چهار 
هزار و 809 هکتار از بافت این شهر فرسوده است که شامل 
بافت های  غیررسمی،  گاه های  سکونت  تاریخی،  بافت 
است.  روستایی  پیشینه  با  بافت هایی  و  میانی  ناکارآمد 
همچنین بیش از 69۷ هزار و 320 تن، یعنی حدود ۷0 
درصد جمعیت قم در بافت های ناکارآمد سکونت دارند که 

نیازمند بهسازی و بازسازی است.
در سال های اخیر شهر قم شاهد وقوع حوادث مختلفی 
بوده به طوری که از میان بیش از 30 حادثه طبیعی در این 
شهر، حدود 18 مورد آن، سیل، زلزله، طوفان و سرمازدگی 
بوده  که تا کنون خسارات زیادی وارد نکرده است. همچنین 
باید توجه کرد که قم بر روی کمربندی زلزله قرار دارد و 11 
گسل اصلی آن فعال است که اگرچه تاکنون برای شهر به 
طور جدی خطرساز نبود باید خطر آن برای مردم و مسئولان 

جدی گرفته شود.
رعایت قوانین ساخت و سا جامعه را در مقابل 

حوادث ایمن می کند 
مدیرکل مدیریت بحران قم سیل، زلزله و خشکسالی را 
عمده ترین حوادث طبیعی دانست و گفت: اداره کل راه و 
شهرسازی، نظام مهندسی و شهرداری اقدامات خوبی در 
زمینه مقاوم سازی ساختمان ها انجام داده اند و مردم نیز با 

رعایت مسائل ایمنی نقش اصلی را ایفا می کنند.

ساز  و  ساخت  قوانین  رعایت  افزود:  اوروجی  محسن 
می تواند جامعه را در مقابل حوادث ایمن کند، لذا حدود 
50 درصد ساختمان های روستایی، از طریق بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی مقاوم سازی شده و در شهر قم این روند با 

ارائه تسهیلات به متقاضیان جریان دارد.
وی بیان کرد: رعایت ساخت و ساز در حریم رودخانه ها، 
ایجاد سیل بندها در بالادست رودخانه قمرود، درختکاری 
و مالت پاشی برای پیشگیری از پدیده گرد و غبار، از جمله 

اقدامات انجام شده برای پیشگیری از حوادث است.
همچنین توجه بیش از اندازه به ظاهر و تزیینات ساختمان 
ایمنی  از  می تواند  ملک،  صاحبان  و  خریداران  توسط 
ساختمان کم کند. نمای رومی، که در این سال  ها در جای 
جای شهرها باب شده است، می تواند جان ساکنان را در 

هنگام زمین لرزه به خطر بیندازد.
همچنان از اجرای کامل مقررات ملی ساختمان 

فاصله داریم 
رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان شهر قم در این 
خصوص تصریح کرد: با توجه به حجم سازه ای که نمای 
رومی بر ساختمان تحمیل می کند، ایمنی ساختمان در 

هنگام زلزله به خطر می افتد.
امین مقومی بیان کرد: مواردی از جمله اتصال دیوارها و 
اجزایی که سازه ای نیستند با ستون ها در ساختمان بسیار 
مهم است و رعایت نکردن مسائل ایمنی می تواند آسیب زا 

باشد.
ایمنی  به  بیشتر  شهروندان  اینکه  بر  تاکید  با  مقومی 
ساختمان توجه کنند تا ظاهر و تزیینات آن، افزود: با وجود 
تلاش های صورت گرفته برای فرهنگ سازی، همچنان از 
اجرای کامل مقررات ملی ساختمان فاصله داریم و باید در 

حوره انرژی اقداماتی صورت گیرد.
وی اذعان کرد: فناوری جدیدی که ایمنی ساختمان هارا 
در برابر زلزله افزایش می دهد وارد شهر قم شده ولی استقبال 

کم است و پذیرش آن با کندی پیش می رود.
 اجرای نماهای رومی درشان

 شهر مذهبی قم نیست 
قم در خصوص  رییس شورای اسلامی شهر  همچنین 
افزایش نماهای رومی در سطح شهر، بیان کرد: امروز شاید 
نماهای رومی در خود کشورهایی که ابداع کننده آن بودند 
به این شکل رواج ندارد و درشان شهر مذهبی قم نیست که 

ساختمان هایی با چنین نمایی داشته باشد.
عبدالله جلالی افزود: شهروندان، کارشناسان و مهندسین 
همه باید دست به دست هم دهند تا اتفاق تلخی که بخاطر 
گسترش نمای رومی در سطح شهر قم رخ داده برطرف 
شود. رییس اداره معماری و طراحی شهری اداره کل راه و 
شهرسازی قم با اشاره به عدم سازگاری نمای رومی با هویت 
ایرانی و اسلامی شهر قم گفت: در 10 سال پیش به علت 
حجم زیاد مهاجرت و نبود سبک های متناسب با فضای 
دینی قم، ساخت و سازهای غیر اصولی آشفتگی هایی در 

نمای ساختمان ها پدیدآورده است.
نمای رومی به لحاظ دید کارشناسی رد شده است 
دید  لحاظ  به  رومی  نمای  افزود:  ندوشن  محمدرضا 
کارشناسی رد شده است. استفاده از سنگ در اقلیم قم به 
صورت یکپارچه و به میزان زیاد، مشکلاتی ایجاد می کند و 

هزینه های مصرف انرژی را بالا می برد.

وی در ادامه بیان کرد: این نما به لحاظ سازه ای نیز مشکل 
دارد چرا که بخاطر حجم زیاد سنگی که در آن به کار می رود، 
وزن زیادی را روی سازه ساختمان تحمیل و درهنگام وقوع 
تهدید  را  ساختمان  ایمنی  رفته  کار  به  سنگ های  زلزله، 

می کند.
ندوشن بیان کرد: باتوجه به اینکه قم پایتخت مذهبی ایران 
است و هویت اسلامی و شیعی محکم دارد، نمای رومی به 
عنوان الگوی غربی با حساسیت بیشتری پیگیری می شود.

ساختمان های بلندمرتبه باید ضوابط ایمنی را رعایت کنند 
ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم طی سال های اخیر بارها از وضعیت ایمنی 
تجاری  ساختمان های  خصوصا  شهر  ساختمان های 
در  سازمان  است:  گفته  و  کرده  نگرانی  ابراز  شهر  مرکز 
حد توان خود اقدامات آموزشی و بازدیدهای ایمنی را از 
ساختمان های حساس داشته اما رفع خطر احتمالی این 
ساختمان ها نیازمند عزمی ویژه  خصوصا از سوی مالکین 

است تا ضرورت ها و الزامات ایمنی را در آنها تامین کنند.
عباس جعفری با بیان اینکه قم جزو پنج شهر بلندمرتبه 
بلند  رشد  اخیر  سالیان  طی  کرد:  اظهار  است،  کشور 
به  زیادی داشته که  مرتبه سازی در قم جهش فوق العاده 
همین دلیل نیاز است تا تجهیزات سازمان آتش نشانی نیز 

بیشتر شود و در این راستا اقدامات لازم انجام شده است.
وی ادامه داد: ساختمان های بلندمرتبه باید ضوابط ایمنی 
را رعایت کنند و در مقابل حوادث و به ویژه حریق، تجهیزات 
لازم برای دفاع و مقابله اولیه را قبل از حضور آتش نشانان 

داشته باشند.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
ایمنی  مسائل  خصوص  در  مردم  آموزش  به  اشاره  با  قم 
سازمان  نیروهای  کرد:  تصریح  حوادث،  از  پیشگیری  و 
خصوصا در واحد پیشگیری و آموزش اقدامات گسترده ای 
برای آموزش مردم انجام دادند که نتیجه آن کاهش حوادث 

حریق بوده است.
اینکه در برخی موارد همچون حوادث  با بیان  جعفری 
با  گفت:  بوده ایم،  عملیات ها  افزایش  شاهد  ساختمانی 
توجه به افزایش روند ساخت و ساز ساختمان های بلندمرتبه 

حوادث سقوط آسانسور افزایش پیدا کرده است.
شهروندان سهم عظیمی در ایجاد امنیت برای 

خود و دیگران دارند 
آتش سوزی مجتمع  بود که  قبل  ماه  تقریبا همین یک 
مسکونی سحر جان برخی از شهروندان قمی را به خطر 
انداخت و چند تن نیز جان خود را از دست دادند و به گفته 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی، نبود امکانات کافی ایمنی 
و اطفای حریق خطر را با اینکه حضور به موقع نیروهای 
آتش نشانی در محل داشته اند، برای ساکنین بیشتر کرده و 

اتفاقی افتاده که نباید…
جمله  از  ساختمان ها  اصولی  ساخت  که  است  درست 
مهم ترین وظایف مهندسین و کارشناسان مربوطه است، 
و  قوانین  رعایت  به  شهروندان  مال  و  جان  حفظ  که  چرا 
وجدان کاری آن ها مربوط است. اما نباید از یاد برد ساکنین 
و شهروندان خود نیز سهم عظیمی در ایجاد امنیت خود و 
دیگران دارند. استفاده از الزامات و رعایت نکات ایمنی در 
مواجهه با بحران و قبل از آن از وظایف شهروندان در حفظ 

جان و مال خود و دیگران است.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد

جذبکمک۱۴۶میلیونتومانیتامین
کپسولاکسیژنویژهبیماریکرونایی

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: برای شکست بیماری کرونا و کمک به 
کسانی که در مرحله درمان این بیماری قرار دارند، همچنان به همت و مشارکت خیرین و 

عموم شهروندان استان قم در ارائه خدمات تجهیزات امانی نیاز داریم.
محمد گل فشان با اشاره به نیاز بیماران مبتلا به کرونا برای تهیه کپسول اکسیژن و مانومتر 
اظهار کرد: با همکاری سازمان داوطلبان، در این خصوص ضمن ارتباط با یکی از موسسات 
خیریه که خیرین آن در داخل و خارج از کشور فعالیت عام المنفعه دارند 84 دستگاه کپسول 
اکسیژن جدید 20 و 30 لیتری خریداری و به صورت امانی و رایگان در اختیار بیماران کرونایی 
استان قم قرار گرفت. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم با بیان اینکه کمک 146 
میلیون تومانی "موسسه خیریه نیک گامان جمشید" جذب و در این راستا بخشی از نیازها 
تامین شد، گفت: بیماری کرونا بسیاری از مبتلایان را دچار مشکلات تنفسی کرده است و 
حجم بالایی از این بیماران برای بهبودی کامل نیاز به استفاده از کپسول دارند، که همچنان 

برای تامین درخواست های مردمی به کمک خیرین نیاز داریم.
وی افزود: در این خصوص بویژه تهیه کپسول اکسیژن و دستگاه های اکسیژن ساز می 
تواند به نجات جان بیماران کمک کند. لذا، از همه کسانی که می توانند در این مسیر جمعیت 
هلال احمر را یاری کنند دعوت می کنیم در این بخش با اهدای این اقلام، حتی به صورت 

امانی، برای سلامت مردم به جمع نیکوکاران بپیوندند.
دست یاری خیرین برای درمان بیماران کرونا در قم

معاون داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم نیز با اشاره به سابقه 15 ساله ارائه خدمات 
بانک تجهیزات پزشکی امانی رایگان هلال احمر قم گفت: این روزها کپسول اکسیژن وسیله 
مورد نیاز بیماران کرونایی به شمار می رود، از این روز ما دست یاری خیرین برای درمان بیماران 

کرونا را می فشاریم.
امیرحسین علیمردانی تصریح کرد: بیمارانی که به تشخیص پزشک معالج نیاز به بستری 
ندارند و باید در قرنطینه خانگی باشند و یا بعد از ترخیص از بیمارستان و طبق تجویز پزشک 
باید از دستگاه اکسیژن استفاده کنند بخش عظیمی از مراجعان تجهیزات امانی هلال احمر 
هستند. وی خاطرنشان کرد: مراجعات مکرر خانواده های این بیماران به هلال احمر، ما را بر 
آن داشت تا در معاونت داوطلبان هلال احمر قم ضمن برنامه ریزی از مشارکت مردم فهیم و 

خیرین نوعدوست در رفع این نیاز بهره بگیریم.
معاون داوطلبان جمیعت هلال احمر استان قم یادآور شد: پیش از نیز دو تن از خیرین 
استان قم با اهدای کمک نقدی و تعدادی کپسول اکسیژن ما در یاری از بیماران همراهی 

کردند.
علیمردانی گفت: به همین منظور شماره کارت 610433۷4320890۷4 و شماره حساب 
556۷6۷8018 نزد بانک ملت، بنام مجمع خیرین جمعیت هلال احمر استان قم به این 

نیت خیرخواهانه تعلق گرفته است

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اعلام کرد 

برگزاریاحیایشبنیمهشعبانبدونحضور
مخاطبدرمسجدجمکران

حجت الاسلام حسین آبادی با اشاره به برگزاری جشن و احیای شب نیمه شعبان در مسجد 
مقدس جمکران و بدون حضور مخاطب، گفت: تندیس »یالثارات الحسین«، یادبود سردار 
سلیمانی و ویژه کسانی که کاری ترین ضربات را به استکبار زده اند در این شب رونمایی 

می شود. 
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی درباره برنامه های مسجد مقدس جمکران برای نیمه 
شعبان، اظهار کرد: با توجه به تعطیلی میعادگاه منتظران در پی شیوع ویروس کرونا، برنامه 
های جمکران در شب نیمه شعبان از ساعت 18 با برگزاری محفل انس با قرآن و قرائت دعای 
امام زمان)عجل الله تعالي فرجه(، بدون حضور مخاطب و با پخش از رسانه ملي آغاز می شود.
 معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران تصریح کرد: در ادامه و پس از اذان مغرب، جشن 
نیمه شعبان با بخش های متنوع همچون »نرجسانه«، معرفی پیرغلامان مهدوی و رونمایی از 

تندیس »یالثارات الحسین« برگزار می شود.
وی ادامه داد: تندیس »یالثارات الحسین« نشانی است که در یادبود سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی در سالروز شهادت سردار دل ها که جزء ایام الله محسوب می شود، به کسانی 

که بیشترین و کاری ترین ضربه را به جبهه استکبار وارد کرده اند، اعطا می شود. 
 حسین آبادی اعلام کرد: استغاثه جهانی به امام زمان)علیه السلام( در شب نیمه شعبان با 
قرائت زیارت آل یاسین از ساعت 20 و نیز قرائت دعای فرج در ساعت 21 همان شب همراه با 

پخش از شبکه های سراسری رسانه ملی انجام می شود.
 وی با بیان اینکه احیای شب نیمه شعبان نیز از ساعت 24 بدون مستمع و پخش از رسانه 
ملی در مسجد مقدس جمکران آغاز می شود، گفت: علاوه بر این، مسابقه »عهد منتظران« با 
محوریت حفظ، ترجمه و تفسیر دعای شریف عهد نیز برای ایام نیمه شعبان در حال برگزاری 
است و برگزیدگان آن 1۷ ماه مبارک رمضان، سالروز تاسیس مسجد مقدس جمکران به فرمان 

امام زمان)علیه السلام( معرفی می شوند.
 معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران در پایان خاطرنشان کرد: علاوه بر این مستند 
مهدوی »همدلی« به مناسبت ایام ولادت امام زمان)عجل الله تعالي فرجه( از 16 تا 23 

فروردین ماه هر روز از ساعت 18 تا 19 از رسانه ملی روی آنتن می رود.
 

دبیر پویش سراسری 6۰ ثانیه دلتنگی با امام زمان)عج( خبرداد

برگزاریپویش۶۰ثانیهدلتنگیباامامزمان)عج(
درآستانهنیمهشعبان

دبیر پویش سراسری 60 ثانیه دلتنگی با امام زمان)عج( از برگزاری این پوشش سراسری 
خبر داد و گفت: توسل و التجا به امام زمان)عج( کلید عبور از سختی ها و مشکلات است.

فخرالدین یوسف پور پیش از ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: پس از شیوع 
ویروس کرونا و به تبع آن اختلال در بسیاری از فعالیت های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
کل کشور، بسیاری از برنامه ها و آیین های ملی همچون عید نوروز و نیز مناسبت های مذهبی 

عملًا برگزار نشد و یا در شیوه برگزاری آن ها تغییرات جدی به وجود آمد.
وی افزود: در این میان، یکی از خلأهایی که مشاهده می شد، ناظر به مباحث مذهبی و 
فرهنگی بود، چه آن که در راستای مقابله با شیوع این ویروس نحس و ریشه کنی آن شاهد 
تعطیلی اماکن مذهبی و مقدس و به ویژه حرم های مطهر اهل بیت)ع( بودیم، کما این که به 
همین خاطر مجالس و محافل مذهبی به خصوص مربوط به اعیاد رجب و شعبان نیز تعطیل 

شدند.
دبیر پویش سراسری 60 ثانیه دلتنگی با امام زمان)عج( گفت: در آستانه نیمه شعبان به 
عنوان یکی از بزرگترین اعیاد شیعیان و مسلمانان که عموم محبان، ارادت و شیفتگی خاص 
خود به حضرت صاحب الزمان)عج( را با حضور در آیین ها و مناسک مذهبی نشان می دهند، 
متاسفانه امسال به دلیل شیوع ویروس کرونا و شرایط خاص و بی سابقه پس از آن، این مراسم 
بزرگ و بی مانند تحت الشعاع قرار گرفت و بسیاری از جشن های مرسوم در سطح محلات و 
منازل و مساجد و تکایا به تعطیلی کشیده شد، از جمله مراسم بسیار باشکوهی که هر ساله در 
شب و روز نیمه شعبان در میعادگاه بزرگ عاشقان حضرت در مسجد مقدس جمکران برگزار 
می شد. وی گفت: با توجه به این توضیحاتی که گفته شد، #پویش_ 60 _ثانیه _دلتنگی به 
همت قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)ع( که به همت مردم و نهادهای فرهنگی و اجتماعی 
استان از ابتدای شیوع ویروس کرونا در قم تشکیل شده و به امر خدمت رسانی در حوزه های 
مختلف اعم از درمان مبتلایان، ارائه کمک های معیشتی، فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 
و اقتصادی مشغول بوده را راه اندازی شده است. دبیر پویش سراسری 60 ثانیه دلتنگی با 
امام زمان)عج( بیان کرد: فراخوان مربوط به این پویش از دوازدهم فروردین ماه سال جاری 
شروع شده و علاقه مندان فرصت دارند حداکثر تا 22 فروردین یعنی یک روز پس از نیمه 
شعبان آثار خود را ارسال کنند. وی اضافه کرد: علاقه مندان می توانند حرف های صمیمی، 
دلنوشته ها، دل تنگی ها، شعر، قطعه ادبی، مناجات با امام زمان )عج( در سه بخش کودک 
و نوجوان، جوان و بزرگسال را با موبایل و به صورت ویدئویی ضبط کرده و به شماره تلفن 
ارسال کنند. وی همچنین گفت:  و واتس آپ  ایتا  پیام رسان های  09921921461 در 
متقاضیان باید توجه داشته باشند که ویدئوها باید به صورت افقی با موبایل تصویربرداری 
شود، ضمن آن که حداکثر زمان برای ضبط ویدئو 60 ثانیه است. یوسف پور با اشاره به این 
که در قسمت متن هر ویدئو باید نام ، نام خانوادگی، کدملی، شهر و عنوان پویش درج شود، 

گفت: به برگزیدگان این پویش سراسری جوایز ارزنده ای اهدا می گردد.
 

معاون آب و فاضلاب استان خبر داد؛

اجرایشبکهفاضلاببیمارستانفرقانی
بااعتباریبالغبر۴۰میلیاردریال

معاون مهندسی و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان قم از اجرای شبکه دفع بهداشتی 
فاضلاب بیمارستان فرقانی با اعتباری بالغ بر 40 میلیارد ریال خبر داد.

مهندس مهدی نظرزاده دفع بهداشتی فاضلاب بیمارستان فرقانی یکی از چالش های 
دانشگاه علوم پزشکی دانست و گفت: در همین راستا و با تاکید استاندار محترم و حمایت 
های معاونت محترم عمرانی استانداری و سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان، اجرای شبکه 
فاضلاب این بیمارستان در دستور کار قرار گرفت و عملیات اجرایی آن از 1۷ اسفند آغاز شد.

وی طول این خط را 2 هزار متر و عمق متوسط آن را 4 متر اعلام کرد و اظهار داشت: 120 
نفر از کارکنان و کارگران سه پیمانکار در 5 جبهه کاری اجرای این شبکه را بر عهده گرفتند و 
حتی در تعطیلات عید و با وجود شیوع بیماری کرونا بی وقفه تلاش کردند تا در کوتاه ترین 

زمان ممکن آن را آماده بهره برداری کنند.
معاون مهندسی و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه طراحی و اجرای 
این خط در شرایط معمولی حداقل به سه ماه زمان نیاز دارد، خاطرنشان کرد: به همت و 
تلاش شبانه روزی کارکنان و پیمانکاران و همکاری شهرداری و نیروی انتظامی و حمایت های 
مسئولان استان اجرای آن در یک سوم زمان معمول انجام شد. وی با بیان اینکه این خط به 
زودی به بهره برداری می رسد، یادآور شد: بنا بر برنامه ریزی های صورت گرفته 20 فروردین 
شبکه دفع بهداشتی فاضلاب بیمارستان فرقانی وارد مدار بهره برداری خواهد شد. مهندس 
نظرزاده فاصله زیاد بیمارستان فرقانی با آخرین نقطه شبکه فاضلاب شهر و ریزشی بودن 
بخشی از مسیر را جزو مشکلات اجرای این پروژه دانست و گفت: با این وجود این پروژه به 
سرعت به انجام رسید و امیدواریم با راه اندازی آن بتوانیم در کنار دانشگاه علوم پزشکی سهمی 

هرچند اندک در ارائه خدمات بهتر به شهروندان و بیماران داشته باشیم.

 به گفته یک پژوهشگر، هرچند که درمان کرونا مدتی دوری فیزیکی از دیگران و روی آوردن به 
فردگرایی است اما درواقع یک بیماریِ جمعی است و به همین ترتیب تصمیم های فردی و شخصی ما 
می تواند علاوه بر به خطرانداختن سلامت فردی، بیماری را در جامعه ماندگارتر کرده و افراد بیشتری 

را درگیر خود کند. 
شاید هیچ چیز بیشتر از یک بیماری ویروسی اپیدمیک نمی توانست تابدین اندازه نشان دهد که 
امروز چقدر همه ابعاد زندگی مردم درهم گره خورده و غیرقابل تفکیک شده است و بعد فرهنگی 
گاه حتی می تواند بسیار بالاتر و اثرگذار از سایر جنبه های اقتصادی، سیاسی و بین المللی برجسته 

گشته و جامعه ای را بالا بکشد یا در مشکلات فرو ببرد.
به رغم هشدارهای ملی و بین المللی متعددی که از رسانه های داخلی و خارجی انتشار یافت و 
تاکیدی موکدی که مبنی بر تغییر در آداب فرهنگی و مناسک آیینی صورت گرفت، باز شاهد برگزاری 
مراسم چهارشنبه سوری از سوی برخی افراد و تردد بین شهری و سفرهای نوروزی از سوی برخی 
دیگر بودیم. رفتارهای نابخردانه ای که واکنش های متعددی را از سوی مردم و مسئولان برانگیخت. 
متخصصان در تمام دنیا یک راه حل موقت و پیشگیرانه را برای پاره کردن زنجیره ابتلا و جلوگیری از 
شیوع این ویروس مرگبار توصیه کرده اند و آن قرنطینه ای است که دائمی نخواهد بود اما بسته به 

رعایت و توجه مردم طول خواهد کشید.
این انزوا بسته به رعایت و مراعات مردم طول خواهد کشید اما به نظر می رسد که زمان آن در ایران و 
به دلیل این عدم همدلی و همراهی برخی از مردم طولانی تر خواهد شد. موضوعی که نیاز به درکی 
پیچیدهندارد و صرفا در قبول این حقیقت نهفته است که مدتی کوتاه تنها می مانیم تا برای زمانی 

طولانی دوباره در کنار هم باشیم. 
آنچه در ادامه می آید گفت وگوی خبرنگار فرهنگی ایرنا با فاطمه فلاح دکترای جامعه شناسی 
مسائل اجتماعی و سرپرست دفتر طرح های ملی پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در راستای 

پویش اجتماعی سهم من در بحران کرونا است.
فلاح در ابتدا و با تاکید بر سهم و نقش فردی، تک تک افراد جامعه در شرایط امروز بیان داشت: 
سهم من به عنوان یک شهروند در این بحران، تلاش در جهت حفظ سلامت خود و اطرافیانم با رعایت 
بهداشت عمومی، ماندن در خانه و تغییر سبک زندگی ام در جهت کمک به کنترل اپیدمی کرونا 
است. لازم است مدتی مبنای تصمیمات شخصی و فردی تغییر کند. هرچند دشوار است اما برای 

گذر از این مهلکه باید به خود سختی داد و تغییرات جدی در رویه های روزمره مان ایجاد کرد.
افراد  و  بزرگ ترها  به  روحیه دادن  و  کوچک ترها  به  آگاهی بخشی  با  باید  همچنین  افزود:  وی 
سالمند، از سختی این دوران کاست. روابط تلفنی و غیرحضوری را پر فراوانی تر از روابط حضوری 
قبل جایگزین کرد. این حضورِ بیشتر در خانه )هرچند اجباری( فرصت خوبی برای در کنار اعضای 
خانواده و به ویژه گذران وقت با فرزندان است که قبل تر از آن به دلیل شغل، تحصیل و ...، سهم 
کمی در برنامه ریزی های روزانه ما داشته اند. دیدن فیلم، خواندن کتاب به صورت جمعی، بازی های 

گروهی در خانواده را می توان جایگزین رفت وآمدهای بیرون از خانه کرد.
این جامعه شناس تصریح کرد: در تاکید بر لزوم همدری اجتماعی مردم در شرایط بحرانی، گفت: 
در کنار حفظ سلامت خود و خانواده هایمان، در نظر گرفتن اقشار آسیب پذیر اجتماعی و اقتصادی 
و کمک به آن ها که به دلیل شیوع این بیماری، اقتصاد خانواده شان دچار مشکل شده نیز موضوع 
بسیار مهم و قابل توجهی است که هم در سطح فردی و هم اجتماعی نباید از آن غافل بود؛ چراکه 
در برخی مشاغل مثل کارگران روزمزد و دست فروشان، همان سفره کوچک قبل را نیز ندارند و 

درآمدشان تقریباً به صفر رسیده است.
»هریک به اندازه توان مالی مان در دور و اطراف افرادی را می شناسیم که می توانیم در کاهش مسائل 
و مشکلات این برهه زمانی کنارشان باشیم. اگر قرار باشد نوروز امسال به صورت جدی، به ماندن 
در خانه و نرفتن به سفر و دیدوبازدید پایبند باشیم، بخشی از هزینه ها مثل هزینه سفر و خریدهای 
عیدانه خانواده هایمان پس انداز می شود و امکان، میزان کمک بیشتر نیز فراهم تر است. مبنای 
کمکمان به دیگران براساس علاقه مندی به خود و دیگران است، چراکه ایجاد حال خوب با کمک به 

دیگران، حال بد این روزهای خودمان را نیز بهتر خواهد کرد«.
فلاح در تشریح وضعیت اجتماعی امروز و لزوم همکاری فردفرد انسان ها برای عبور از بحران 
پیش آمد، افزود: جامعه نیز علی رغم از سرگذراندن سالی دشوار و پرمخاطره، همراه با فشار اقتصادی 
مضاعف، نیازمند انسجام عمومی و در پیش گرفتن مسئولیت اجتماعی و اخلاقی بیشتر است تا 
با همدلی و همراهی یکدیگر بتوان از این بیماری به سلامت گذر کرد. چراکه در این بحران همگی 
سوار یک کشتی هستیم و سلامت و بیماری هرکدام از اعضای جامعه، به همدیگر گره خورده است.

وی افزود: برای دستیابی به سلامت فردی، جامعه باید سالم و عاری از بیماری باشد؛ این بیماری 
علی رغم اینکه درمانش برای مدتی دوری فیزیکی از دیگران و روی آوردن به فردگرایی است اما درواقع 
یک بیماریِ جمعی است. لذا تصمیم های فردی و شخصی و مدل زندگی های ما می تواند، علاوه بر 

به خطرانداختن سلامت خود، بیماری را در جامعه ماندگارتر کرده و قربانیان بیشتری بگیرد.
یک میدان مطالعاتی جدید برای متخصصان حوزه فرهنگ و جامعه

این متخصص مسائل اجتماعی یادآور شد: اکنون که در آستانه آغاز تعطیلات نوروزی هستیم، 
است،  گره خورده  دوستان  و  خویشان  دیدوبازدید  و  سفر  و  نوروزی  خریدهای  با  که  تعطیلاتی 
تصمیمات و بی توجهی برخی ها مثل حضور در بازار و پاساژگردی ها برای خرید و راهی سفر شدن، 
تبعات وحشتناکی برای خودشان و دیگران خواهد داشت. این کار با به گردش درآوردن ویروس 
سریع الانتقال کرونا، می تواند حتی مرگ افرادی را رقم بزند که سفری نرفته اند و سهمی از خوشی 
و لذت سفر نصیبشان نشده است و تنها تاوان خودخواهی و بی توجهی دیگری را پرداخت می کنند.
»کاش حذر کنیم از این اتفاق تلخ که، عیدی امسالمان به دیگران )چه آشنا و غیرآشنا( بیماری یا 
مرگ باشد. اگر نقشی در بهبود اوضاع نداریم، پرهیز کنیم از اینکه سهممان در این مهلکه و بحران، 

افزایش آمار مبتلایان و قربانیان کووید 19 باشد«.
فلاح با اشاره به موضوعات و میدان های مطالعاتی تازه ای که برای اصحاب علوم اجتماعی و 
انسانی گشوده شده است، خاطرنشان کرد: از سویی در حوزه کاری نیز خوب است، پژوهش هایی 
از فضای حاکم بر جامعه در متن بحران و مطالعاتی در خصوص نگرش ها و رفتارهای مردم در این 
زمینه، انجام داد که می تواند بستر و مقدمات مطالعات عمیق تر بعدی را فراهم کند. موضوعاتی 
همچون اعتماد جامعه به نهادها، اصناف و سازمان ها و چراییِ جدی نگرفتن این بیماری از سوی 
بخشی از جامعه؛ اینکه آیا مسئولین نتوانسته اند این موضوع را انتقال دهند و شرایط خانه نشین 
کردن مردم را ایجاد نکرده اند یا این بی توجهی ها ریشه اش در جای دیگری است؟ جایگاه گروه های 
مرجع، نقش رسانه های رسمی و غیررسمی و ... هم از دیگر موضوعاتی است که می توان به مداقه بر 

چرایی و چگونگی احوال آن پرداخت.
وی افزود: قطعاً حالا که مدتی است کرونا این میهمان ناخوانده همراه ما شده و در زندگی ما 
حضور خواهد داشت، موضوعات و مسائل فرهنگی و اجتماعی دیگری نیز شکل خواهد گرفت که 
مطالعه اش برای جامعه شناسان و متخصصان حوزه علوم اجتماعی، با اهمیت و ضروری است و به 
شناخت بیشتر جامعه کمک خواهد کرد. این مرتبه، در بروز رفتارهای افراد بیماری ای نقش داشته 
که در نوع اپیدمی جهانی و خطرناک بودنش موضوعی جدید است و میدان مطالعاتی جدیدی برای 

جامعه شناسان و متخصصان این حوزه فراهم کرده است.
 مقابله با بحران نیازمند عزم همگانی است. بدون یک اراده جمعی معطوف به مواجهه مؤثر با 
بیماری امکان رهایی از زنجیره انتقال آن وجود ندارد. برهمین اساس و به ابتکار ایرنا و روزنامه ایران 

پویشی برای فراخوان عمومی به مسؤولیت پذیری جمعی در برابر کرونا به راه افتاده است.

پویش اجتماعی سهم من در بحران کرونا؛

قرنطینه؛ترجیحفردگراییوتکریمجمعگرایی

ساختمان هایی که هر لحظه در معرض خطری بزرگ قرار دارند 

ایمنی ساختمان ها قربانی زیبایی 
ساختمان های بلندمرتبه باید ضوابط ایمنی را رعایت کنند 



5 5سه شنبه -نوزدهم فروردین ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5008 اقتصادی

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری  خبرداد

افزایشدوبرابریهمسانسازی
حقوقبازنشستگانکشوری

 مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری گفت: ابتدا قرار بود، 3 هزار و 500 میلیارد 
تومان به همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری تخصیص یابد که با پیگیری  صندوق 
بازنشستگی کشوری، این رقم حدود دو برابر شد و به 6 هزار و 500 میلیارد تومان افزایش 

پیدا کرد. 
افزایش حقوق  افزود: امسال میانگین  اینستاگرامی خود  افتخاری در پست  اکبر 
بازنشستگان کشوری 800 هزار تومان خواهد بود و حداقل حقوق بازنشستگان این 

صندوق با سنوات کامل 2 میلیون و 800 هزار تومان است.
وی با اشاره به پیگیری بازنشستگان از جلسات و مذاکرات مربوط به همسان سازی 
حقوق ها در سازمان برنامه و بودجه، در توضیحاتی افزود: رقمی که اکنون به عنوان 
میانگین افزایش حقوق بازنشستگان اعلام شده است، شامل دو بخش افزایش حقوق 
و همسان سازی است،  به این معنی که ابتدا حقوق کلیه بازنشستگان از گروه یک تا 
گروه بیست، 15 درصد افزایش پیدا می کند و سپس، مبالغی نیز برای همسان سازی 

به آن افزوده می شود.
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری با اعلام اینکه همسان سازی به شکل پلکانی 
نزولی انجام می شود، ادامه داد: این به این معناست که کسانی که حقوق کمتری 
می گیرند، مبلغ بیشتری را برای همسان سازی دریافت می کنند و بالعکس، کسانی که 

حقوق بیشتری می گیرند، مبلغ کمتری را برای همسان سازی دریافت می کنند.
وی با اشاره به اینکه همسان سازی در گروه های پایین تر به شکلی است که حداقل 
حقوق، برای افراد با سنوات کامل )30سال( 2 میلیون و 800 هزار تومان خواهد بود، 
افزود: همان طور که قبلا اعلام شده، مجموع دو رقم »15درصد افزایش حقوق« و 
»همسان سازی«، به طور میانگین حدود 800 هزار تومان است که از فروردین ماه جاری 

اعمال خواهد شد.

نماینده وزیر صنعت در اتاق اصناف ایران :
کسبوکارهایکمریسکهنوزمشخصنشدهاند

- »حسن روحانی«، رئیس جمهوری اعلام کرده است که از روز 23 فروردین ماه، 
کسب وکارهای کم ریسک و متوسط می توانند فعالیت خود را دوباره آغاز کنند. اما این 

کسب وکارها شامل چه صنف هایی می شود؟   
بر اساس آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت ۷.5 میلیون نفر به طور مستقیم 
در اصناف کشور فعالیت دارند و به صورت غیرمستقیم، 18.5 میلیون نفر با مشاغل 

صنف های مختلف در تماس و ارتباط هستند.  
در حوزه تولید نیز نزدیک به 2.5میلیون نفر شاغل مستقیم وجود دارد که 50 درصد 

آنها در صنایع متوسط فعال هستند.
»ابراهیم درستی« نماینده وزیر صنعت در اتاق اصناف ایران می گوید: »هنوز معلوم 
نیست که به طور دقیق چه مشاغلی فعالیت عادی خود را از 23 فروردین آغاز می کنند. 
ما با استفاده از چند شاخص سلامت و محیط زیست، مدلی را طراحی کرده ایم تا 

مشاغل کم ریسک در این مدل مشخص شوند.« 
درستی ادامه می دهد: »این شاخص های اصلی را از وزارت بهداشت دریافت می کنیم. 
لیست  آن  اساس  بر  و  بررسی  ایران  اصناف  اتاق  ویژه  کارگروه های  در  آن ها  سپس 
پیشنهادی مشاغل تعیین می شود. سپس این فهرست را به ستاد ملی کرونا می دهیم. 

اما الان برای اینکه بگوییم دقیقا چه صنف هایی به فعالیت بازمی گردند، زود است.« 
»حسین مدرس خیابانی« قائم مقام وزیر صنعت نیز پیش از این اعلام کرده است که  
فهرست آن دسته از واحدهای صنفی که امکان فعالیت در مرحله دوم فاصله گذاری 
اجتماعی خواهند یافت، از سوی اتاق اصناف، وزارت صنعت و سایر دستگاه های 
مرتبط، در حال نهایی شدن است؛ ضمن اینکه همچنان با تعریف میزان ریسک فعالیت، 
بقیه کسب و کارا نیز به تدریج و به صورت پلکانی و البته با نظر وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی به این فهرست اضافه می شوند.
مدرس خیابانی همچنین اعلام کرد که فعالیت واحدهای پرتردد همچنان ممنوع 
است، گفت: پروتکل بهداشتی شامل مسوول واحد، ابزارهای مورد استفاده و مشتریان 
است که در چارچوب پروتکل های عمومی و تخصصی رعایت کنند و باید پروتکل ها را در 
معرض دید عموم قرار دهند و اصناف، بهداشت و بازرسان روی نحوه اجرای آن نظارت 

خواهند داشت.

بانک مرکزی اعلام کرد؛
معافیتسهماههبرایدارندگانچکهایبرگشتی
 صاحبان چک های دارای سر رسید ابتدای اسفند 98 تا پایان اردیبهشت 99 در 

صورت برگشت چک، مشمول محرومیت قانون صدور چک نمی شوند. 
بر اساس اصلاح قانون چک، قوانین سخت گیرانه ای برای دارندگان چک های برگشتی 

در نظر گرفته شده بود که باعث می شد ادامه فعالیت برای آنها دشوار شود.
افزایش شفافیت عملکرد  باعث  در حالت عادی  اگرچه  قوانین سخت گیرانه  این 
صادرکنندگان چک شده و امنیت معاملات را بالا برده بود، اما در زمان شیوع کرونا، این 

قوانین سخت گیرانه، مشکل ساز شده است.
بر این اساس، بانک مرکزی با صدور بخشنامه ای تسهیلاتی موقتی را برای دارندگان 

چک های برگشتی در نظر گرفت.
بانک مرکزی در راستای حمایت از صاحبان کسب و کارها اعم از حقیقی و حقوقی 
و به ویژه کسب و کارهای کوچک آسیب دیده ناشی از شیوع ویروس کرونا در راستای 
بخشنامه رئیس جمهوری و تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا، جزییات اجرای حمایت 
از صاحبان چک های برگشتی از تاریخ اول اسفند ماه 98 تا پایان اردیبهشت ماه 1399 

را اعلام و برای اجرا به مدیران شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد که به شرح زیر است:
با هدف مساعدت و حمایت از صاحبان کسب و کارها )اعم از حقیقی و حقوقی( به 
ویژه کسب و کارهای کوچک که به دلیل شرایط به وجود آمده ناشی از شیوع ویروس 
کرونا قادر به ایفای تعهدات خود ناشی از صدور چک های صادره نبوده اند و سر رسید 
چک های صادره آن ها در بازده زمانی اول اسفند 98 تا 31 اردیبهشت 99 بوده و برگشت 
خورده و منجر به صدور گواهی نامه عدم پرداخت شده است، این تسهیلات فراهم شده 
است. در صورت تسلیم درخواست دارندگان این چک ها به بانک یا موسسه اعتباری 
غیر بانکی، ذی ربط حداکثر تا سه ماه پس از تاریخ برگشت چک های مذکور، مشمول 
محرومیت ها و ممنوعیت های ناطر بر چک برگشتی مقرر در ماده 5 مکرر الحاقی قانون 

صدور چک نمی شود.
به گزارش ایرنا، بر اساس تازه ترین آمار، در بهمن 98 حدود ٧١٩ هزار فقره چک به 
ارزش ١١٦ هزار میلیارد ریال برگشت خورده که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 3.6 

درصد و از نظر مبلغ 4.1 درصد افزایش داشته است.

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران  مطرح کرد

درخواستمعافیتمالیاتیبرایطلافروشان

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران، با اشاره به زمان ارائه اظهارنامه های مالیاتی تا 
آخر فرودین ماه و تعطیلی واحدهای کسب طلا و جواهر تا این زمان، خواستار تمهیدات 
لازم و بسته های حمایتی برای این صنف شد؛ چراکه باوجود تعطیلی اصناف و عدم 

کسب درآمد، آن ها قدرت پرداخت مالیات را ندارند. 
مسعود یزدانی ، ضمن اینکه مشکلات اخیر را برای اصناف و صنف طلا و جواهر در 40 
سال اخیر بی سابقه خواند، اظهار کرد: در حال حاضر در شرایط خاص متاثر از ویروس 
کرونا، شاهد تعطیلی ها و توقف فعالیت هستیم که باعث ضربه شدید به بدنه اصناف به 
ویژه صنف و صنعت طلا و جواهر شده است.  نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با 
اشاره به زمان ارائه اظهارنامه های مالیاتی تا پایان فروردین ماه 99، تصریح کرد: با توجه 
به تعطیلی واحدهای کسبی طلا و جواهر اعم از بازار و واحدهای طلافروش و پاساژها 
که از ابتدای اسفند ماه سال 98، آغاز شده و بنابر تصمیمات گرفته شده در جلسه روز 
گذشته )یکشنبه( ستاد ملی مدیریت و مقابله با کرونا، مبنی بر آغاز فعالیت صنف ها 
در استان تهران بعد از 30 فروردین، عملا ارائه اظهارنامه مالیاتی تا این مدت، کاری 
مشکل و نشدنی است؛ لذا از سازمان امورمالیاتی و ستاد ملی کرونا درخواست داریم 
ضمن معافیت های مالیاتی، با ارائه بسته های حمایتی این صنف و همه اصناف را در 
این شرایط بحرانی، یاری کنند. وی افزود:  وضعیت اصناف به ویژه صنف طلا و جواهر 
در شرایطی است که فعالیت و سرمایه ها در یک ماه و نیم اخیر با رکود شدیدی روبرو 
بوده است و در حقیقت شب عیدی کاملا تعطیل را سپری کرده اند؛ بنابراین هیچ خرید 
و فروشی انجام نداده و درآمدی در این مدت کسب نکرده است. علاوه براین با توجه به 
اینکه طلا ابزار کار اصلی اهالی این صنف است، چنانچه در صنف ما طلا وجود نداشته 
باشد، عملا کاری صورت نمی گیرد؛ بنابراین شرایط ایجاد شده در پی گسترش کرونا، 

اعضای صنف ما را با مشکلات و معضلات متعددی مواجه کرده است .

 احمد مجتهد معتقد است اگر بانک مرکزی استقلال خود را حفظ کند، می تواند با 
اجرای عملیات بازار باز، آثار رکود اقتصادی ناشی از کرونا را جبران کند. با این حال، 

مهم ترین شرط اجرایی شدن عملیات بازار باز، همچنان دچار محدودیت است. 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در اینستاگرام خود، از آمادگی بانک مرکزی 
برای استفاده از کریدور نرخ سود بانکی و عملیات بازار باز در جهت غلبه بر مشکلات 

اقتصادی و کمک به دولت خبر داده است. همتی در این یادداشت، اعلام کرد:
»بانک مرکزی آماده استفاده گسترده از عملیات بازار باز برای کمک به دولت در مواجهه 
با مشکلات و کمک به رشد اقتصاد است. دولت با انتشار اوراق، نه تنها می تواند نیازهای 
خود را پوشش دهد، بلکه به اصلاح ترازنامه بانک ها نیز کمک می کند. بانک مرکزی، آماده 

ادامه حضور فعال در بازار بین بانکی و مدیریت نرخ سود بین بانکی و نقدینگی است.«
از  حمایت   برای  را  منابعی  می تواند  پولی  سیاست گذاری  ابزارهای  این  از  استفاده 
کسب وکارها و افرادی که درآمدهایشان تحت تأثیر همه گیری کرونا قرار گرفته است ایجاد 
کند. کارشناسان حوزه پولی و بانکی نیز معتقدند استفاده از تجربه بانک های مرکزی دنیا 

می تواند در این زمینه کارساز باشد.

احمد مجتهد، از اقتصاددانان شناخته شده حوزه پولی و بانکی و همچنین استاد 
دانشگاه علامه  طباطبایی با تأکید بر اینکه عملیات بازار باز، شیوه ای مرسوم و متداول 
در بانک های مرکزی دنیاست درباره سازوکار آن به ایرناپلاس گفت: در عملیات بازار باز، 
خرید و فروش اوراق قرضه دولتی توسط بانک مرکزی انجام می شود. اوراق قرضه دولتی 
که به صورت بدهی دولت به مردم تعریف می شود، نقش عمده ای در تعیین نرخ بهره دارد. 
فروش این اوراق به معنای جمع آوری نقدینگی و افزایش نرخ بهره و خرید آن به معنای 

افزایش نقدینگی و کاهش نرخ بهره است.
عملیات بازار باز با محدودسازی نرخ بهره، اجرایی نمی شود

مجتهد درباره تأثیر عملیات بازار در خروج از رکود اقتصادی گفت: این سازوکار در 
جایی که نرخ بهره با آزادی قابل تغییر است، می تواند کاملًا مؤثر باشد و آثار مثبتی در 
تنظیم نقدینگی در بازار و رونق و خروج از رکود اقتصادی داشته باشد. آنچه که در ایران 
مدنظر قرار داده شده نیز با الگوگیری از همین سازوکار است. با این حال، به نظر می رسد 
دست اندرکاران بانک مرکزی، قصد دارند محدودیت هایی را در رابطه با این اوراق لحاظ 

کنند.

رئیس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی در ادامه گفت: اگر قرار بر این باشد که نرخ بهره 
از رقم مشخصی کمتر یا بیشتر نشود، سازوکار عملیات بازار باز نمی تواند به درستی عمل 
کند. این تجربه ای است که در اواخر سال گذشته شاهد آن بودیم و بانک مرکزی نتوانست 

اوراق را به فروش برساند چرا که استقبالی از آن نشد.
وی درباره احتمال اجبار بانک ها به خرید اوراق توضیح داد: چنین روشی نیز به زیان 
بانک ها خواهد بود و در واقع با این اجبار، بانک ها زیانی را متحمل خواهند شد که از 
سمت سپرده گذاران پرداخت خواهد شد. اگر روش کار بانک مرکزی در اجرای عملیات 
بازار باز، مشابه فرآیندی باشد که در بانک های مرکزی سایر کشورها انجام می شود، 
می تواند آثار مثبتی داشته باشد و اهدافی را که در رابطه با کنترل تورم و رشد و رونق 

اقتصادی و مقابله با رکود  اقتصادی در نظر دارد، محقق کند.
اجازه دهیم عملیات بازار باز اجرایی شود

مجتهد با اشاره با اینکه عملیات بازار باز می تواند در شرایط فعلی، راهکاری برای 
حمایت از کسب وکارها در شرایط فعلی باشد گفت: این موضوع مشروط بر این است 
که اجازه دهیم این سازوکار عمل کند. یعنی زمانی که بانک مرکزی اقدام به فروش 
اوراق و جمع آوری نقدینگی می کند، نرخ بهره باید افزایش پیدا کند. اگر بخواهیم این 
سازوکار را در کنار یک نرخ بهره ثابت پیش ببریم، موفق نخواهیم شد. این تضادی است 
که در رابطه با این سیاست گذاری در بانک مرکزی مطرح می شود. پیش از این نیز بانک 
مرکزی به علت همین محدودیت ها که گاه از طرف دولت تحمیل می شد و گاه، برآمده از 

دیدگاه های کارشناسان بانک مرکزی بود، در فروش اوراق ناموفق بود.
نقش نظام بانکی در حمایت از کسب وکارهای آسیب دیده از کرونا

وی درباره نقش نظام بانکی در حمایت از کسب وکارهای آسیب دیده از کرونا گفت: 
نقش عمده در این زمینه را  در همه کشورهای دنیا، بانک مرکزی بر عهده دارد و برای 
این منظور، منابعی را در اختیار بانک ها قرار می دهد. دیگر ابزاری که بانک مرکزی در 
اختیار دارد، نرخ سپرده قانونی است. این میزان در ایران بین 10 تا 30 درصد است و 

بانک مرکزی تنها در صورت تغییر این قانون می تواند از آن استفاده کند.
مجتهد در ادامه افزود: بانک مرکزی در ایران، به دلیل سابقه دولتی بودن بانک ها، 
بانک های خصوصی  به زیان بیشتر  را دنبال می کند که ممکن است  سیاست هایی 
بیانجامد. تسهیلات تکلیفی در چنین موقعیتی، بانک های خصوصی، سپرده گذران و 
سهامداران آنها را با مشکلاتی مواجه می کند و با وجود اینکه در قانون برنامه ششم توسعه، 
بانک های خصوصی از تسهیلات تکلیفی معاف هستند، کماکان بانک مرکزی از آن 

به عنوان یک ابزار استفاده می کند که با اصل بانکداری خصوصی منافات دارد.
این صاحب نظر حوزه پولی و بانکی افزود: اگر بانک مرکزی استقلال خود را حفظ 
کند و تحت تأثیر برخی دیدگاه های خاص مقامات دولتی که گاهی کارشناسی نشده اند 
قرار نگیرد، می تواند در اجرای سیاست های پولی موفق باشد. در سال های گذشته نیز 
همین دیدگاه های غیر کارشناسی موجب شد در شرایطی که نرخ تورم بالایی بر اقتصاد 
حاکم بود، درباره کاهش نرخ بهره تصمیم گیری شود؛ تصمیمی که در نهایت به شکست 
سیاست های پولی منجر شد. به نظر می رسد هنوز هم چنین دیدگاه هایی وجود دارد و 

برخی تلاش می کنند چنین نظراتی را بر سیاست گذار پولی تحمیل کنند.

در گفت وگو با یک صاحب نظر حوزه پول و بانک مطرح شد:

شرط موفقیت مقابله با رکود کرونایی با عملیات بازار باز

عادت  خود  هرروزه  صعودی  روند  به  حالی  در  سرمایه  بازار   
کرده و فاصله بازدهی خود را با بازارهای موازی بیشتر می کند 
که بازارهای سهام در دنیا به دلیل شیوع کرونا تحت فشار قرار 
گرفته اند. یک کارشناس بازار سرمایه معتقد است که به احتمال 

زیاد شاخص تا قله 850 هزار واحد هم صعود کند. 
بر  زیادی  منفی  آثار  اخیر  ماه های  در  کرونا  ویروس  شیوع 
بازارهای جهانی تحمیل کرد. افت ارزش شاخص بورس های 
جهانی و کاهش ارزش بازار برخی شرکت های پذیرفته شده در 
بورس های جهانی که در برخی موارد تا 60 درصد هم رسیده، 

خود نشان دهنده ابعاد بزرگ این رخداد است.
جدید،  سال  آغاز  در  کسب وکارها  تعطیلی  با  نیز  ایران  در 
این  با  بوده ایم.  برای مشاغل کوچک و متوسط  شاهد رکود 
حال، بعد از تعطیلات عید تنها بازار سهام بوده که با آهنگی 
امروز  ادامه می دهد. هر چند  به رشد خود  کمابیش سریع 
شاخص کل با کاهشی کمتر از یک درصد به 569 هزار واحد 
رسید، اما روز گذشته شاخص کل این بازار به کانال 5۷4 هزار 
نیز وارد شد و ارزش معاملات آن به 6 هزار و 26 میلیارد تومان 
رسید؛ موضوعی که در بسیاری از پیش بینی ها بعید به نظر 

می رسید.
اکبر حامدی، کارشناس بازار سرمایه درباره عوامل این رشد 
به ایرناپلاس گفت: برای تحلیل این موضوع لازم است ابتدا به 
بازارهای موازی نگاه کنیم، چرا که مقدار زیادی پول سرگردان 
در اقتصاد کشور وجود دارد که همواره به دنبال اهداف پربازده 

می گردند.
به گفته وی یکی از رقبای بزرگ این بازارها، سیستم بانکی است 
که سود حقیقی آن با احتساب تورم، منفی می شود. از سوی 
دیگر، بازدهی طلا و ارز هم طی یک سال گذشته قابل مقایسه با 

بازدهی بازار بورس نبوده است.
حامدی همچنین افزود: در سال جدید موضوع جهش تولید 

هدف گذاری شده و این خود موجب افزایش سرمایه شرکت های 
بورسی می شود. اگر برخی شرکت ها، افزایش سرمایه  دهند و از 
سوی دیگر، دولت در این زمینه وام هایی اعطا کند، حتماً رشد 

بیشتری را شاهد خواهیم بود.
وی گفت: امسال نسبت به سال های قبل تفاوت هایی وجود 
دارد. یک سری شرکت ها و صنایع بودند که در سال گذشته 
رشد بالایی داشتند، ولی در مقابل بخش هایی هم وجود دارد 
که از این صنایع عقب افتادند و امسال به نظر می رسد رشد 
شاخص از سمت این شرکت ها رخ دهد تا این عقب افتادگی 

خود را جبران کنند.
ارتقای فرهنگ سرمایه گذاری در بورس

اخیر  سال  یک  مهم  بسیار  اتفاق  افزود:  همچنین  حامدی 
بود که ضریب نفوذ سهام در میان جمعیت کشور بسیار  این 
بالا رفت. سازمان بورس از طریق عرضه های اولیه و تخصیص 
یکسان سهم ها توانست این فرهنگ سرمایه گذاری را به شکل 
گسترده ای ارتقا دهد. بر اساس محاسبات سال گذشته هر نفر به 
میزان 500 هزار تومان یارانه گرفته است. این در حالی است که 
درآمد خانوارها از طریق عرضه اولیه نزدیک به پنج میلیون تومان 

بوده است؛ موضوعی که باعث می شود اقبال افراد به این بازار 
بیش از پیش شود.

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه، تحلیل خود درباره صنایع 
غذایی،  صنایع  کرد:  ارائه  این طور  را  جدید  سال  در  پیشتاز 
شوینده، بهداشتی و تولیدکننده مواد اولیه شوینده ها به خاطر 
شرایط بازار نه تنها در ایران، بلکه در همه دنیا بیش از دیگر صنایع 

رشد می کنند.
حامدی با بیان اینکه در بورس های جهانی هم به نوعی شاهد 
صنایع  افزود:  هستیم،  رشد  سمت  به  شاخص ها  بازگشت 
مستقیم  تأثیر  جهانی  بازارهای  از  هم  ایران  محور  کامودیتی 
را تشکیل می دهد. در  ایران  بازار  می گیرد و حدود 60 درصد 
نتیجه با بازگشت این شاخص ها بازار ما نیز از نگرانی ریزش عبور 

کرد.
فتح قله های جدید و ریسک های پیش رو

وی همچنین درباره رشد سهام برخی بانک ها نیز توضیح داد: 
بانک ها با توجه به اینکه در 6 ماه گذشته رشد آن چنانی  نسبت به 
دیگر صنایع نداشتند، در حال حاضر از نظر قیمتی در وضعیت 
جذابی قرار دارند،  از سوی دیگر به دلیل سیاست تجدید نرخ 
تسعیر ارز که بانک مرکزی اعلام کرد، بانک ها و شرکت هایی که 
ذخیره ارزی داشتند، قطعاً سودشان تغییر می کند و به همین 
خاطر استقبال از آنها بیشتر شده است و به نظر می رسد که رشد 

این صنایع ادامه دار باشد.
حامدی پیش بینی کرد که شاخص کل هم با حرکتی تدریجی تا 
کانال 600 هزار رشد کند و بعد از مقاومتی مقطعی در این نقطه 

دوباره تا قله 850 هزار هم صعود کند.
وی البته اضافه کرد که ریسک هایی هم در بازار وجود دارد که 
بیشتر از انتخابات ریاست جمهوری و همچنین ترکیب مجلس 
جدید ناشی می شود که ممکن است سیاست های اقتصادی را 

تغییر دهند.

پیش بینی یک کارشناس بازار سرمایه:

شاخصسهامتا۸۵۰هزارواحدصعودمیکند

رییس  دستور  برخلاف  که  داد  خبر  شهرسازی  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون   
جمهوری، دستگاه های مربوطه زمین های دولتی را برای ساخت مسکن ملی در اختیار وزارت 

راه و شهرسازی قرار ندادند. 
»محمود محمودزاده« گفت: در قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن به 
صراحت آمده است که دستگاه های دولتی اراضی مازاد بر نیاز خود را به وزارت راه منتقل کنند 
تا برای تولید انبوه مسکن از آن استفاده شود؛ با این حال نه فقط در تهران بلکه در هیچ استانی 

این بند مهم از قانون اجرا نشده است.
وی ادامه داد: آزادسازی زمین های دولتی، پتانسیل بزرگی است که وجود دارد و می تواند در 

اختیار پروژه مسکن ملی قرار بگیرد اما تا به این ساعت این امر تحقق نیافته است.
محمودزاده در پاسخ به این سوال که اکنون تامین زمین برای ساخت واحدهای مسکن 
ملی چگونه انجام می شود، گفت: اراضی ای که از گذشته در اختیار وزارت راه و شهرسازی 
بوده است در سال های گذشته برای اجرای طرح های مختلف مسکن به کمترین سطح خود 
رسیده است و ما اکنون برای تولید پویا و مستمر مسکن به خصوص در شهرهای بزرگ تر نیازمند 

اجرای ماده ٦ قانون ساماندهی هستیم. معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد که این وزارتخانه 
برای ساخت مسکن نیازمند تامین زمین است و گفت: بر اساس ماده ٦ قانون ساماندهی باید 
اراضی دولتی در اختیار این وزارتخانه برای ساخت مسکن قرار گیرد و رییس جمهوری در چند 

مرحله این دستور را برای تحویل زمین های دولتی صادر کرده اند.
وی خبر داد که اکنون همکاران در وزارت راه و شهرسازی در استان های مختلف در حال 
رایزنی و تلاش برای انتقال زمین های دولتی هستند اما تاکنون هیچ دستگاه و وزارتخانه ای 
همکاری نکرده است. به گفته محمودزاده اجرای این بند قانونی و آزادسازی زمین های دولتی 

ظرفیت ساخت مسکن را افزایش خواهد داد.
معاون وزیر راه گفت: تمام این زمین ها متعلق به دولت است و اینکه در اختیار کدام وزارتخانه 
است اهمیتی ندارد؛ هدف دولت ساخت انبوه مسکن است و این زمین ها باید برای تولید انبوه 

مسکن استفاده شود.
وی در پاسخ به این سوال که توجیه دستگاه ها در عدم اجرای ماده ٦ قانون ساماندهی و 
عرضه مسکن چیست، گفت: بخشی نگری نسبت به موضوعات باعث شده است که نتوانیم 

هماهنگ عمل کنیم، درحالی که تمام این زمین ها متعلق به دولت است و خود دولت هدفش 
استفاده از این زمین ها در امر تولید مسکن است اما همراهی وجود ندارد.

وزیر راه و شهرسازی سال گذشته و همزمان با رونمایی از سامانه ملی املاک و اسکان که 
هدفش دریافت مالیات از خانه های خالی است، نسبت به عدم آزادسازی زمین های دولتی 
گلایه کرد و  موفقیت نهضت خانه سازی را در گرو همکاری تمامی سازمان ها و ارگان ها دانست.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
زمینهایدولتیبرایساختمسکنملیآزادنشد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: فیلتر شبکه های اجتماعی خصوصا تلگرام باعث شده ضربه بدی به کیفیت اینترنت وارد 
شود. 

»محمدجواد آذری جهرمی« به صورت زنده در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی اینستاگرام، افزود: رفع فیلتر تلگرام دست 
من نیست و اگر بود این کار را انجام می دادم.

وی افزود: فیلترینگ به روند کاری ما و کیفیت اینترنت ضربه زده است و ترافیک داخلی ما را دچار مشکل کرده است.
ترافیک داخلی ما این روزها به خارج می رود و دوباره به داخل برمی گردد و همین مساله کار ما را چند برابر کرده است. اگر این اختیار 

برای رفع فیلترینگ در دست من بود حتما آن را انجام می دادم.
جهرمی درباره عملکرد پیام رسان های داخلی افزود: پیام رسان های داخلی تمام این مدت سرکار بودند و تلاش زیادی کردند تا 
ظرفیت کاربری رشد خوبی به همراه داشته باشد. برعکس دفعات قبل که به محض این که به آن ها فشاری می آمد متوقف می شدند، 

اینبار پای کار ماندند و خدمات خود را اریه کردند.
وی افزود: در این مدت فقط یکی از پیام رسان ها دچار مشکل شد که آن هم به اشتباهات فنی خودشان در طراحی زیرساخت 

برمی گشت و مقداری از آن هم به کمبود تجهیزات.
آن ها کمبود تجهیزات را اعلام کردند اما وزارت ارتباطات اجازه قانونی ندارد که به آن ها تجهیزات بدهد. برای کمک به پیام رسان های 

داخلی از اپراتورها خواستیم ترافیک آن ها را خریداری کنند تا بتوانند سود حاصل ازآن را برای تجهیزات هزینه کنند.
آزادسازی باندهای فرکانسی، از آزادسازی خرمشهر سخت تر نیست

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: آزادسازی باندهای فرکانسی که در اختیار صدا و سیماست، از آزادسازی خرمشهر سخت تر 
نیست. نامه ای برای رییس جمهوری نوشتم تا بحث آزادسازی باند فرکانسی را به ستاد مقابله با کرونا ببرند و این مشکل را حل کنند. 
»محمدجواد آذری جهرمی«  ، به گزارش بررسی کیفیت اینترنت پرداخت و اقداماتی که تا کنون از سوی وزارت ارتباطات انجام شده 
است را تشریح کرد. او گفت: از 18 اسفند و با شیوع کرونا وارد ترافیک شدید اینترنت شدیم. اپراتورهای کشور مصرف اینترنت را روی 
عدد   ۷.5 پتابایت طراحی کرده بودند که این ظرفیت پس از شیوع کرونا به عدد 6.8 پتابایت رسید عددی که بسیار قابل توجهی که 

سرعت اینترنت نسل 4 در کشور را به 15مگابیت ثانیه رساند.
وی افزود: با تمهیداتی که انجام شد امروز این عدد به امروز 11.2 پتابایت رسید. در این مدت اپراتورها برای این که خدمات مناسبی 
به مردم عرضه کنند کار بزرگی انجام دادند. برای بهبود این وضعیت بخشی از فرکانس هایی که در اختیار داشتیم را آزادسازی کردیم 

و به اپراتورها اختصاص دادیم.

 رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیک با اشاره به آمار و ارقام فروش جشنواره بهاری مجازی گفت: در زمان جشنواره های بهاره 
مجازی، فروش کسب و کارهای پیشرو اینترنتی بین 100 تا 200 درصد افزایش داشت 

»علی رهبری« روز یکشنبه در نشست خبری مجازی خود با خبرنگاران با اشاره به جشنواره بهاره مجازی که در اسفند ماه برگزار 
شد، گفت: این جشنواره شامل سه رکن خریداران اینترنتی )مردم(، فروشگاه های اینترنتی )بستر فروش اینترنتی( و فروشگاه های 

آفلاین )واحدهای صنفی( هستند که در دوران کرونا با کاهش جدی فروش مواجه شده و در ریسک ورشکستگی قرار گرفته اند.
وی هدف جشنواره را ترغیب مردم برای خرید اینترنتی دانست و افزود: هدف این بود که فروشگاه های اینترنتی تسهیلاتی به 
اصناف ارائه دهند و تعدادی از اصناف آفلان که به علت تعطلی بازارها دچار کاهش فروش شده اند بتوانند بخشی از کالاها را از طیرق 
بستر فروش اینترنتی به فروش برسانند. رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیک تصریح کرد: نتایج جشنواره دوره اول یعنی در بازه 

زمانی 23 تا 29 اسفند نشان می دهد حدود 208 هزار بازدید از سایت جشنواره انجام شد.
مشارکت ۳۱۹ فروشگاه اینترنتی در جشنواره بهاره مجازی

وی ادامه داد: 1200 فروشگاه اینترنتی متفاضی عضویت در جشنواره بهاره مجازی بودند، اما باتوجه به سوابق عملکرد و پاسخگویی 
به شکایات حدود 319 متقاضی در جشنواره شرکت کردند. رهبری تصریح کرد: واحدهای صنفی آفلاین که به طور عموم مخاطب 
این جشنواره بودند و بخصوص کیف و کفش، پوشاک، لوازم خانگی و آجیل و خشکبار که بیشترین آسیب را در کرونا دیده اند، به طور 

ویژه در طرح مشارکت داشتند و با روسای اتحادیه ها جلساتی برگزار شد.
به گفته وی با حدود پنج هزار واحد صنفی در این جشنواره ارتباط گرفته و به بعضی از این فروشگاههای اینترنتی متصل شدند.

ثبت نام ۳۰۰ واحد صنفی در سایت جشنواره
این مقام مسوول همچنین اعلام کرد که 300 واحد صنفی آفلاین در سایت جشنواره و بیش از 5500 واحد صنفی در فروشگاهها 
ثبت نام کردند. رهبری با اشاره به سه رکن برگزاری فروشگاه اینترنتی گفت: قرار بود اصناف آفلاین در فروشگاه های اینترنتی ثبت نام 

سریع و رایگان کرده و غرفه رایگان بگیرند، همچنین در کارمزد تخفیف بگیرند و مشاوره رایگان نیز داشته باشند.
وی با اشاره به مزایای خرید اینترنتی برای مردم ادامه داد: از سوی دیگر قرار بود فروشگاه های اینترنتی اغلب کالاها را با تخفیف 
عرضه کرده و مردم اینترنت رایگان دریافت کنند. همچنین جوایز قرعه کشی به مشتریان اعطا شده و کالا را با سلامت بیشتر دریافت 
کنند. رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیک با اشاره برگزاری جشنواره دور دوم گفت: عملیات اجرایی این جشنواره به بخش 
خصوصی یعنی اتاق اصناف واگذار شده است. از سوی دیگر پایش و ارزیابی عملکرد فروشگاه های اینترنتی در ارائه خدمات به 

واحدهای صنفی آفلاین توسط دولت انجام می شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: 

فیلترینگبهکیفیتاینترنتضربهزدهاست
رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیک اعلام کرد

افزایش۲۰۰درصدیفروشاینترنتیدرجشنوارهبهارهمجازی
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فرزامی پیشکسوت تیم فوتبال استقلال:

۸میلیاردپولاستقلالدر۲روزگمشد!
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید برای بدهی های آبی پوشان پایتخت باید 

کمیته ای تشکیل شود تا به صورت جزئی رسیدگی های لازم صورت بگیرد. 
غلامحسین فرزامی،  درباره شرایط اخیر آبی پوشان پایتخت گفت: متاسفانه در دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس کسانی که روی کار می آیند نه کاری بلدند و نه پولی 
می آورند. اخیرا من با فتح الله زاده صحبت کردم. او به من گفت که وقتی که به استقلال 
آمد 10 میلیارد به باشگاه آورد اما در عرض دو روز 8 میلیارد آن گم شد. بدهی های 
استقلال برای فتح الله زاده مساله مهمی بود که با وجود این اتفاقات کار را سخت کرده 
بود. استعفای فتح الله زاده تاکتیکی بود و باید دلایل جزئی تر آن از خودش پرسیده شود.
او افزود: باشگاه استقلال مال و اموال و املاک زیادی دارد. ساختمان اداره کل تربیت 
بدنی استان تهران روزی متعلق به باشگاه استقلال بوده است. استادیوم های متخلفی 
برای باشگاه تاج قدیم بوده و این ها را از باشگاه گرفتند. اگر استقلال می خواهد بارور 
شود، حداقل باید زمین تمرین داشته باشد. باشگاه به نوعی آواره است. یک هفته 
یک جا تمرین می کند. هفته بعد در جایی دیگر به تمرین می پردازد. من در دوره ای 
که کارشناس فدراسیون بودم از خودم مایه می گذاشتم و زمین را برای تیم هماهنگ 

می کردم.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: به طور کلی این طرز باشگاه داری 
نیست. استقلال و پرسپولیس چشم و چراغ مردم هستند. من سال هاست که یکی 
از مدیران پیشین ورزش را می شناسم و به او گفتم شما در مدتی که در ورزش حضور 
داشتید این دو باشگاه را شما بی پدر کردید و تا موقعی که مسئول بودید هیچ کاری 
نکردید. من و هوادار هستیم که برای استقلال دلمان می سوزد. باید کمک کرد تا باشگاه 

از دست "نفاثات فی العقد" نجات پیدا کند.
او درباره اینکه چطور می شود بدهی های استقلال را مدیریت کرد گفت: مدیران 
استقلال از وقتی که به این باشگاه می آیند تنها و تنها هزینه برای باشگاه به بار می آورند 
و به نظر من راهش این است که کمیته ای درست شود که بتوان بدهی های استقلال 
را جزء به جزء بررسی کرد. بزرگ ترین مشکل استقلال مالیات است. در زمانی که من 
معاون اقتصادی باشگاه استقلال بودم، هشت ماه حساب های ما را بسته بودند و حق 
امضا نداشتیم این در حالی بود که من تحصیلاتم در ورزش بوده و طرح های خوبی برای 

باشگاه داشتم.
فرزامی درباره موسس باشگاه استقلال گفت: تیمسار خسروانی برای باشگاه بسیار 
زحمت کشید. باشگاه استقلال 23 مرکز ورزش در اختیار داشت که دو تای آن در خارج 
کشور بود. یک هیاتی از ترکیه آمد و خواست زمینی در ترکیه که متعلق به استقلال بود 
را از ما بخرد یا واگذار شود تا یک بیمارستان ساخته شود و درآمد آن تقسیم شود اما 
مدیریت باشگاه در این زمینه همکاری انجام نداد و این مساله هم نادیده گرفته شد. 
باید زمین هایی مثل زمین تنیس استقلال به این باشگاه برگردانده شود. این زمین که 
می تواند روزی 10 میلیون برای باشگاه درآمدزایی کند، باید به به استقلال پس داده 

شود.
او در پایان گفت: باید هیاتی از دو تیم استقلال و پرسپولیس ایجاد شود که بتوان 
مطالبات این دو باشگاه را گرفت و مدیرانی روی کار بیایند که بتوانند مشکلات را رفع 
کنند. مربی خارجی هم  به درد نمی خورد. ما باید بتوانیم مربی های خودمان را با تجربه 

تربیت کنیم که دیگر نیازی به مربی خارجی نداشته باشیم.

در تقویم مدیران پرسپولیس شنبه وجود ندارد؛

حمیداوی:۶میلیاردازپرسپولیسطلبداریم
مالک باشگاه شهر خودرو گفت: مدیران پرسپولیس از روز 23 بهمن سال گذشته 
می گویند شنبه مطالبات 6 میلیاردی ما را پرداخت خواهندکرد اما فکر می کنم این شنبه 

در تقویم آنها وجود ندارد. 
فرهاد حمیداوی در خصوص مطالبه باشگاه شهرخودرو از پرسپولیس بابت انتقال 
یحیی گل محمدی اظهار داشت: جا دارد از پرسپولیسی ها تشکر کنم. مدیرعامل سابق، 
مدیرعامل فعلی و اعضای هیات مدیره این باشگاه در خصوص وعده های خود قول هایی 

داده اند.
وی افزود: در تاریخ 23 بهمن ماه که پرسپولیسی ها باید مابقی پول رضایتنامه یحیی 
گل محمدی را پرداخت می کردند، مدیران پرسپولیس گفتند که خیالتان راحت. »شنبه« 
این پول در حسابتان خواهد بود اما ظاهرا در تقویم های آنها روز شنبه وجود ندارد و یا 

مرده است.
مالک باشگاه شهر خودرو تاکید کرد: پرسپولیس تا این لحظه 6 میلیارد باید به ما 
پرداخت کند و منتظر هستیم تا ببینیم چه اتفاقی رخ خواهد داد. در همان تاریخ 23 

بهمن روی چک های آنها اقدام قانونی کردیم و وکیل باشگاه در حال پیگیری است.
وی در مورد توافق 1۷ میلیاردی باشگاه پرسپولیس و شهر خودرو بابت انتقال گل 

محمدی، گفت: چنین مبلغی به هیچ وجه صحت ندارد.
حمیداوی گفت: تمام مبلغ توافق ما در این انتقال 6 میلیارد تومان بود که پرسپولیس 
در آن زمان یک میلیارد و نیم به ما پرداخت کرد. در حال حاضر 4 و نیم میلیارد دیگر از 
پرسپولیس می خواهیم که با توجه به عملی نشدن تعهدات و ضرر و زیان، 6 میلیارد در 

مجموع از پرسپولیس بابت انتقال گل محمدی می خواهیم.
مالک باشگاه شهرخودرو در مورد احتمال نیمه تمام ماندن لیگ به دلیل شیوع ویروس 
کرونا، خاطرنشان کرد: امیدوارم هر چه زودتر این ویروس دست از سر دنیا بردارد. در مورد 

ادامه یا لغو مسابقات لیگ برتر نیز ما تابع قانون هستیم.
وی در پاسخ به این پرسش که در صورت نیمه کاره ماندن لیگ فوتبال امکان قهرمانی 
پرسپولیس وجود دارد، گفت: به نظر من حساسیت در انتهای جدول بیشتر از صدر 
جدول است. اگر قرار است لیگ نیمه کاره رها شود، بهتر است با آینده تیم ها بازی نشود 
چرا که همه آنها زحمت کشیدند و فصل آینده با همین تیم ها مسابقات از سر گرفته شود.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

اجازهفروشتیملیگبرتریفوتسالقمرا
نمیدهیم

قم  استان  جوانان  و  ورزش  مدیرکل   
لیگ  فوتسال  تیم  فروش  اجازه  گفت: 
برتری محمد سیما را نمی دهیم و این تیم 

نباید از استان خارج شود. 
رسول منعم اظهارداشت : تیم فوتسال 
که  سرمایه ای  عنوان  به  سیما  محمد 
متعلق به مردم و جوانان قم است تا زمانی 
که مالک و مدیریت فعلی تیم توانایی و 
ظرفیت حضور درلیگ برتر کشور را داشته 
و می توانند  است  آنان  با  اولویت  باشند 
ادامه دهند، ما هم حتما کنار  را  مسیر 
آنان خواهیم بود و تلاش می کنیم درحدّ 

توانمان کمک نماییم.
وی افزود: این طور نیست که تیم به فروش برسد و خدای ناکرده از قم خارج شود، باید 

ابتدا کمیسیون ماده پنج اداره کل ورزش و جوانان مجوز صادر کند.
مدیرکل ورزش و جوانان قم تاکید کرد: ما در سال های گذشته از منابع و تجهیزات 
دولتی به تیم های ورزشی کمک کرده ایم و اماکن، فرصت ها و فضاها را در اختیار قرار 
دادیم، بنابراین منطق ایجاد می کند که اجازه فروش و رفتن به خارج از قم را ندهیم 
و توصیه ما این است که عزیزانی که از قبل فعال بودند پیگیر تداوم حضور این تیم در 

استان باشند.
وی ادامه داد: به طور قطع ما هم پیگیری می کنیم و به هیأت فوتبال هم تاکید داریم 
که پیگیری لازم را در این خصوص انجام دهد، هیات فوتبال با هیأت مدیره تیم جلسه 
بگذارد و سرنوشت آن را زودتر از موعد مقرر مشخص کنند تا دست به دست هم سرمایه 

استان را حفظ کنیم.
منعم در پایان گفت:حتما نشست هایی با هیأت فوتبال به عنوان متولی این رشته  
خواهیم داشت، هیأت باید ورود کند، ما هم نقش خود را ایفا می کنیم. مطمئنا ما و همه 
عزیزان باید تلاش کنیم حامیان مالی بهتر و بیشتری شناسایی شده و برای حمایت از 

تیم معرفی نماییم.
گفتنی است، نماینده فوتسال استان قم در سال های 139۷ و 1398 با نام محمد 
سیما در لیگ برتر فوتسال کشور به میدان رفت و در سال 9۷ با کسب مقام ششم به کار 

خود پایان داد اما در سال 98 به مقام هفتم جدول 14 تیمی لیگ برتر رسید.

با اعلام شیعی؛

»نبی«بهطوررسمیدبیرکلفدراسیون
فوتبالشد

بعد از پایان جلسه هیات  رییسه فدراسیون فوتبال مهدی محمدنبی به طور رسمی به 
عنوان دبیرکل فدراسیون فوتبال انتخاب شد. 

جلسه هیات رییسه فدراسیون فوتبال دیروز برگزار و در پایان مهدی محمدنبی به عنوان 
دبیرکل فدراسیون فوتبال انتخاب شد.

محمود شیعی، عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال این مساله را تایید کرد و گفت: 
نبی به عنوان دبیرکل فدراسیون فوتبال انتخاب شد و مدیگر شکلی از این بابت وجود 
ندارد و ماجرایی که با فیفا به وجود آمده بود نیز حل شد و همه چیز طبق روال ادامه دارد.
پیش از این نبی به عنوان سرپرست دبیرکلی جانشین ابراهیم شکوری شده بود ولی 

حالا او به طور رسمی عنوان دبیرکلی را به دست آورد.

 طلسم 32 ساله ورزش قم برای کسب سهمیه بازی های المپیک با درخشش علیرضا 
نجاتی قهرمان جوان و آینده دار رشته کشتی فرنگی درسال 98 شکسته شد. 

چه آن زمان که متولی ورزش با نام ”تربیت بدنی”  مطرح بود و چه اکنون که ”ورزش و 
جوانان“ نام دارد ، در استان قم اقدامات مختلفی برای شناسایی استعدادهای دارای 
شانس گرفتن سهمیه المپیک و بهبود وضعیت نظیر فضا و امکانات ورزشی به منظور 
حمایت از قهرمانان این عرصه انجام گرفت تا بلکه قم بعد از 32 سال به سهمیه بازی های 

المپیک برسد.
این درشرایطی است که ورزش استان قم بارها توانسته سهمیه حضور در بازی های 
آسیایی را بعد از پیروزی انقلاب کسب کرده و موفقیت هایی زیادی را به دست بیاورد  اما 
گویا سهمیه المپیک برای ورزش قم به یک رویا تبدیل شده بود تا اینکه تابستان سال 1398 

یک کشتی گیر به نام علیرضا نجاتی این شرایط را تغییر داد.
مرادی گنجه آخرین المپیکی ورزش قم در سال ۱۹۸۸

در واقع می توان گفت گرفتن سهمیه حضور دربازی های المپیک در ورزش قم را می توان 
با ناکامی های متوالی تیم ملی فوتبال امید ایران در مسیر صعود به المپیک مقایسه کرد، 
 اتفاقی که دهه های مختلف است برای ورزش قم رخ نداده و تا سال 1398 قمی ها در 
حسرت تکرار کسب سهیه این رویداد مهم بودند تا اینکه یک کشتی گیر این طلسم را 

شکست.
نکته جالب توجه این است که آخرین بار سهمیه حضور در بازی های المپیک سال 
1988 باز هم با درخشش یک کشتی گیر به نام مهدی مرادی گنجه نصیب ورزش قم شد 
و ورزشکاران قمی از آن سال تا کنون در هیچ رشته ای موفق به کسب سهمیه این میدان 

بزرگ ورزش دنیا نشده اند.
دومین سهمیه المپیکی کشتی برای ورزش قم

کشتی در استان قم جایگاه بسیار ویژه ای دارد  ، ورزشی که در دو رشته آزاد و فرنگی 
همواره برای کشورمان در میادین مختلف برون مرزی افتخارات زیادی را کسب کرده ،  اما 
در استان رشته کشتی فرنگی جایگاه و اعتبار بیشتری نسبت به کشتی آزاد دارد و سرانجام 
موفقیتی که در سال 1398 به عنوان مهمترین دستاورد ورزش قم به ثبت رسید ، نتیجه 

درخشش یک ورزشکار با استعداد از رشته کشتی فرنگی است.
ورزشی که بعد از پایان دوران حرفه ای چهره های مطرحی همچون افشین میرصالحی ، 
روح الله میکائیلی، زنده یاد محسن پودنکی ، مهدی فشکی ، روح الله میکائیلی، حمیدرضا 

رضایی و چند فرنگی کار دیگر با حضور این قهرمانان ارزشمند در عرصه مربیگری، در 
یک دهه اخیر بیش از پیش در مسیر موفقیت و مدال آوری گام برمی دارد و موفقیت های 
این سال های کشتی قم امید زیادی را به جامعه ورزش داده بود که کشتی در بازی های 

المپیک بار دیگر ورزش قم را صاحب نماینده کند.
مرد المپیکی کشتی قم از منطقه قهرمان پرور نیروگاه

سرانجام فعالیت های آموزشی و استعدادیابی درباشگاه های پرتعداد این رشته که نمونه 
شاخص آن باشگاه خانه کشتی فجر در منطقه قهرمان پرور نیروگاه و مجموعه ورزشی 
جوادالائمه این منطقه است، با حضور مربیان مجرب این رشته به ثمر رسید و کشتی قم با 
درخشش نجاتی در مسابقات جهانی 2019 به میزبانی شهر نورسلطان قزاقستان موجب 

شادی علاقه مندان به ورزش شد.
چهره های  حضور  با  دنیا  قهرمانی  فرنگی  کشتی  رقابت های   98 سال  شهریورماه 
شاخص این رشته و کشتی گیرانی که مدعی کسب سهمیه بازی های المپیک بودند 
درکشور قزاقستان به انجام رسید و نجاتی بعد از درخشش در انتخابی تیم ملی و اردوهای 

آماده سازی همراه تیم ملی به این رقابت ها رفت.
مدال برنز و سهمیه المپیک از مسابقات جهانی ۲۰۱۹ 

نجاتی نماینده استان قم و تیم ملی کشورمان در وزن 60 کیلوگرم پیکارهای جهانی 
2019 بود که با قبول  تنها یک باخت از رسیدن به فینال بازماند و کسب مدال های طلا 
و نقره را از دست داد اما در دیدار رده بندی این وزن با غلبه بر حریف خود رتبه سوم دنیا و 

نشان برنز این مسابقات را کسب کرد.
این کشتی گیر در نخستین رقابت خود از پیکارهای جهانی با نتیجه 9 بر صفر سیداله 
تاژایف از ترکمنستان را شکست داد، دومین مسابقه خود را مقابل هایتم محمود از کشور 
مصر با نتیجه سه بر یک برد و در ادامه با نتیجه هفت بر صفر کیم سئونگ هاک از کره جنوبی 

را مغلوب کرد به مرحله یک چهارم رسید.
فرنگی کار وزن 60 کیلوگرم قم و تیم ملی در این مرحله برابر ایوو آنگلوف دارنده مدال 
طلای جهان از کشور بلغارستان با نتیجه سه بر یک به برتری دست یافت و ضمن کسب 
سهمیه المپیک 2020 توکیو به مرحله نیمه نهایی راه پیدا کرد ولی در این مرحله با نتیجه 
عجیب 10 بر یک  مقابل کنیچیرو فومیتا قهرمان جهان از کشور ژاپن شکست خورد و راهی 

مسابقه رده بندی شد.
نجاتی که سابقه همراهی تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان و جوانان کشورمان در 

مسابقات برون مرزی مختلف را در کارنامه دارد با نتیجه ۷ بر 5 مقابل المورات تاسمورادوف، 
از کشور  پیکارهای جهانی  برنز  و  نقره  نشان  دو  دارنده  و  المپیک  بازی های  نفر سوم 

ازبکستان پیروز و صاحب نشان برنز سال 2019 جهان شد.
مدال برنز نوجوانان جهان در سال ۲۰۱۴ 

نجاتی سال 2014 در رده سنی نوجوانان یکی از نخبه های کشتی فرنگی قم بود که در 
سطح کشور برای خود جایگاه ویژه ای داشت و با توجه به درخشش در مسابقات داخلی 
عضو تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان ایران شد تا این تیم را در مسابقات قهرمانی دنیا در 

کشور اسلواکی همراهی کند.
کشتی گیر پرافتخار قمی ها در وزن 42 کیلوگرم پیکارهای جهانی آن سال به میدان رفت 
و ابتدا با نتیجه هفت بر یک حریف ایتالیایی را برد، اما در مسابقه دوم خود با نتیجه هفت بر 
صفر ناباورانه به کمال کرم از ترکیه باخت و به دلیل رسیدن کشتی گیر ترک به رقابت پایانی 
این وزن ، در جمع بازنده ها به زائور نوتیف از آذربایجان رسید و با حساب هفت بر دو پیروز 

شد تا به مسابقه رده بندی رفته و با شکست ملکیان از ارمنستان به مدال برنز دست یابد.
مدال برنز نوجوانان آسیا در سال ۲۰۱6

نجاتی که سال به سال با تجربه تر از قبل و مطمئن تر از میادین پیشین روی تشک کشتی 
حاضر می شد، در سال 2016 نظر کادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان ایران را 
برای همراهی این تیم در مسابقات قهرمانی آسیا جلب کرد و در مانیل فیلیپین برای تیم 

کشورمان مدال برنز کسب کرد.
فرنگی کار مدال آور استان قم این بار نماینده ایران در وزن 50 کیلوگرم پیکارهای آسیایی 
بود و در نخستین مبارزه خود حریفی از کشور اردن را برد، ولی در مرحله دوم مقابل 
کشتی گیر اهل ازبکستان شکست خورد و با توجه به فینالیست شدن حریف ازبک ، به 

رده بندی رفت و با عبور از سد فرنگی کار اهل هند به مقام سوم و نشان برنز آسیا رسید.
مدال نقره جوانان آسیا در سال ۲۰۱۸ 

روند پیشرفت های علیرضا نجاتی در سطح حرفه ای رشته پهلوان پرور و مدال آور کشتی 
ادامه یافت و این کشتی گیر با استعداد سال 2018 با تداوم موفقیت های خود در میادین 
داخلی و انتخابی های تیم ملی، عضو تیم اعزامی ایران به پیکارهای قهرمانی کشتی فرنگی 

جوانان آسیا شد.
نجاتی این بار در وزن 60 کیلوگرم مسابقات به میدان رفت و کشتی های خود را با پیروزی 
برابر مازیتوف فرنگی کار اهل تاجیکستان آغاز کرد و سپس کانزار بیک از قرقیزستان را با 
نتیجه 9 بر صفر برد، در ادامه تیرکاشف از ازبکستان را شکست داد و به فینال رسید تا برای 
گرفتن مدال طلا به مصاف گالیم کابدوناساروف از قزاقستان برود اما نتیجه این مسابقه را 

10 بر 2 واگذار کرد و به مدال نقره جهان قناعت کرد.
موفقیت در کسب مدال نقره مسابقات جوانان آسیا در سال 2018 سبب شد تا نظر کادر 
فنی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان برای عضویت علیرضا نجاتی در ترکیب تیم اعزامی 
به رقابت های جهانی همان سال جلب شود، مسابقاتی که بار دیگر در شهر ترناوا کشور 

اسلواکی برگزار شد.
نجاتی که برای دومین بار سفر به این کشور را تجربه می کرد در وزن 60 کیلوگرم مسابقات 
پس از استراحت در دور نخست، اولین کشتی خود را برابر ایلیف از بلغارستان با نتیجه 10 
بر صفر پیروز شد، در مسابقه بعدی آندره گینس از آلمان را با نتیجه 9 بر صفر از پیش رو 

برداشت و در نیمه نهایی حاضر شد.
اتفاق بدی که در این مسابقات برای نجاتی رخ داد این بود که کشتی گیر قم در نیمه 
نهایی مقابل حریف اهل هندوستان ابتدا چهار بر صفر پیش افتاد اما در یک غافل گیری 
به پل رفت و با ضربه فنی این مسابقه را باخت تا راهی دیدار رده بندی شده و با برتری 9 بر 

صفر برابر کروچکین از اوکراین برنز سال 2018 جوانان جهان را به خود اختصاص دهد.
۳ طلا و برنز نجاتی از میادین سال ۹۸

علیرضا نجاتی که در بیست و یکمین روز آبان ماه سال 13۷۷ متولد شده ، علاوه بر مدال 
برنز مسابقات جهانی 2019 بزرگسالان  سابقه حضور و مدال آوری در رقابت های قهرمانی 
نوجوانان جهان، نوجوانان آسیا، جوانان آسیا و جوانان دنیا را دارد و از چهره های خوش آتیه 
کشتی قم محسوب می شود، سال 98 از یک میدان جهانی و دو رقابت بین المللی مدال 

گرفت.
این کشتی گیر در وزن 60 کیلوگرم ابتدا از پیکارهای جهانی 2019 قزاقستان برنز 
گرفت و المپیکی شد، اما پیش از این مسابقات در رقابت های بین المللی جام تورلیخانوف 
قزاقستان در اوایل خرداد که با حضور بیش از 40 فرنگی کار دنیا به انجام رسید مدال طلا 
گرفت و نظر کادر فنی را برای اعزام به جهانی قزاقستان جلب کرد ، ضمن اینکه اواسط 

مرداد در تورنمنت بین المللی گرجستان مدال برنز گرفت.

طلسم 32 ساله ورزش قم برای کسب سهمیه المپیک شکسته شد

نجاتی تنها المپیکی ورزش قم درسال ۹8

هیأت پزشکی ورزشی استان قم با تاکید تداوم رعایت نکات بهداشتی از احتمال آغاز 
فعالیت های ورزشی در قم از اردیبهشت ماه خبر داد.

به دنبال شیوع ویروس کرونا از اوایل اسفند ماه اداره کل ورزش و جوانان استان قم 
با توجه به مصوبه ستاد مقابله با کرونا در ورزش، دستور تعطیلی فعالیت ها در تمامی 

اماکن ورزشی دولتی و خصوصی این استان را تا اطلاع ثانوی صادر کرد.
بر همین اساس اجرای هرگونه برنامه در تمامی فضاها اعم از استخرها، زمین های 
چمن، سالن ها و مجموعه های ورزشی شهر قم و بخش های تابعه ممنوع شد و تمامی 
تیم ها و باشگاه های ورزشی در همه هیات ها و رشته ها نسبت به تعطیلی تمرینات، 

برنامه های آماده سازی، اردوها و مسابقات خود اقدام کردند.
 توقف تمرینات و مسابقات تیم های حرفه ای ورزش قم

این اتفاق حتی منجر به لغو مسابقات لیگ های حرفه ای در تمام رشته ها شد و 
تیم های ورزشی قم نظیر شیمیدر در لیگ برتر بسکتبال و تیم های هیأت هندبال قم 
و افق که مجوز صعود به مرحله پلی آف و نهایی مسابقات لیگ دسته اول باشگاه های 

کشور را کسب کرده بودند، ناگزیر به تعطیلی تمرینات خود شدند.
 نگرانی ورزشکاران برای کسب سهمیه المپیک

مسابقات استانی و اعزام ها در رشته های انفرادی نیز لغو و به زمان دیگری موکول شد 
و نگرانی ورزشکارانی نظیر کاراته کاها، کشتی گیران و دوومیدانی کاران قم که اضطراب 
از دست دادن شانس کسب سهمیه حضور در بزرگترین رویداد ورزشی سال 99 یعنی 
بازی های المپیک توکیو را داشتند بیشتر شد تا اینکه شدت شیوع کرونا المپیک را هم 

یک سال به تعویق انداخت.
بعد از اینکه توسط رئیس جمهور اعلام شد که کسب و کارهای کم ریسک از 23 
فروردین در استان ها می توانند فعالیت خود را با مراعات پروتکل های بهداشت و درمان 
آغاز کنند، رئیس هیأت پزشکی ورزشی استان قم نیز از بررسی احتمال آغاز فعالیت های 

ورزشی در قم از اردیبهشت ماه خبر داد.
 گلفشان: در مرحله اول تمرینات رشته های انفرادی آغاز می شود

دکتر محمد گلفشان راجع به موضوع از سرگرفتن فعالیت های ورزشی در قم اظهار 
کرد: با توجه به وضعیت استان قم در خصوص بیماری کرونا، جلسه ای با حضور استاندار 
قم خواهیم داشت و در صورتی که شرایط فراهم باشد احتمال آن وجود دارد که تمرینات 
ورزشی به زودی آغاز شود. رئیس هیأت پزشکی ورزشی استان قم افزود: در صورتی که 

در این خصوص تصمیمی اتخاذ شود در مرحله اول تمرینات رشته های انفرادی و دارای 
اولویت نظیر ورزشکاران حرفه ای که مسابقاتی در پیش دارند آغاز می شود ولی فعلا در 

خصوص برگزاری مسابقات ورزشی با حضور تماشاگران نمی توان نظر نهایی داد. 
ضد عفونی اماکن ورزشی و ساختمان اداره ورزش و جوانان

وی افزود: در این محدوده زمانی که دیگر هیات های ورزشی قم عملا تعطیل هستند، 
با توجه به دغدغه و وظیفه ای که داشتیم کارهای مرتبط با اطلاع رسانی و پیشگیری 
از شیوع کرونا در ورزش را انجام دادیم، جلسه ای در خدمت مدیر کل ورزش و جوانان 
بودیم که تمهیداتی اتخاذ شد و اجرا کردیم، از جمله اماکن ورزشی و ساختمان اداره 
کل ورزش و جوانان ضد عفونی شد و توصیه های آموزشی و پیام های مرتبط با چگونگی 

جلوگیری از شیوع کرونا را در اختیار هیات ها و جامعه ورزش قرار دادیم.
 همیاری ورزشکاران در مقابله با کرونا بسیار مهم است

گلفشان با تاکید بر اینکه با همکاری یکایک شهروندان می توانیم بر کرونا فائق شویم، 
تاکید کرد: در این موضوع همیاری ورزشکاران بسیار مهم است، با توجه به نفودی و 
اعتباری که ورزشکاران ما بین مردم دارند و مردم هم به آنها علاقمند هستند، آنها هم 
خیلی باید مشارکت کنند تا در اجرای تمهیدات لازم، در خانه ماندن مردم و رعایت 
مسائل بهداشتی موفق عمل کنیم. وی افزود: در هلال احمر و هیأت پزشکی ورزشی 
استان قم آماده هستیم که برنامه های پیش بینی شده در زمینه مقابله با کرونا را اجرا 

کنیم به شرط اینکه شهروندان هم رعایت کنند.
 شاید تعطیلی برای جلوگیری از کرونا باز هم ادامه داشته باشد

رئیس هیات پزشکی ورزشی استان قم تصریح کرد: پیش از تعطیلات روندی نزولی در 
شیوع کرونا داشتیم اگر ادامه پیدا می کرد شاید الان خیلی خیالمان راحت تر بود، ولی 
افزایش آماری که در تعطیلات ایجاد شد یعنی مجموعه مدیریت کشور و استان را نگران 

کرد، شاید تعطیلی برای جلوگیری از کرونا باز هم ادامه داشته باشد.

رئیس هیات پزشکی ورزشی استان قم خبرداد

آغازفعالیتهایورزشیدرقمازاردیبهشتماه

عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال با بیان اینکه بحث برگزاری 
ادامه مسابقات لیگ در شهرهای جنوبی حدسیات است، گفت: 
باید تا چهار روز دیگر جدول زمانبندی اصلاح اساسنامه را به فیفا 

بدهیم.
نشست هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال روز دوشنبه در محل این 
ابراهیم  به جای  نهایت مهدی محمدنبی  و در  برگزار  فدراسیون 
ممبینی  شد.  انتخاب  فدراسیون  این  کل  دبیر  عنوان  شکوری 
چندی پیش در پی این تغییر در فدراسیون فوتبال از هیات رئیسه 

انتقاد کرده بود.
هدایت ممبینی یکی از اعضای هیئت رئیسه در پایان این نشست، 
عنوان  به  نبی  انتخاب  با  مخالفتش  درباره  خبرنگاران  جمع  در 
دبیرکل گفت: من با آقای نبی مخالفتی نداشتم بلکه مخالفِ شیوه 
انتخاب وی بودم. با صحبت هایی که در جلسه امروز صورت گرفت، 

آقای نبی دبیرکل شد.
سرپرست  از  شکوری  ابراهیم  رفتن  کنار  چگونگی  درباره  وی 
دبیرکلی فدراسیون فوتبال یادآور شد: رئیس فدراسیون فوتبال، 

دبیرکل جدید را انتخاب کرد.

اینکه چرا هنگام  درباره  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  عضو هیئت 
انتخاب غیرقانونی شکوری به عنوان سرپرست دبیرکل اعتراضی 
نداشت و حالا بعد از برکناری اش این اقدام را انجام داده است؟ 
)حیدر  فدراسیون  سرپرست  با  ای  زاویه  هیچ  من  کرد:  تصریح 
بهاروند( ندارم. زمان انتخاب شکوری هم نسبت به این انتخاب 

اعتراض داشتم.
ممبینی خاطرنشان کرد: جلسه امروز بیشتر حول و حوش اصلاح 
اساسنامه فدراسیون بود. باید کاری کنیم بحث هایی که فیفا روی 
اصلاح اساسنامه دارد انجام شود و فوتبال به راه خودش ادامه دهد. 
باید در این فرصت باقیمانده اصلاح اساسنامه را انجام دهیم تا 

اساسنامه ما مشکلات قبلی را نداشته باشد.
وی درباره وضعیت لیگ برتر فوتبال و تعطیلی مسابقات گفت: 
هنوز هیچ تصمیم گیری صورت نگرفته است. کارگروه ورزش کشور 
باید نظراتش را بدهد و فدراسیون در هماهنگی با باشگاه ها تصمیم 

گیری کند.
برگزاری  احتمال  خصوص  در  فوتبال  فدراسیون  مجمع  عضو 
اینها  گفت:  ایران  جنوبی  و  گرم  شهرهای  در  لیگ  مسابقات 

حدسیات و نظریات مختلف است که داده می شود. اجازه دهید 
همه چیز مشخص شود.

وی در پاسخ به این سئوال که آیا فدراسیون فوتبال نظرات باشگاه 
ها را جویا شده است؟ اظهارداشت: قرار شد سازمان لیگ و کمیته 

مسابقات بیش از این با باشگاه ها در ارتباط باشند.
از  از ممبینی درباره غیبت محمود اسلامیان یکی  خبرنگاری 
اعضای هیئت رئیسه در جلسه امروز سئوال کرد. ممبینی گفت: 
بله، آقای اسلامیان غایب بود اما به صورت تلفنی در جریان موضوع 

جلسه قرار گرفت.
وی در خصوص اصلاح اساسنامه فدراسیون فوتبال هم تأکید 
کرد: در جلسه امروز جدول زمانبندی را که فیفا خواسته بود تا دهم 

ماه آوریل ارسال شود، تنظیم کردیم.
ممبینی در خصوص مطرح شدن بحث اختلافش با بعضی از 
شد  قرار  اظهارداشت:  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  هیئت  اعضای 

سئوالات خوشگل تری بپرسید، نه سئوالات حاشیه ای!
وی در پایان در مورد بدهی فدراسیون فوتبال به مارک ویلموتس و 
شکایت این مربی به فیفا گفت: باید اجازه بدهید زمانش فرا برسد.

هدایت ممبینی:
مخالفتیباآقاینبیندارمبلکهمخالفِشیوهانتخاببودم

 ماسیمو کاررا مربی سابق تیم ملی ایتالیا و تیم یوونتوس از حضور سردار آزمون در تیم ناپولی ایتالیا استقبال کرد. 
ماسیمو کاررا در حال حاضر سرمربی تیم فوتبال آ.ا.ک آتن است و در یونان در قرنطینه به سر می برد. کاررا که سابقه مربیگری در تیم 
ملی ایتالیا و تیم یوونتوس در کنار آنتونی کونته را دارد، در تازه ترین مصاحبه خود به خبر حضور سردار آزمون مهاجم تیم ملی ایران در تیم 

ناپولی ایتالیا واکنش نشان داد.
کاررا در این خصوص گفت: من آزمون را به خوبی می شناسم چون وقتی در تیم اسپارتاک مسکو بودم بارها با او روبرو شده ام. آزمون 
بازیکن بزرگی است و حضورش را در ایتالیا و تیم ناپولی خوب می دانم. این مربی ایتالیایی افزود: آزمون واقعا بازیکن قدرتمند و تکنیکی 

است و کیفیت زیادی دارد. او چارچوب شناس است و گل های زیادی می زند.
کاررا یادآور شد: به نظرم آزمون می تواند در ناپولی و زیر نظر جنارو گتوزو به بازیکن مهمی تبدیل شود و همچنان پیشرفت کند.

کاررا بعد از جدایی برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس یکی از گزینه هایی بود که گفته می شد مدنظر پرسپولیس قرار دارد.

 عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال گفت: باید اصلاح اساسنامه و برگزاری انتخابات فدراسیون را تا مهرماه عملی کنیم.
محمود شیعی در پایان جلسه هیات رئیسه فدراسیون فوتبال که صبح دوشنبه برگزار شد، در جمع خبرنگاران گفت: در جلسه امروز 
آقای نبی به عنوان دبیر کل فدراسیون فوتبال انتخاب شد. همچنین بحث دیگر ما درباره برنامه زمانبندی اصلاح اساسنامه و برگزاری 
انتخابات بود. وی با تاکید بر اینکه نبی دبیر کل فدراسیون فوتبال است نه سرپرست دبیر کلی، در خصوص تهدیدهای اخیر کنفدراسیون 
فوتبال آسیا و فیفا یادآور شد: همه چیز حل شده است. عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در خصوص اینکه اساسنامه فدراسیون باید 

به تصویب دولت و مجلس شورای اسلامی هم برسد، گفت: قرار است دبیر کل یک جدول زمانبندی تهیه کند و بر اساس آن جلو برود.
شیعی در پاسخ به این سئوال که آیا از هیات رئیسه فدراسیون فوتبال هم استعفا کرده است؟ اظهار کرد: استعفای من از باشگاه پیکان 
بوده و از فدراسیون استعفا نداده ام. خیلی هم قوی در جلسات حاضر می شوم. وی همچنین در پاسخ به سئوالی مبنی بر برگزاری 

انتخابات فدراسیون فوتبال در مهرماه، گفت: باید تا آن موقع برسانیم.

تمجید »کاررا« از مهاجم ایران:

سردارآزمونمیتواندباگتوزوبهبازیکنمهمیتبدیلشود
شیعی:

بایدتامهرماهانتخاباتفدراسیونفوتبالرابرگزارکنیم
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 سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه جایگزینی برای حفظ سلامت جامعه وجود ندارد، 
گفت: این تصور که اولویت ها درحال تغییر است، درست نیست. بلکه اساس و اصل 

همه تلاش های دولت و ستاد مقابله با کرونا، حفظ سلامت مردم است. 
»علی ربیعی« روز دوشنبه در دومین نشست خبری خود در سال 99 که به شکل 
ویدیو کنفرانس برگزار شد، درباره نظریه دولت و کرونا گفت: استراتژی اصلی ما 
همچنان اصل و اساس بودن حفظ سلامت و جان انسانها است و هیچ جایگزینی 
برای سلامت جامعه و جان مردم وجود ندارد. اگر برخی از تعابیری اینچنین استفاده 
می کنند که اولویت ها تغییر می کند به خطاست و هر تصمیمی می گیریم برای بقای 

درازمدت و حفظ جان انسان ها و سلامت محور بودن تمام تصمیمات است.
سخنگوی دولت اضافه کرد: ما از روز اول فاصله گذاری را دنبال کردیم هنوز این 
ترمولوژی خیلی بیان نمی شد ما در عمل فاصله گذاری را دنبال کردیم  مدارس و 
دانشگاهها و مراکز آموزشی، فرهنگی، ورزشی ، مذهبی و حتی ترددها مباحث 

مهمی در دل طرح فاصله گذاری فیزیکی بود که دنبال کردیم.
استراتژی فاصله گذاری تعطیل بردار نیست

ربیعی ادامه داد: به عنوان سخنگوی دولت اعلام می کنم این استراتژی تعطیل 
بردار نیست؛ حفظ سلامت مردم اصل و اساس است حتی از لفظ اولویت استفاده 
طرح  ماست.  تلاش های  همه  اساس  و  اصل  مردم  سلامت  حفظ  نمی کنم، 
فاصله گذاری فیزیکی  تا کاهش بسیار ملموس کرونا و تمام شدن آن ادامه خواهد 
داشت. اگر در نوروز هم این طرح تشدید کردیم،  احتمال شکستن فاصله ها وجود 

داشت.  
سخنگوی دولت تصریح کرد: براساس مطالب شنیده یا خوانده، اعلام می کنم 
تصمیم گیری که تاکنون انجام شد و هرگونه تصمیم گیری جدید، براساس نظر 
کارشناسان به ویژه در حوزه سلامت و بهداشت بوده است. به طور طبیعی در یک 
دستگاه کارشناسان دیدگاه های متنوع دارند و نظر نهایی ما دیدگاهی بود که توسط 
وزیر بهداشت بوده و ستاد بر آن تاکید داشتند. برخلاف نظر کارشناسان سلامت 

تصمیمی اتخاذ نخواهیم کرد.  
وی ادامه داد: هر تصمیمی که جان انسان ها و سلامت جامعه مختل کند، شاخص 
ارزیابی ما خواهد بود و تصمیم اصلاحی و رو به جلو اتخاذ خواهیم کرد. مدل ما 
اساس بودن سلامت به اضافه حفظ معیشت و زندگی مردم  یعنی زیست اجتماعی و 

اقتصادی با رعایت فاصله گذاری است.
ربیعی گفت: کانون سیاست گذاری ما سلامت و حفظ جان مردم و در کنار آن جاری 
کردن زندگی اقتصادی و اجتماعی مردم با رعایت پروتکل  و توصیه های بهداشت 
محور است. تناقض بین سلامت و تصمیمات نداریم، اساس تصمیمات بحث سلامت 

است و لذا دوگانه ای در این تصمیمات وجود ندارد.
از اسفندماه پی در پی  سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: ستاد ملی کرونا که 
جلساتی با حضور رئیس جمهوری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح و وزرای ذیربط 
و دادستان کل کشور داشته و همه جوانب اقتصادی اجتماعی فرهنگی و سلامت 
را مورد توجه قرار داده است. هیئت وزیران هم تقریباً دو سوم وقت خود را به کرونا 
اختصاص داده و با محور قرار دادن این سیاست ها تاکنون تصمیماتی اتخاذ کرده 

است.
 هرجا تناقضی ایجاد شود باید به نفع سلامت حل شود

ربیعی افزود: معتقد هستیم با سیاست گذاری هایی که مدام در حال کارشناسی و 
اتخاذ آنها هستیم و با همراهی که مردم می کنند هنوز هم شعار ما "در خانه بمانید" و 

اقناع جامعه برای در خانه ماندن و آمدن بیرون برای کار در محدوده ای خاص است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری تصریح کرد: هرجا تناقضی به وجود 
بیاید این تناقض به نفع سلامت باید حل شود امیدوار هستیم با کمک هم به مدد 
ماه های شعبان و رمضان و با استعانت از خداوند متعال بتوانیم جزو کشورهای موفقی 

باشیم که بر این بیماری غلبه کردیم.
اشتغال جامعه براثر کرونا  ۱۵ درصد آسیب دیده است

و  کرونا  بیماری  شیوع  از  شده  وارد  خسارت  درباره  دولت  برآورد  درباره  ربیعی 
تعطیلی ها به اقتصاد کشور گفت: بر اثر این تعطیلی ها 10 رسته که در دل آن هم 
10 عنوان متوسط باز شغلی وجود دارد، در مرحله و گام اول آسیب دیده اند و هنوز 
هم آسیب می بینند. وی با تاکید بر این که حوزه های آسیب دیده 15 درصد اشتغال 
جامعه هستند و 15 درصد هم سهم آنها در تولید ناخالص داخلی است، افزود: بر 
این اساس اگر یک سال این تعداد کار نکنند 15 درصد سهم ما در تولید ناخالص و 
اشتغال کاهش پیدا می کند. اگر تقسیم کنیم بر ماه هایی که کار نکنند به عنوان مثال 

3 ماه، 4 درصد تولید ناخالص آسیب می بیند.
اولویت ما قطع زنجیره شیوع کرونا است

ربیعی ادامه داد: تاکید ما در ستاد اقتصادی و ملی کرونا این است که هرچه سریعتر 
به قطع زنجیره شیوع ویروس کرونا در کشور برسیم. اولویت ما قطع زنجیره است چرا 
که با قطع شدن زنجیره انتقال و شیوع ویروس به پیوستن زنجیره های تولید خواهیم 

رسید بنابراین قطع زنجیره در دل بحث اقتصادی از دیگر اولویت های دولت است.

سخنگوی دولت با بیان این که آثار ثانوی این تعطیلی ها هنوز محاسبه نشده است، 
گفت: اگر اقتصاد رها شود و تولید و درآمدی نباشد زندگی نیست و جان مردم به خطر 

می افتد بنابراین ما هنوز آثار ثانوی این تعطیلی ها را بررسی نکردیم.
وی ادامه داد: میزان اشتغال ما در این 10 رسته 3 میلیون و 265 هزار نفر است. 
بخش خدمات بیشترین آسیب را می بیند که بعد از آن بخش تولید و کشاورزی با 

فاصله عقب تر آسیب خواهند دید.  
ربیعی گفت: 50 درصد GDP )تولید ناخالص داخلی(  و 50 درصد اشتغال ما در 
خدمات است. اگر سیاستی برای احیای واحدهایی که امروز آسیب دیده اند نداشته 
باشیم این آسیب ها به طور زنجیره ای می تواند ادامه داشته باشد. البته این 3 میلیون 

و 265 هزار نفری که اعلام شده کارگران رسمی شاغل در این 10 رسته هستند.  
وی با بیان این که کارگران غیررسمی عدد قابل توجهی را تشکیل می دهند، گفت: 
معمولا ما نسبت 2 به یک بین کارگر رسمی و غیررسمی داریم. یک میلیون و 192 
هزار نفر کارگر غیر رسمی در این 10 رسته داریم بنابراین پیش بینی های لازم صورت 

گرفته و براساس آن سیاست های اقتصادی اتخاذ شده است.
ناچاریم سراغ فرکانس های صدا و سیما 

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری درباره دادن اینترنت پرسرعت با پهنای 
باند بالا به معلمان گفت: ما دو کار را درباره اینترنت خانگی دنبال می کنیم. صبح 
روزدوشنبه با آقای آذری جهرمی )وزیر ارتباطات( صحبت کردم. بنا به اظهار وی، 
ظرفیت های ما در شبکه ها تکمیل شده است. ما برای افزایش این ظرفیت ناچاریم 

سراغ فرکانس های صداوسیما که کار نکرده یا کم کار می کنند، برویم.  
ربیعی با بیان اینکه به شرکت های اینترنتی ابلاغ شده با حداکثر سرعت، سرعت را 
به 16 مگابایت افزایش دهند، اظهار داشت:  در قم و تهران تست افزایش سرعت به 
چهار برابر انجام شده است. ابلاغ هم شده که اینترنت مراکز دانشگاهی و پژوهشی 
رایگان باشد و وزارت علوم هم به سرعت زیرساخت های خود را برای آموزش از راه دور 

تکمیل کرده  است.
آمار شیوع کرونا در بیشتر مناطق نزولی تدریجی است 

ربیعی درباره نمودار آماری و روند شیوع بیماری، گفت: بر اساس گزارش ها از 
مسئولان ارشد حوزه سلامت ارشد کشور، آمار شیوع و ابتلای بیماری در بیشتر 
مناطق کشور رو به کاهش و »نزولی تدریجی« است؛ منحنی افت یک باره ندارد و 
با یک ضریب زاویه و یک شیب ملایم رو به پایین است. وی افزود: در تهران نیز روند 
کاهشی شیوع تدریجی ولی کندتر از متوسط دیده می شود و به دلیل اجرای طرح 
غربال گری آمار مراجعه کنندگان سراپایی در کشور و در تهران به شدت  کاهش پیدا 

کرده است.  
سخنگوی دولت با بیان این که طرح غربال گری کمک بسیار زیادی انجام داد، 
گفت: آمار مراجعه کنندگان سرپایی ها کاهش یافته و رسیدگی به مراجعه کنندگان از 

بخش بیمارستان ها به مراکز بهداشت و درمان انتقال پیدا کرده است.
ربیعی با بیان اینکه افزایش زیرساخت ها در مراکز بهداشتی در 6 سال گذشته 
در کشور و افزایش سی تی اسکن ها و تخت های بیمارستانی امروز به کمک بخش 

سلامت کشور آمد، گفت: تعداد بیماران بستری نسب به اسفند ماه کاهش پیدا کرده 
است، البته به تعبیر یکی از اساتید این آمار در یک روز افزایش پیدا کرده است که 
این تعبیر هم اشتباه نیست؛ شاخص های آماری را نباید به صورت تصویر بلکه به 
صورت روند باید بررسی کنیم. مهم روند نموداری است که کاهنده و یا افزایشی را 

نشان می دهد.
وی اظهار داشت: بر اساس آمار مسئولان سلامت کشور و شهرداری تعداد فوتی ها 
کاهشی است، در تعداد بیماران بدحال که مراقبت های ویژه می روند یک اثر تجمعی 
داریم که نباید با سایر آمارها تداخل پیدا کند، اثر تجمعی افزایش را نشان می دهد زیرا 

مدت بستری این افراد که حدود 20 روز است طولانی  شده است.  
عمر و رفتار ویروس کرونا مشخص نیست

سخنگوی دولت اضافه کرد: عمر ویروس کرونا به هیچ مشخص نیست، رفتار کرونا 
ویروس ناشناخته است، پیش بینی های بین المللی، اتمام شیوع ویروس نه در ایران و 

نه در جهان را در کوتاه مدت نشان نمی دهد.
وی افزود: کارشناسان حوزه سلامت و دارو معتقدند کشف واکسن کرونا حدود 
18 ماه طول می کشد آنچه که مسلم است تاکنون هیچ داروی اختصاصی برای این 
ویروس کشف نشده است؛ معمولا اگر هم آغاز به کاری شده است یک سال تا 18 
ماه طول می کشد، داروهای فعلی که تجویز می شود برای درمان سایر ویروس ها، 
باکتری ها و بیماری ها است و ممکن است فوایدی داشته باشد اما مربوط به کرونا 

نیست.  
ربیعی گفت: جامعه علمی آمریکا بر سر یکی از داروهایی که ترامپ برای درمان 
این ویروس اصرار می کرد چالش داشت؛ داروهایی که ما برای درمان این بیماری 
استفاده می کنیم، قطعا مورد تایید کمیته علمی وزارت بهداشت است و داروی جدید 
اگر مستندات نداشته باشد حتما باید آزمایش ها و کارآزمایی بالینی در مورد آن صورت 

بگیرد و سپس نتایج آنها اعلام می شود.
موفقیت در گرو عمل به توصیه »در خانه بمانید« است 

سخنگوی دولت تصریح کرد: اقدامات انجام شده در خصوص مبارزه با کرونا تاکنون 
موثر بوده، اما قطعا نتیجه آن عمل به توصیه های در خانه بمانید است، شاخص ها 
و آمارها نسبت به شاخص های جهانی آمار بدی نیست برخی شاخص ها بسیار 
وضعیت بهتری هم حتی نسبت به کشورهای توسعه یافته دارد، اما نباید مغرور شویم 
و این ویروس را دست کم بگیریم بلکه باید با ویروس هیولای کرونا که جان انسان ها بی 
عاطفه مورد حمله قرار می دهد با برنامه ریزی و مراعات و با زندگی همراه با پروتکل های 

بهداشتی بتوانیم مقابله کنیم.
هیچ تعارضی میان دیدگاه وزارت بهداشت و تصمیمات 

دولت وجود ندارد
ربیعی درباره وضعیت آماری ویروس کرونا در کشور، اظهار داشت: تمام استان ها 

بررسی شده اند، برخی استان ها یک تا دو نفر داشته ایم آمار بالایی نبوده است.
سخنگوی دولت تاکید کرد: آغاز هر فعالیت در هر استانی بر اساس تایید و نظر 
وزارت بهداشت خواهد بود، ما یک وزارت بهداشت و یک ستاد سلامت کشور و 

مجموعه ای از کارشناسان داریم که مسائل را بحث و بررسی می کنیم، دولت مبتنی 
بر نظریه وزارت بهداشت عمل می کند، هیچ تعارضی میان دیدگاه وزارت بهداشت و 

تصمیمات دولت وجود ندارد.
استراتژی دولت حفظ جان مردم و زندگی روزمره آنها است

ربیعی با اشاره به آغاز فعالیت مجدد مراکز آموزشی گفت:  ستاد مبارزه با کرونا فقط 
برای تحصیلات تکمیلی وزارت علوم و با تاکید بر دوره دکتری فقط تصمیم گرفته 

است. درتصمیماتی که به زیان جان مردم باشد تجدیدنظر می کنیم.
سخنگوی دولت با تاکید بر این که استراتژی دولت حفظ توامان جان مردم و زندگی 
روزمره آنها است گفت: مردم مطمئن باشند ستاد مبارزه با کرونا هر جایی احساس 
کند هر تصمیمی که منجر به زیان نظام سلامت کشور و جان انسان ها شده است، در 

آن تصمیم تجدید نظر خواهد کرد. 
وی تصریح کرد: ما باید کاری کنیم با بیش از سه میلیون بیکار در کشور مواجه 
نشویم، ضمن اینکه اصل حفظ جان و سلامت مردم است؛ اگر کلان نگاه کنیم، 

حفظ جان مردم همواره مورد تاکید ستاد مبارزه با کرونا است.
چشم اندازی برای از بین رفتن کرونا در کوتاه مدت وجود ندارد 

ربیعی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه دورکاری کارمندان و کاهش رفت و آمدهای 
مردمی تصریح کرد: ارزیابی از سیاست ها خواهیم داشت و نسبت به سیاست ها و 
تکمیل آنها براساس ارزیابی تجدیدنظر خواهیم کرد. دیدگاه کارشناسان سلامت در 
کشور و در فضای بین المللی این است که چشم اندازی برای از بین رفتن این ویروس 

در کوتاه مدت وجود ندارد.  
سخنگوی دولت با بیان اینکه پیش بینی می شود تا یک سال آینده احتمال تداوم 
بحران کرونا وجود دارد، خاطرنشان کرد: ما باید بر اصل حفظ فاصله گذاری و سلامت 
بر سبک های زندگی مبتنی بر بهداشت را اجرا کنیم. ادارات را نمی توان یک سال 
تعطیل کرد. به افرادی که بیماران زمینه ای دارند، گفته ایم نیایند. گفته ایم ساعت 

کاری هفت تا دو بعدازظهر باشد و افرادی که امکان دورکاری دارند، حاضر نشوند.  
ربیعی ادامه داد: یک کشور اروپایی  وقتی می خواست محدودیت ایجاد کند، رییس 
جمهوری آنها گفت افراد به شرط حضور در سرکار از خانه خارج شوند. اصل بر حضور 

در خانه و سرکار است. ما این تصمیمات را ارزیابی می کنیم.  
وی ابراز داشت: رسانه ها مسئولیت دارند. باید بگویم ما باقی خواهیم ماند و ما 
در خانه خواهیم ماند مگر به خاطر امور ضروری باشد و بخواهیم خریدی بکنیم. 
نمی شود که بانک ها و ادارات را تعطیل کرد اما تصمیمات ما نسبتا صحیح بوده و 

ارزیابی هم خواهیم کرد.
قلدرمابی آمریکا در دوران کرونا بیشتر به نمایش گذاشته شد

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهور درباره پاسخ صندوق بین المللی پول به 
درخواست وام ایران برای مقابله با کرونا و اجرایی شدن اینستکس اظهار داشت: در 
مورد اینستکس پیشرفت هایی داشتیم که آغاز شده هرچند کافی نیست. کار اروپا 
فراتر از کاری است که از طریق اینستکس شروع شده است. قلدرمابی آمریکا در 
دوران کرونا بیشتر به نمایش گذاشته شده و دولت آمریکا اعتنایی به سیاست های 

اخلاق مدارانه ندارد.
از  پول هایمان داشته ایم که  آزادسازی  برای  پیشرفت هایی  اینکه  بیان  با  ربیعی 
تلاش های وزیر امور خارجه و رئیس کل بانک مرکزی  قدردانی کرد و گفت: خبرهای 
خوبی هست که باید نهایی شود تا بخشی از دارایی و اموال خود را آزاد کنیم که برای 

تامین دارو و معیشت مردم کارساز خواهد بود.
هنوز پاسخ منفی و رسمی از صندوق بین المللی پول دریافت نکرده ایم

ربیعی افزود: پاسخ صندوق بین المللی پول را بانک مرکزی دقیق باید اعلام کند. 
هنوز پاسخ منفی و رسمی صندوق بین المللی نشنیده و دریافت نکرده ایم.

سخنگوی دولت درباره محدودیت ها برای کنترل افراد هم گفت: در بحث درمان 
مسئله خاصی نداریم اگر چند عامل را برای موفقیت کنار هم بگذاریم، یک عامل این 
است که زیرساخت مناسب داشتیم. آمادگی کادر درمان ما مثل پزشکان، پرستاران و 
حتی کارگران نظافتی بالا بود و روح ایثارگری جامعه ایران را نشان داد. اینها مهمترین 
علت های موفق ما بوده است. اقدامات و اثرات مثبت طرح تحول هم اثرگذار بود. در 

برخی از کشورها پرستاران و پزشکان را تهدید کرده یا اخراج کردند.
ربیعی از خدمات پرستاران و پزشکان از سوی دولت تشکر کرد و با ابراز همدردی و 
تسلیت به جان باختگان و خانواده های آنها ابراز داشت: در مورد پیشگیری و ماندن 
افراد در خانه و توزیع غذا در کشور ما ممکن نبود. در روزهای اول اجرای طرح 
فاصله گذاری بود که در ایام عید، تشدید شد. اکنون هم مدل فاصله گذاری اجتماعی 
همراه با سیاست تداوم زندگی است. وی اضافه کرد: مهمترین مسئله مدل بهداشتی 
افراد است. در یک مغازه سه نفر نباید باشند. وزارت بهداشت پروتکل های زیادی تولید 

کرده و مراکز تولیدی و صنعتی متناسب با وضعیت خودشان دارای پروتکل شدند.
سخنگوی دولت در پایان نشست خود بیان کرد: آماده ام هر روز نشست خبری یا 
نشست دو روز در میان داشته باشم و اگر امکان نشست خبری به شکل مجازی و 

اسکایپ نداشته باشیم، نشست خبری پنج نفره برگزار شود.

سخنگوی دولت :

جایگزینی برای حفظ سلامت جامعه وجود ندارد
اصل و اساس تلاش های دولت حفظ سلامت مردم است

اکبر ترکان می گوید: دولت به نمایندگانی که با وجود تخلفات مالی خود را به صندلی مجلس یازدهم رسانده اند باج ندهد.
»سال 99 سال سختی خواهد بود« این توصیفی بود که خیلی سیاسیون وقتی هنوز پای کرونا به کشور باز نشده بود 
مطرح می شد؛ اما حالا دیگر اوضاع از آنچه تصور می شد پیچیده تر است حالا در کنار تحریم ها و فشارهایی که هم سیاست 
خارجی مان را درگیر کرده و هم سیاست داخلی را نشانه می رود با بحرانی به نام افت اقتصادی بعد از رفع کرونا مواجهیم اما 

راهکار مقابله با تبعات این بحران چیست؟
»اکبر ترکان« مشاور عالی پیشین حسن روحانی و عضو حزب اعتدال و توسعه در این رابطه به خبرآنلاین می گوید؛«دولت 
بعد از رفع کرونا باید اولین قدم را در راه سیاست های جبرانی برای رفع آسیب هایی که به بازار کسب و کار وارد شده، بردارد.«  
او می گوید »برای آنکه آسیب های اقتصادی به اعتراضات مردمی ختم نشود باید مسوولین با مردم سخن بگویند و شرایط 

را توضیح دهند.«
البته او توصیه ای هم به دولت داشت و آن این بود که به نمایندگانی که با وجود تخلفات مالی خود را به صندلی مجلس 

یازدهم رسانده اند باج ندهد. آنچه در ادامه می خوانید مشروح این مصاحبه است:
آقای ترکان! قبل از آنکه بحرانی مانند کرونا در کشور پدید بیاید همه پیش بینی ها به این نقطه ختم می شد 
که سال ۹۹ سال سختی خواهد بود  و این موضوع بر اساس اختلافات سیاسی و احتمال درگیری مجلس یازدهم 
با دولت دوازدهم از یک سو و فشارهای تحریمی از سوی دیگر بود اما الان با این وضعیت به نظر می رسد شرایط 
تغییر خواهد کرد با توجه به این مسائل تحلیل شما از آینده چیست یعنی بحران کرونا چقدر می تواند در سیاست 

داخلی و خارجی ما تاثیر بگذارد؟ 
 وضعیت فعلی این بیماری نه فقط در ایران که در همه جهان باعث یک رکود در تولید شده است و بخش های مختلف 
اقتصاد را تحت تاثیر قرار داده است مثلا گردشگری بزرگترین تاثیر را از این اتفاق گرفته است و رکود وسیعی در رشته های 
مرتبط با گردشگری پیش آمده است، مثل هتلداری، حمل و نقل هوایی، حمل و نقل زمینی، رستوران ها،صنایع غذایی و.. 
، همه اینها تحت تاثیر این وضعیت دچار رکود شده اند. نه تنها در ایران که در همه جهان همه با این پدیده مواجه هستند. به 

ناچار یک افت اقتصادی بزرگی تحت تاثیر این موضوع برای همه کشورها از جمله کشور ما پیش می آید.
نمی شود روی سلامتی مردم قیمت گذاشت

منتهی مهمترین مساله سلامت مردم است، چون نمی شود روی سلامتیشان قیمت گذاشت و استفاده برد. کوشش همه 
دولت ها بر حفظ سلامت مردم است و کوشش دولت ما هم این است که فعلا سیاست های سلامتی در محور باشیم که 
البته بقیه سیاست ها هم تحت تاثیر قرار می گیرند ولی محور باید سلامت مردم باشد. بعد از این واقعه ما و دیگران دچار رکود 

اقتصادی بیشتری می شویم و باید اقدامات و برنامه های جبرانی برای آن پیش بینی کنند.
فکر می کنید سیاست های جبرانی که شما از آن نام می برید شامل تجدید نظر در سیاست خارجی هم می 

شود؟
 خیر. ببینید اولین اقدام این است که باید گروه هایی که بر اثر این رکود شغل شان را از دست داده اند و الان فاقد درآمد 
هستند را مورد حمایت قرار دهد، چون با مساله ای که الان پیش آمده درست است که عده ای کم درآمد هستند ولی در 
همین اوضاع عده ای فاقد درآمد هستند. خیلی از کسانی که در صنعت ساختمان و کارهای ساختمانی بودند الان بیکار 
هستند چون کارهای ساختمانی تعطیل شده است، بنابراین باید برای احیای این رشته ها فکری کرد و همچنین باید برای 

کسانی که در همین دوران این آسیب ها را دیده اند فکری کرد چون معیشت شان نمی گذرد.
کرونا، معیشت روزانه بسیاری را مختل کرده است

مثلا در شب عید امسال تمام کسبه فکر می کردند که در شب عید کسب  و کاری دارند و درآمدی کسب می کنند و روی 
آن حساب کرده بودند، متاسفانه همه  این درآمد از بین رفته است و شب عید مغازه ها تعطیل بوده است و فروش انجام نشده 
است و یک کسادی بزرگی اینجا اتفاق افتاده است، بعضی از کسبه توانایی تحمل دارند تا معیشتشان مختل نشود ولی 
خیلی ها هستند که الان معیشت روزانه شان مختل است و باید برای اینها یک فکرهای ضربتی و عاجلی به عمل آید، مثل 
بسته های حمایتی که اخیرا سازمان برنامه برای اقشاری که آسیب دیده اند در نظر گرفته است و مشابه این باید اقداماتی 

شود که این اشخاص مورد حمایت قرار بگیرند.
ما غیر از بحث های اقتصادی، بحث ها و اختلافات سیاسی هم داریم، یعنی بعد از عید و در یکی دو ماه آینده 
مجلس یازدهم هم روی کار می آید و آن اختلافات سیاسی به ویژه با دولت ممکن است پررنگ تر شود. به نظر 
شما این اختلافات سیاسی به چه سمت و سویی می رود و با وجود مشکلات ناشی از بحران کرونا این اختلافات 

سیاسی چه رنگی به خود خواهد گرفت؟ 
 به نظر من روی دوش مجلس جدید 2 وظیفه مهم است؛ یک وظیفه از این ناشی می شود که 90 نفر از نمایندگانی که 
در مجلس قبل بودند و یکی دو ماهی از عمرشان باقی است،  اینها به دلایل مالی و مداخلات اقتصادی رد صلاحیت شده 
اند. مثلا رد صلاحیت علی مطهری معلوم است که جنبه سیاسی داشته است،  اما شورای نگهبان اعلام کرد که عده ای 
در کارهای خلاف بودند مثل دلالی و مداخله در امور ناباب تجاری و...  که طبق صحبت های شورای نگهبان عده زیادی 

اینگونه بودند.
اعتبارنامه نمایندگانی که درگیر دلالی بودند باید رد شود 

به نظر من مجلس جدید در ابتدا باید برای این که این آلودگی را بزداید با دقت بسیار زیادی مراقبت کند تا آبرو و حیثیت 
مجلس احیا شود، بعضی از کسانی که رد صلاحیت شده بودند با فشارهای مختلفی رفته اند و دوباره کارشان را درست کرده 
اند و دوباره وارد مجلس شده اند، من فکر می کنم مجلس جدید برای اینکه حیثیت خود را حفظ کند، باید این کسانی 
که در کارشان خدشه اقتصادی است و در مداخله اقتصاد دولتی بوده اند و دلالی و امثالهم انجام میدادند باید اعتبارنامه 

هایشان رد شود.
برخی نمایندگان مجلس یازدهم با وجود تخلفات مالی تائید صلاحیت شدند 

یعنی شما می گویید افرادی بوده اند که با وجود تخلفات مالی  توانسته اند از فیلتر شورای نگهبان عبور کنند 
و به مجلس راه پیدا کرده اند؟

 بله. برای اینکه دوباره فشار آورده اند و تائید صلاحیت شده اند که اسامی آنها معلوم است. اعتبارنامه اینها باید رد شود و 
نباید اجازه دهیم اینها همچنان در مجلس بمانند وگرنه مجلس دوباره همان اتهامات قبلی را متوجه می شود. این بخش 

بسیار مهمی است و تقاضای ما از مجلس جدید این است که اعتبار مجلس را فدای این اشخاص ناباب نکند.
بخش دوم این است که: در این دوره ای که گذشت نمایندگان مداخلاتشان در قوه مجریه خارج از حد و اندازه بود به 
طوری که نماینده مجلس فشار می آورد که فلان نفر را مدیر کل استان کنید یا فلان نفر را به عنوان رئیس اداره بگذارید، این 
کسانی که به عنوان وابستگان به نمایندگان در مصدر  امور قرار گرفته اند، اینها یکی از نکات فساد و آسیب پذیری دوره 

گذشته مجلس بوده اند.
کار مجلس فشار آوردن برای عوض کردن رئیس فلان اداره نیست

من فکر می کنم که کار مجلس قانون گذاری و نظارت بر اجرای قوانین است، کار مجلس این نیست که با فشار وارد کردن 
بر قوه مجریه  رئیس فلان اداره را عوض کنند و وابستگان خودش را روی کار آورند. این کار قبلا اتفاق افتاده است و باید 
اصلاح شود. در دوره انتخابات، مثلا فلان نماینده از رئیس فلان اداره انتظار دارد که به نفع او وارد اقدامات شود، اگر رئیس 
اداره ای به نفع نماینده وارد اقدامات شده باشد، آن رئیس اداره محبوب آن نماینده می شود و اگر رئیس اداره شرافتمند 
عمل کرده باشد و زیر بار خواسته های غیر قانونی نرفته باشد، آن نماینده مجلس با او بد می شود و قتی با او بد شد او را با 
فشار وارد کردن جایگزین می کند، اینجا یک فساد اتفاق افتاده است. اینها در مجلس فعلی اتفاق افتاده است و من این 
حرفها را بدون پشتوانه نمی گویم. اگر اینها اصلاح نشود، مجلس جدید موفق نمی شود از اتهامات مجلس قبلی خود را مبرا 

کند. مجلس باید مداخله در امور قوه مجریه را منع کند و اجازه ندهد نمایندگان از ابزار قدرت استفاده کنند.
دولت نباید به نمایندگان باج بدهد

این روزها مشاهده می شود که ادبیات تندی از سوی منتخبان مجلس یازدهم نسبت به دولت بکار برده می 
شود یا خط و نشان استیضاح و ..مطرح می شود. آنهم در شرایطی که کشور نیازمند آرامش سیاسی برای عبور 

از بحران است و ....
قاعده  این است که اگر می خواهیم کشور سالم باشد باید اجازه این دخالت را ندهیم. لذا مجلس جدید باید کمیته ای را 
تشکیل دهد و به محض اینکه این گزارش ها به او می رسد با قاطعیت آن نماینده را مواخذه کند و او را تحت پیگرد قانونی 
قرار دهد، وگرنه تبدیل به فساد می شود. با این مسائل باید سخت گیرانه برخورد شود. الان مجلس از اعتبار افتاده است، 
خیلی ها می گویند مجلسی که 90 نفر آن رد صلاحیت بوده اند قانون گذاری اش چه وجاهتی دارد. بنابراین مجلس جدید 
باید این مسائل را اصلاح کند و افرادی که خدشه دارند را رد کند و اعتبارنامه آنها را تصویب نکند و در مورد مداخلاتی هم 
که نمایندگان در امور مجریه می کنند سختگیرانه وارد شود. در دوره آقای احمدی نژاد، ایشان اجازه دخالت به نماینده را 

نمی داد.
یعنی می گویید دولت باید اینجا مقاومت کند؟

 دولت باید مقاومت کند و نباید با این حرف ها مماشات کند.
این قضیه تنش سیاسی را بیشتر نمی کند؟

 اسم این تنش نیست بلکه باج دادن است. مثلا رئیس اداره فلان یا مدیر کل را به خاطر آقای نماینده عوض می کنیم 
و وابستگان نماینده را در این شرکت ها می گذاریم، شما فکر می کنید اینکه نماینده می خواهد وابسته خودش در فلان 
شرکت باشد برای چیست؟ آیا این کار را می کند چون شخص وابسته اش شایستگی مدیریت بیشتری دارد؟ یا اینکه 

میخواهد شخصی وابسته به خودش باشد تا انتظاراتش را حل کند؟
این انتظارات به خیر و صلاح مردم و جامعه است یا حساب های دیگری در آن دخیل است؟ فکر می کنید حقوق 4 سال 
نمایندگی بیشتر است یا هزینه تبلیغات انتخاب نمایندگی؟ اگر هزینه تبلیغات از حقوق 4 سال نمایندگی بیشتر است، طرف 
برای انتخابات می خواهد چکاری انجام دهد؟ بعد از اینکه نماینده شد می خواهد سراغ کسانی برود که خرج نمایندگی را 
داده اند و برای آنها جبران کند. کسانی که هزینه تبلیغات را می دهند فقط برای یک نماینده آن کار را نمیکنند، مثلا برای 2 
نماینده هزینه می کنند، هرکدام از این 2 نماینده که برنده شود او هم برنده می شود و بعد از برنده شدن آن اسپانسر، نماینده 
را می برد تا کارهایش را انجام دهد و مثلا نماینده برای او فلان امتیاز یا فلان وام را بگیرد. اسم این کارها فساد است. در اوایل 
انقلاب روحیه انقلابی طوری بود که ما نمی توانستیم تردید کنیم که اینها بخاطر وظیفه دینی آمده اند ولی الان احساس من 
این نیست که همه اینها بخاطر وظایف دینی آمده باشند. اگر این مسائل مراقبت نشود دوباره همان قصه ادامه پیدا می کند.
آقای ترکان اگر برخی در بوق اختلافات سیاسی بدمند، از طرفی بحث رکود اقتصادی که بعد از این قضیه 
بحران کرونا بیشتر هم شده است،فکر نمی کنید پالس این مسائل به جامعه بروز اعتراضات جدید باشد؟ چه 

تدبیری باید اندیشید که فضای جامعه از سوی سیاسیون به سمت آرامش هدایت شود نه تنش و اعتراض؟
اگر تصمیمات مدبرانه باشد و با مردم در میان گذاشته شود و مردم به اینکه این تصمیمات در مسیر خیر و صلاح جامعه 

است اعتماد کنند، ما واکنش اجتماعی نخواهیم داشت.
با دو ویروس کرونا و تیرانا مواجهیم 

ما الان با 2 ویروس طرف هستیم، یک ویروس کرونا است و یک ویروس تیرانا است که پایتخت آلبانی است و در آنجا هزار 
و 500 منافق در اردوگاه هایی هستند که برای اینها سالنهایی را تجهیز کرده اند و اینها هر روز آنجا می روند و پشت کامپیوتر 

می نشینند و شروع به جنگ روانی و جنگ اینترنتی بر علیه جمهوری اسلامی می کنند. تمام منافقین آنجا برای جنگ 
روانی علیه جمهوری اسلامی سازماندهی شده اند. مسلم است که خرج آنها را کشورهایی می دهند که دشمن ما هستند و 

منافقین تا جایی که بتوانند شایعه درست می کنند و دروغ می گویند و فضای مجازی را آلوده می کنند.
اگر شما بخواهید به خودتان نمره 100 بدهید این نمره را می دهید؟ مسلما خیر، آن مقدار که از 100 کمتر است می شود 
اشکالات کار شما. من هم نمی توانم به خودم نمره 100 بدهم و هیچ کس نمی تواند این کار را بکند، قطعا یک درصدهایی 
در کار اشکالات پیش می آید، آن اشکالات همان چیزی است که آن منافقین روی آن مانور می دهند. الان بچه هایی که 
در بهداشت و درمان کمک می کنند چقدر صادقانه و وفادارانه کار می کنند، بچه های کادر بهداشت درمانی ما واقعا افتخار 
آمیز هستند، حالا چقدر مزخرف درباره بهداشت و درمان ما در فضای مجازی می نویسند و دروغ و تهمت می زنند؟ همه 

اینها از آنجا می آید و ریشه آن آنها هستند.
آن منافقین این کارها را برای اهداف خودشان انجام میدهند. دولت هایی که گرفتار بیماری کرونا هستند بیماری تیرانا 

ندارند، ولی ما هم کرونا و هم تیرانا را داریم و آنها دارند به این ترتیب اعتماد را از بین می برند.
عقلانیت جامعه مذهبی ما در حد و اندازه ای بود که حتی حرم امام رضا و بقیه حرم ها مثل حضرت معصومه و شاهچراغ 
و .. را بسته اند، نماز جمعه ها و محافل مذهبی را تعطیل کرده اند، اینها نشان دهنده عقلانیتی است که جامعه مذهبی ما 
دارد و به سلامت مردم اهمیت می دهد. در این بین یک احمق پیدا می شود که می خواهد با فلان روش خرافاتی  با بیماری 
کرونا مقابله کند و می رود و حرم را لیس می زند، آیا باید تمام آن روشن بینی مذهبی را کنار بگذارند و به آن یک نفری که 
رفته است و حرم را لیس زده است استناد کنندو تمام جامعه مذهبی را سرکوب کنند؟ فضای مجازی الان اینگونه عمل می 
کند. فضای مجازی در هر اقدامی که در جامعه میشود منفی ترین نقطه آن را بر می دارد تا به کشور و دولت و مردم ضربه 
بزند و خیلی ظالمانه رفتار می کند و بعضی ها هم ساده لوحانه آن حرف ها را گوش می کنند. اینها مشکلات ما را تشدید 
می کند و برای همین ما باید با مردم زیاد حرف بزنیم برای آنها با صمیمیت و روشنی توضیح دهیم و مشکلات را به صورت 

کاملا شفاف برای مردم وصف کنیم.
از سوی دیگر در سال آینده باید به سمت جهش تولید برویم، جهش تولید یعنی جهش در کشاورزی و صنعت و خدمات. 
جهش تولید در کشاورزی یعنی چی؟ یعنی استفاده بهینه از آب، چون تولیدات کشاورزی به آب وابسته است و ما باید از 

آب استفاده بهینه کنیم.
الان سفره های زیرزمینی دارد از بین می رود و فرونشست زمین اتفاق افتاده است، چه کاری باید کرد؟ باید برداشت از 
سفره های زیرزمینی با تغذیه سفره های زیرزمینی متعادل شود. اگر حجمی از ریزش سالانه به سفره های زیرزمنی می رود 
و آنجا را تغذیه می کند آیا می شود برداشت از آن سفره بیشتر از ریزش باران باشد؟ نباید باشد. میزان برداشت باید با مقداری 
که به سفره های زیرزمینی تغذیه می شود متناسب باشد. اگر اضافه برداشت کنیم سطح سفره ها پایین می رود، الان تعداد 
زیادی از دشت های کشور بحرانی شده اند. بعضی از روستاییان مشاهده می کنند که مثلا لوله چاه ما از زمین بالا زده 
است، لوله چاه بالا نزده است بلکه فرونشست زمین است، چون برداشت از آبهای زیر زمینی بیشتر از تغذیه آن شده است 
بنابراین زمین ها فرونشست کرده است و این فرو نشست دارد لایه اسفنجی سفره  زیرزمینی را متراکم می کند و اگر متراکم 
شود دیگر نمی تواند آب را نگه دارد. باید اصلاح اینها را شروع کنیم و ضمنا بهره وری آب را هم افزایش دهیم و حتی روش 
های آبیاری را هم به آبیاری قطره ای تغییر دهیم تا آب به مقدار کافی پای ریشه درخت بریزد و به جاهای دیگر که اسراف 

آب را شامل می شود، آب نپاشد.
یا از آبیاری بارانی در زراعت و کشاورزی استفاده کنیم. اینها منجر به بهره وری در آب می شود. با بهره وری آب، کشاورزی 
جهش می کند. جهش در تولیدات صنعتی را باید با محدود کردن  کالاهایی که وارد می شود ولی می توانیم در داخل 
بسازیم انجام دهیم، قبل از اینکه جهش قیمت ارز اتفاق بیفتد، کیف و کفش و لباس و خیلی لوازم خارجی در بازار بود، 
چرا باید کارگر ایرانی بیکار شود و پوشاک ایرانی رونق نداشته باشد و کفاش ایرانی کار نکند و به جای آن اقلام خارجی 
بیاید، امسال به دلیل گرانی ارز و مدیریت خوب بانک مرکزی که با ارز ندادن به رشته هایی که ما در داخل ظرفیت تولید آن 
را داریم، باعث تولید در کشور شد، همین اتفاق باید در سال آینده هم سختگیرانه تر دنبال شود تا بتوانیم در تولید داخلی 

جهش داشته باشیم.

اکبرترکان: 

دولتنبایدبهنمایندگانباجبدهد



تکذیب ابتلای ۲۰ نفر از کارکنان فروشگاه کوثربه کرونا 
رییس هیات مدیره فروشگاه کوثر قم، اظهارات میر مدیر این فروشگاه در جلسه روز یکشنبه بسیج ملی مبارزه با کرونا 
به ریاست فرماندار قم مبنی بر ابتلای 20 نفر از کارکنان این فروشگاه به کرونا را ناشی از بی دقتی عنوان و تکذیب کرد. 
رضا علامه" رییس هیات مدیره فروشگاه کوثر قم روز دوشنبه با صدور اطلاعیه ای سخنان این همکار خود را تکذیب کرد. 
در این اطلاعیه که نسخه ای از آن در اختیار ایمان قرار گرفته، آمده است: پیرو انتشار خبری در برخی رسانه ها به نقل از 
مدیر عامل فروشگاه کوثر در جلسه بسیج ملی مبارزه با کرونا مبنی بر ابتلای 20 نفر از کارکنان این فروشگاه به کرونا و فوت 
یک نفر از آنها در روزهای گذشته، تاکید می شود که "متأسفانه بی دقتی هایی در اصل بیان این موضوع رخ داده است. 
جلسه مورد اشاره جهت تسهیل ارائه خدمات فروشگاه های بزرگ برای تأمین مایحتاج ضروری مردم شریف قم در وضعیت 
کنونی و اقدامات لازم در این زمینه از جمله توسعه فروش اینترنتی و تلفنی برگزار شده است. اطلاعیه افزوده است: در 
این جلسه مدیران برخی فروشگاه های بزرگ از جمله فروشگاه کوثر به منظور بیان مشکلات کار در این شرائط سخت و 
ضرورت حمایت بیشتر از فعالیت  آنها نکاتی را بیان کردند و از مسئولان محترم تقاضا کردند که صرفاً به تدوین ضوابط و 
پروتکل ها اکتفا نشود و حمایت های عملی در این زمینه از فروشگاه ها انجام گیرد. در اطلاعیه رییس هیات مدیره کوثر 

آمده است: همکار مرحوم ما یک مسئولیت دفتری داشته است و عموماً در فروشگاه ترددی نداشت.

احکام سیل شیراز صادر شد
دادگاه کیفری 2 شیراز حکم مربوط به پرونده سیل دروازه قرآن شیراز را صادر کرد. ظهر 5 فروردین 98، سیل دروازه 
قرآن شیراز را در برگرفت. این سیل ناگهانی موجب جان باختن 21 نفر شد. همچنین بر اساس آمار، سیل 119 مصدوم 
بر جای گذاشت. طغیان مسیل در شیراز بیش از 200 خودرو را با خود برد. سیلاب 5 فروردین در شیراز و دیگر شهر های 
استان فارس به 3 هزار و 850 واحد شهری خسارت جزئی و به 289 واحد خسارت کلی وارد کرد. بر اساس این حکم 
شهردار فعلی شیراز به سه سال حبس تعزیری که به صورت تعلیق درآمده محکوم شد. بر اساس این حکم شهردار اسبق 
شیراز نیز از حیث تعزیر مشمول مرور زمان شد. علاوه بر این، در حکم صادره شهردار فعلی، شهردار اسبق و شهرداری 
هر سه از حیث تضامنی به پرداخت دیه محکوم شده اند. البته این حکم قابل تجدید نظراست. ظهر 5 فروردین 98، سیل 

دروازه قرآن شیراز را در برگرفت تا ظرف 10 دقیقه ای 21 نفر را در برگیرد.

اعلام جرم علیه یک نماینده مجلس 
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح خبر داد که علیه حسن نوروزی، نماینده مجلس، در مراجع قضایی ذی صلاح 
تحت عنوان نشر اکاذیب و تشویش اذهان عمومی اعلام جرم شده است و پیگیری لازم به عمل خواهد آمد. حجت 
الاسلام بهرامی با اشاره به اینکه مفاد مصاحبه خبری صورت گرفته بر خلاف حقیقت و مستندات موجود است، اظهار 
کرد: در پرونده قضایی تشکیل شده تحقیقات گسترده ای به عمل آمده و از مسئولان و افراد دخیل در موضوع نیز تحقیق 
شده و تاکنون افرادی به عنوان متهم احضار و یک نفر کماکان در بازداشت بسر می برد. وی افزود: این مصاحبه، برداشت 
شخصی ایشان و بدون اطلاع از کم و کیف قضیه بوده است و این گونه اظهارات علاوه بر اخلال در تحقیقات قضایی، 
موجبات تشویش اذهان عمومی را فراهم می نماید. رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح تصریح کرد: از این رو علیه 
نامبرده در مراجع قضایی ذی صلاح تحت عنوان نشر اکاذیب و تشویش اذهان عمومی اعلام جرم شده است و پیگیری 

لازم به عمل خواهد آمد. 

نامه انتقادی سردار غیب پرور به رئیس صداوسیما 
رئیس سابق سازمان بسیج مستضعفین در نامه ای انتقادی به رئیس سازمان صداوسیما، تاکید کرد: به نیرو های مؤمن 
و انقلابی میدان دهید و مجاهدانه جلوی خط ضد انقلاب و نفوذی بایستید. سردار غلامحسین غیب پرور رئیس سابق 
سازمان بسیج مستضعفین و جانشین قرارگاه امنیتی امام علی )ع( در نامه ای انتقادی به عبدالعلی علی عسگری رئیس 
سازمان صداوسیما با اشاره به حواشی اخیر ایجاد شده در برنامه های رسانه ملی، تاکید کرد: به نیرو های مؤمن و انقلابی 

میدان دهید و مجاهدانه جلوی خط ضد انقلاب و نفوذی بایستید.

کریم همتی« رئیس جمعیت هلال احمر ایران شد 
رئیس جمهور در حکمی دکتر کریم همتی را برای مدت 4 سال به عنوان »رئیس جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی 
ایران« منصوب کرد. به فاصله بیست و چند روز از انتخاب دکتر کریم همتی به عنوان سرپرست جمعیت هلال احمر 
کشورمان، رئیس جمهور با صدور حکمی جدید همتی را برای مدت 4 سال به عنوان »رئیس« این جمعیت منصوب کرد.

منصوریان عزادار شد 
 علیرضا منصوریان، سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال عزادار شد. علیرضا منصورریان، سرمربی و کاپیتان پیشین 

تیم فوتبال استقلال صبح روز دوشنبه به دنبال درگذشت پدرش به سوگ نشست.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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چون با كسی ارتباط برقرار می كنید ، به خاطر 
خدا ارتباط داشته باشید ، و چون از كسی دوری 

می كنید ، به خاطر خدا ، دوری كنید.

سه شنبه -نوزدهم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5008

پژوهشگر  و  منتقدادبی  نویسنده،  بابایی،  رضا  استاد 
سرشناس دین و ادبیات، پس از یک دوره طولانی بیماری 

روز دوشنبه بر اثر ابتلا به سرطان در قم درگذشت. 
روز دوشنبه اطلاع یافتیم که متاسفانه بابایی از نویسندگان 
و پژوهشگران صاحب نام ادبیات فارسی کشور متاسفانه 
پس از یک دوره طولانی بیماری و دست و پنجه نرم کردن 
با سرطان، سحرگان 18 فروردین ماه در یکی از بیمارستان 

های قم دار فانی را وداع گفت.
مرحوم بابایی از اساتید مبرز حوزه و دانشگاه در این زمینه 

است که برخی آثار او توانسته است در سال های گذشته 
تاثیر عمیقی در جامعه ادبی کشور ایجاد کند.

وی در طول حیات خود بیش از 20 کتاب و افزون بر 50 
مقاله در زمینه های دین شناسی، فرهنگی، تاریخی و ادبی 
به نگارش درآورده است. از جمله آثار ایشان می توان به 
»مولوی و قرآن« ، »درآمدی بر دین شناسی حافظ «، »بهتر 
بنویسیم« ، »خارج از نوبت« ، »آیین قلم« ، »نیایش نامه« 
، »اعجاز بیانی قرآن« ، »پیش شرط های پژوهش در علوم 
دینی« ، »دین و دینداری« ، »محمد برگزیدۀ خدا« ، »علی 

پیشوای مؤمنان« ، »پیوند جان و جانان« و »حکایت خوبان« 
اشاره کرد.

بابایی که در سال 1343 در قم دیده به  مرحوم استاد 
جهان گشوده، در سن 56 سالگی جان خود را از دست داد.

آیین نکوداشت استاد رضا بابایی با عنوان »فرزند قلم« 
پنجم بهمن ماه 1398 با حضور مسئولان و اهالی قلم در 
مجتمع ناشران قم برگزار شد. سیدموسی حسینی کاشانی 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، در این آیین 
چون  بزرگ مردانی  مدیون  ما  فرهنگ  گفت:  نکوداشت 
استاد بابایی است که سال ها عمر خود را برای پویایی و نشر 

کتاب های ارزشمندی گذاشت.
در یکی از یادداشت های مرحوم بابایی با عنوان »بر خود 
ببالید« آمده است: »ما امیدوارترین مردم دنیا بودیم. هیچ 
ملتی همچون ما آسان دل نمی بست و معصومانه اعتماد 
نمی کرد. شمشیرهای خطا و خنجرهای جفا رشته امید ما را 
نبرید. در تندباد حوادث، از جان برای شمع امیدمان سرپناه 
می ساختیم. هزاران روز را به انتظار لبخندی می گذراندیم، 
اگرچه جز خشم و خشونت نمی دیدیم. آنان که اکنون ما را 
از هر تغییری ناامید کردند بر خود ببالند که مردمی شیدا 
و عاشق را بر خاکستر افسردگی نشاندند. شناسنامه ام را 
می بینم. جایی برای مُهر جدید نمانده است. ما را شرمنده 
شناسنامه هایمان هم کردید. فردا نسلی از راه می رسد که 
آنجا که  دیگر روشن می کند؛  در جایی  را  امیدش  چراغ 

دست شما به آن نمی رسد.«

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد

پاسخگوییسامانه۱۳۷بهبیشاز۱۷
هزارتماسمردمی

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: بیش از 1۷ هزار تماس با 
سامانه 13۷ شهرداری قم طی اسفندماه برقرار شد.

مهدی کلانترزاده با اشاره به برقراری بیش از 1۷ هزار تماس با سامانه 13۷ 
شهرداری قم طی اسفندماه، اظهار کرد: تماس های برقرارشده با سامانه ارتباطات 
مردمی شهرداری طی ماه پایانی سال رشد قابل توجهی را داشته است. مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اینکه بیشترین موضوع مدنظر 
است،  بوده  راهنمایی  و  اطلاع رسانی  حوزه  در  سامانه  این  با  تماس  در  مردم 
خاطرنشان کرد: بیش از ۷ هزار 300 تماس در این حوزه با این سامانه برقرار شده 
که به ترتیب منطقه سه، منطقه یک و منطقه هفت بیشترین سهم را از این تماس ها 
داشته است. کلانترزاده با بیان اینکه جمع آوری خاک و نخاله، آسفالت، سدمعبر، 
پارک ها و فضای سبز و آبگرفتگی از دیگر موضوعات با فراوانی بیشتر در تماس با 
مرکز سامانه مدیریت شهری 13۷ براساس گروه موضوعی بوده است، افزود: از 
ابتدای اسفندماه 98 تا پایان این ماه، 86۷ تماس در خصوص آب افتادگی معابر، 
513 تماس در خصوص رفع سدمعبر دستفروشان، 460 تماس در خصوص خاک 
و نخاله غیرمجاز و 453 تماس در خصوص انتقال باکس خاک و نخاله با سامانه 
13۷ برقرار شده است. وی ادامه داد: بیشترین رشد پیام ها در اسفندماه نسبت 
به بهمن ماه 98 مربوط به موضوع جمع آوری لاشه حیوانات، نظافت زمین های 
بایر، اضافه بنای ساختمان ها و رفع سدمعبر و بیشترین کاهش مربوط به موضوع 
آسفات و روکش آسفالت، درخواست کاشت نهال و درخواست پلاک شهرداری 
بوده است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: بیشترین 
موضوع مدنظر مردم در محدوده منطقه یک آب افتادگی معابر، منطقه دو رفع سد 
معبر دست فروشان و فروشندگان دوره گرد، منطقه سه آب افتادگی معابر، منطقه 
چهار نشست معبر و نیاز به روکش آسفالت، منطقه پنج، 6 و هفت آب افتادگی 
معابر، و منطقه هشت رفع سد معبر بوده است. کلانترزاده با اذعان به اینکه در 
حوزه کاری سازمان ها نیز بیشترین تماس ها مربوط به سازمان مدیریت پسماند 
و پس از آن سازمان پارک ها بوده است، اظهار کرد: به طور کلی براساس آمار به 
دست آمده مردم بیشترین رضایتمندی را از پاسخگویی سازمان های پارک ها، 
آرامستان ها، آتش نشانی و زیباسازی در حوزه خدمات شهری و تاکسیرانی در 
حوزه حمل و نقل و ترافیک داشته اند. کلانترزاده خاطرنشان کرد: در بین مناطق 
نیز بیشترین رضایتمندی مردم از روند پاسخگویی به پیام های سامانه 13۷ مربوط 
به منطقه هشت بوده و پس آن مناطق چهار، سه، یک و دو بیشترین درصد 

رضایتمندی مردمی را کسب کرده اند.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

تونلبلوارجمهوریسال۱۴۰۰
بهبهرهبرداریمیرسد

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه بزرگ 
تونل بلوار جمهوری اسلامی به طول 1200 متر، گفت: امیدواریم سال 1400 
بتوانیم آن را به بهره برداری برسانیم. عباس حلوایی زاده با اشاره به آخرین وضعیت 
تقاطع غیرهمسطح حضرت ولی عصر)عج(، اظهار داشت: محور مستقیم این 
پروژه مهم در سال گذشته به بهره برداری رسیده است که فاز دوم آن در دستور 
عملیات عمرانی قرار دارد. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه رمپ 
جهتی این پروژه از کمربندی امام علی)ع( به سمت بلوار خلیج فارس در دست 
اقدام عمرانی است، ابراز کرد: دو فاز این بخش از پروژه تقاطع غیرهمسطح 
بتن ریزی و تکمیل شده است و قسمت سوم نیز به زودی آغاز می شود که امیدواریم 
دیگر  یکی  زاده  حلوائی  برسد.  بهره برداری  به  پروژه  کل  نخست 99  نیمه  تا 
پروژه های بزرگ شهر قم را احداث پروژه تونل بلوار جمهوری اسلامی حدفاصل 
میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار امام)ره( در منطقه دو دانست و افزود: عملیات 
اجرایی این پروژه در سال گذشته آغازشده است. وی با تأکید بر اینکه این پروژه به 
طول 1200 متر و با اعتباری بالغ بر 85 میلیارد تومان اعتبار عمرانی منهای اعتبار 
تملک و معارض ملک در دستور کار است، تصریح کرد: چون این پروژه داخل 
بافت شهری انجام می پذیرد، در کنار معارضات ملکی دارای تعارضات تأسیساتی 
با فاضلاب، آب شیرین، فیبر نوری، گاز و برق فشارقوی دارد. معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم با بیان اینکه فاز به فاز رفع معارض و دو پارت عملیات تکمیلی آن 
انجام شده است، یادآور شد: مدت اجرای این پروژه دو ساله بوده و به محض رفع 
معارض و تملکات، طبق زمان بندی انجام می شود که امیدواریم سال 1400 

بتوانیم آن را به بهره برداری برسانیم.
 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد

تکمیلپروندهفرآیندهایمعاملاتیبه
صورتغیرحضوری

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم گفت: افرادی که متقاضی انجام فرآیند های 
معاملاتی هستند، می توانند قبل از مراجعه حضوری از سامانه، فرم های مربوطه، 
دستورالعمل ها، برگه های کنترل و... را دریافت کرده و پس از تکمیل پرونده برای 
ادامه فرآیند نسبت به ارسال اسناد به مدیریت امور قراردادها و پیمان ها اقدام کنند.
سیدمرتضی حسام نژاد با اشاره به شرایط کشور و شهر قم در پی شیوع بیماری 
کرونا و محدودیت های ایجادشده در حوزه های مختلف، اظهار کرد: در پی این 
مراجعات  کاهش  بر  مبنی  دستورالعمل ها  و  بخشنامه ها  و  اضطراری  شرایط 
حضوری با حوزه های اداری و با توجه به مکاتبات قبل و معرفی رابطین از سوی 
هر حوزه برای امور مربوط به قراردادها، دسترسی به سامانه جامع قراردادها و 
مناقصات برای حوزه ها ایجاد شده است. معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم 
با اذعان به اینکه از ابتدای شیوع کرونا تصمیمات ویژه ای برای کاهش مشکلات 
ناشی از این امر و پیشگیری از شیوع نیروهای شهرداری و مراجعین اتخاذ شد، 
تصریح کرد: به همین منظور با این اقدام افرادی که متقاضی انجام فرآیند های 
معاملاتی هستند، می توانند قبل از مراجعه حضوری از سامانه، فرم های مربوطه، 
دستورالعمل ها، برگه های کنترل و… را دریافت کرده و پس از تکمیل پرونده برای 
ادامه فرآیند نسبت به ارسال اسناد به مدیریت امور قراردادها و پیمان ها اقدام 
کنند. حسام نژاد خاطرنشان کرد: مجموعه مدیریت شهری تمام تلاش خود را 
در راستای کاهش مراجعات حضوری و پیشگیری از گسترش کروناویروس تا پایان 

کامل خطر این بیماری منحوس به کار گرفته است.
 

شهردار منطقه چهار قم مطرح کرد

مناسبسازی۲.۸کیلومتراز
بلوارشهیدصدوقیبرایمعلولان

شهردار منطقه چهار قم از مناسب سازی 2.8 کیلومتر از بلوار شهید صدوقی برای 
معلولان خبر داد. مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به عملکرد شهرداری منطقه چهار 
در خصوص آیین نامه اجرایی ماده 10 قانون حمایت از حقوق معلولان، اظهار کرد: 
در این راستا مناسب ساز پیاده روی بلوارامین حدفاصل کوچه هشت تا 12 به طور 
260 متر شامل همسطح سازی، رفع موانع و ایجاد مسیر مخصوص نابینایان انجام 
شد. شهردار منطقه چهار قم با اشاره به همسطح سازی محل عبور عابرین پیاده در 
رفیوژ میانی بلوار امین و نصب سامانه ویلچررو، تصریح کرد: پیاده رو بلوار فردوسی 
نیز حدفاصل میدان نماز تا بلوار آیت الله صدوقی به طول تقریبی 2 هزار متر در دو 
طرف همسطح سازی شد. اصفهانیان مقدم همچنین از همسطح سازی پیاده روی 
بلوار شهید آوینی به طول تقریبی هزار متر خبر داد و افزود: پیاده روی بلوار آیت الله 
صدوقی حدفاصل بلوار امین تا میدان مفید نیز به طول 2 هزار و 800 متر در دو 
طرف همسطح سازی و مناسب سازی شده است. وی اذعان کرد: مناسب سازی 
پیاده روهای بوستان های اصلی سطح منطقه، شامل بوستان علوی، کوکب، بنفشه، 
نرگس و تعدادی از بوستان های محله ای از دیگر اقدامات انجام شده در خصوص 

آیین نامه اجرایی ماده 10 قانون حمایت از حقوق معلولان بوده است.
 

احمد ترکمن مطرح کرد

اجرایعملیاتگندزداییدرمعابر
منطقهیکقم

شهردار منطقه یک قم از انجام عملیات گندزدایی در معابر منطقه یک خبر داد.
احمد ترکمن با بیان اینکه عملیات گند زدایی و ضدعفونی بصورت روزانه در 
معابر و نقاط مورد نظر انجام می شود، بیان داشت: قسمت اعظم معابری که 
بصورت کامل و یا بخش هایی از آنها مورد عملیات گندزایی قرار گرفتند شامل 
معلم  بلوار  آذر،  دل  شهید  عماریاسر،  و  انقلاب  فاطمی،  شهید  خیابان های 
شرقی و غربی و چهارراه گلزار، بلوار 15 خرداد، بازار و میدان کهنه و همچنین 
خیابان های شهدا، دروازه ری، بیطرفان، سمیه، بسیج و محدث قمی می باشد. 
شهردار منطقه یک قم خاطرنشان کرد: در راستای این اقدام؛ محدوده ورودی 
ادارات،  امامزاده ها،  و  مساجد  داروخانه ها،  فروشگاه ها،  درمانگاه ها،  مقابل  و 
هتل ها ، پاسگاه های انتظامی، بانکها و مدارس گندزدایی شد. ترکمن بیان داشت 
علاوه بر نقاط فوق؛ پیاده روها ، باجه های تلفن عمومی، ایستگاه های اتوبوس، 
دستگاه های خودپرداز، صندوق صدقات، نیمکت ها و سرویس های بهداشتی 
داخل بوستان ها، سکوهای آب شیرین، پمپ های بنزین و گاز نیز مورد عملیات 
گندزدایی و ضدعفونی قرار گرفت. وی در ادامه ضمن درخواست از شهروندان 
جهت رعایت نکات بهداشتی و عدم تجمع غیرضرور، افزود: عملیات گندزدایی 

و ضدعفونی در معابر و نقاط مدنظر در منطقه یک همچنان ادامه خواهد یافت.

بر اثر ابتلا به سرطان ؛ 

رضا بابایی استاد برجسته قمی درگذشت

جانشین قرارگاه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی دادسرای قم تاکید کرد

برخوردبااجتماعاتغیرضروریدرقم
جانشین قرارگاه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی دادسرای قم از طرح برخورد با اجتماعات 
غیرضروری در این استان خبر داد و گفت: در روزهای اخیر برای 10نفر از برهم زنندگان نظم عمومی 
پرونده قضایی تشکیل شده است.  حجت الاسلام والمسلمین ابوالفضل تحریری در این زمینه افزود: در 
پی اعلام نارضایتی شهروندان از ترددهای غیرضروری و اقدامات هنجارشکنانه برخی افراد در مناطقی 
از قم طرح »سلامت« با هدف برخورد با کانون اجتماعات غیرضروری در سطح شهر قم اجرایی شد. وی 
اضافه کرد: این طرح هر شب با حضور عوامل اجرایی قرارگاه، نیروی انتظامی، راهور و نیروهای معاونت 
عملیات سپاه در نقاط پرتردد شهر اجراشده و طی آن  با خودروهایی که اقدام به تردد غیرضروری و ایجاد 
مزاحمت برای ساکنان این مناطق نمایند، برخورد جدی می شود. به گفته وی، علاوه بر دستگیری 10 
نفر از برهم زنندگان نظم عمومی طی روزهای گذشته، تعداد 38 دستگاه خودرو توقیف و 165دستگاه 

خودرو نیز جریمه شده است.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

افزایشمراجعهبهمطبهانگرانکنندهاست
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در درمانگاه ها و مطب های قم شاهد افزایش ده تا 15 درصدی 
مراجعات مردم هستیم و این موضوع ما را نگران کرده است. دکترمحمدرضا قدیر گفت: طی 24 ساعت 
گذشته و تا ساعت 14 روز هجدهم فروردین ماه، 103 نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا 
به کرونا پذیرش شدند. وی افزود: 23 نفر از این تعداد در بیمارستان های قم بستری و بقیه پس از معاینه 
و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند. رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم ادامه داد: طی شبانه روز گذشته، 29 نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط 
پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند. وی اظهار کرد: متأسفانه در درمانگاه ها و مطب ها شاهد 

افزایش ده تا 15 درصدی مراجعات مردم هستیم و این موضوع ما را نگران کرده است.
  

استاندار قم خواستارشد

تامیندستگاهزبالهسوزبرایمقابلهباکرونا
 استاندار قم خواستار تسریع در تامین دستگاه زباله سوز برای استان شد و گفت: ما یک مسئولیت 
دسته جمعی برای تهیه دستگاه زباله سوز داریم، اینجانب نیز به عنوان استاندار آماده  هستم تا سهمی را ادا 
کنم.  به گزارش روابط عمومی استانداری قم، "بهرام سرمست" روز دوشنبه در جلسه ستاد مدیریت بحران 
استان قم در سالن جلسات استانداری افزود: از شورای اسلامی شهر قم اصلا پذیرفتنی نیست که در این 
زمینه بگوید؛ وظیفه تخصصی و سازمانی دانشگاه علوم پزشکی است و من هیچ احساس مسئولیتی در 
این زمینه ندارم. وی خاطرنشان کرد: تهیه این دستگاه برای موقعیت کنونی ما یک فرصت است. وی ادامه 
داد: وقتی به این مساله رسیدیم که یک موضوع ضروری و حیاتی است، اولویت ما می شود؛ وقتی اولویت 

شد، همه باهم پای کار می آییم.
  

سخنگوی اورژانس استان قم خبرداد

تصادفمرگباردرجادهخورآبادبهصرم
 سخنگوی اورژانس استان قم گفت: بر اثر تصادف 2 خودرو با یکدیگر در جاده روستای خورآباد به صرم 
در بخش کهک، یک تن فوتی و یک تن مجروح شدند.  مهدی فراهانی عصر دوشنبه در گفت وگویی اظهار 
داشت: در این تصادف یک دستگاه خودروی پژو در برخورد با یک دستگاه کامیون دچار حریق شد و راننده 
پژو را به کام مرگ برد.  وی اضافه کرد: راننده کامیون نیز در این تصادف زخمی شد که توسط نیروهای 

امدادی به مراکز درمانی استان انتقال داده شد.

غرر الحكم : ج ٦ ص ٢38 ح 101٢0

طرح: سجادجعفری

خانه بهترین و امن ترین مکان برای مبارزه با كرونا

رئیس شورای اسلامی شهر قم ضمن قدردانی از زحمات کادر درمانی، مسئولان، خیران 
و طلاب جهادی در مقابله با ویروس کرونا گفت: نام گذاری مکانی به نام شهدای مدافع 

سلامت قدردانی کوچکی از زحمات آنان است. 
عبدالله جلالی عصر دیروز در صد و سی و نهمین جلسه رسمی و علنی که به صورت آنلاین 
از شورای شهر قم پخش شد با اشاره به شرایط ایجادشده در کشور و استان قم اظهار داشت: 
مدیریت شهری از همه  کسانی که برای مبارزه با ویروس کرونا به میدان آمده اند  تشکر ویژه ای 

دارد.
درمانی،  کادر  افزود:  قرنطینه خانگی  با حفظ  تأمین سلامت جامعه  بر  تأکید  با  وی 
مسئولان، خیران، طلاب جهادی و همه مردم در حال تلاش برای کنترل این بیماری بوده و 

امیدواریم با رعایت قرنطینه خانگی هر چه سریع تر دوران اپیدمی این بیماری به پایان رسد.
رئیس شورای شهر قم نام گذاری مکانی را به نام شهدای مدافع سلامت قدردانی کوچکی 
از زحمات آنان خواند و بیان کرد: با توجه به تصمیمات کمیسیون فرهنگی برای کادر درمانی 
که در این دوران مظلومانه فوت  شده و مراسم بزرگداشتی نیز برگزار نشده یادبودی تعریف 
خواهد شد و امیدواریم زحمات آن ها را جبران کنیم. وی وقایع سال جاری را مورد توجه 
قرارداد و تصریح کرد: وقایع امسال جنبه تاریخی داشته و خوشبختانه عملکرد کشور ایران و 

شهر قم قابل قبول بوده و امیدواریم هر روز باکیفیت بیشتری انجام شود.
جلالی شرایط پیش  آمده را فرصت و تهدیدی هم زمان دانست و خاطرنشان کرد: باید با 
عملکرد درست و شایسته خود این تهدید ایجادشده در جامعه را به فرصتی برای جهش و 

ارتقاء جامعه در همه حوزه ها تبدیل کنیم.

وی نام گذاری سال 99 را موردبررسی قرارداد و گفت: جهش تولید موضوعی است که 
می توانیم در همه حوزه های تولید کالا، تولید و ارائه خدمات و همچنین در حوزه علم به 

آن بپردازیم.
تسریع حرکت به سمت تولید خدمات و الکترونیکی 

رئیس شورای شهر قم از تشکیل تیم تولید خدمات در مدیریت شهری خبر داد و تصریح 
پروانه  صدور  مانند  و  کرده  حرکت  شدن  الکترونیکی  سمت  به  خدمات  ارائه  باید  کرد: 

ساختمانی و پرداخت عوارض در همه حوزه ها این اتفاق بیفتد.
وی با تأکید بر تسریع حرکت به سمت تولید خدمات و الکترونیکی ارائه شدن آن افزود: 
باید این حرکت در 6 ماه نخست سال به سرانجام رسیده و نیازمند همکاری ارگان های و 

دستگاه های مرتبط مانند سازمان نظام مهندسی در این حوزه هستیم.
جلالی سال 99 را سال سختی در حوزه مدیریت شهری عنوان و بیان کرد: بسیاری از 
فرصت ها به خاطر شیوع ویروس کرونا ازدست رفته و پروژه ها با تأخیر انجام می شود که 
امیدواریم بتوانیم آن را جبران کنیم. وی ادامه داد: شورای اسلامی شهر قم و شهرداری قم با 
تمام توان در جهت انجام وظایف خود گام برداشته و امیدواریم وظایف خود را به صورت کامل 

نسبت به شهر و شهروندان انجام دهیم.
رئیس شورای شهر قم در پایان از تصویب روز قم در شورای فرهنگ عمومی نیز خبر داد 
و گفت: با پیگیری های کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم در مجمع شورای 
فرهنگی شوراها، تصویب شد تا همه استان ها روزی به نام خود داشته و هفته گذشته در 

شورای فرهنگ عمومی تصویب شد روزها در تقویم نیز لحاظ شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم:
خیابانیبهنامشهدایمدافعسلامتنامگذاریمیشود

گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
محدودیت های ترافیکی از صبح روز چهارشنبه 20 فروردین 
مسجد  به  منتهی  معابر  تمام  در  فروردین   22 جمعه  تا 

جمکران و محورهای منتهی به استان قم اجرا می شود. 
عباس ذاکریان با اشاره به تصمیمات اتخاذشده در ستاد 
ملی مبارزه با کرونا اظهار داشت: تمام تصمیمات شهرداری 
و مدیران شهری بر اساس شرایط ایجادشده و حفظ سلامت 

شهروندان گرفته می شود.
وی با توجه به نزدیکی ایام نیمه شعبان به تشریح برنامه های 
شهرداری پرداخت و افزود: اخذ تصمیمات جدید برخلاف 
روال هرسال برای شهرداری و مدیران شهری و استانی نیز 
سخت بوده اما باید با توجه به اولویت ها تصمیم گیری شود.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر عدم 
برگزاری جشن های نیمه شعبان در مسجد مقدس جمکران 
کمیسیون های  و  استانداری  جلسات  در  کرد:  تصریح 

لازم  تمهیدات  مردم  تردد  از  جلوگیری  برای  مربوطه 
محدودیت های  اجرای  از  وی  است.  شده  اندیشیده 
ترافیکی در روزهای چهارشنبه، پنجشنبه و جمعه خبر داد 
با حضور شهرداری،  و خاطرنشان کرد: در جلسه ای که 
پلیس راهور، اورژانس و آتش نشانی برگزار شد تصمیمات 
اجرایی لازم برای روزهای ٢٠، ٢١ و ٢٢ فروردین نهایی شده 
است. ذاکریان آغاز محدودیت های ترافیکی را از صبح روز 
چهارشنبه ٢٠ فروردین اعلام کرد و گفت: این محدودیت ها 
بلوار  در تمام معابر منتهی به مسجد مقدس جمکران و 
پیامبر اعظم)ص( با حضور پلیس راهور اجرا می شود. وی 
انجام  راهور  پلیس  ادامه داد: اطلاع رسانی دقیق توسط 
شده است و مردم از انجام سفرهای غیرضروری در این سه 
روز پرهیز کنند و برای حفظ سلامت خود و جامعه در خانه 
بمانند. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر 
لزوم حفظ قرنطینه خانگی ابراز کرد: تنها راه قطع زنجیره 

انتقال ویروس کرونا ادامه قرنطینه خانگی بوده و از مردم 
از ترددهای  درخواست داریم همچنان در خانه بمانند و 
غیرضروری پرهیز کنند. وی با تشکر از مردم قم برای رعایت 
قوانین منع رفت وآمد در روز طبیعت و همچنین ایام نیمه 
شعبان تصریح کرد: شرایط ایجادشده برای همه مردم و 
مسئولان ناخوشایند بوده و شهرداری نیز هرسال در این ایام 
در حال تدارک برگزاری جشن های باشکوه نیمه شعبان بود. 
ذاکریان ادامه داد: امروز مهم ترین وظیفه و اولویت شهرداری 
حفظ جان و سلامت شهروندان است و نمی توانیم این مهم 
را نادیده گرفته و به آن بی توجه باشیم و محدودیت های 
ترافیکی به صورت کامل و با جدیت اجرا می شود. وی از 
به  منتهی  محورهای  در  ترافیکی  محدودیت های  اجرای 
استان قم نیز خبر داد و گفت: همچنین محدودیت هایی 
ترافیکی در این سه روز در محورهای منتهی به شهر قم نیز 

اعمال شده و  امیدواریم در مهار این بیماری موفق باشیم.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

جلوگیریازتردددرمعابرمنتهیبهجمکرانازصبحچهارشنبه

 مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم گفت: امحاء و بی خطرسازی پسماندهای پزشکی 
بیمارستان های قم در ایام شیوع کرونا نسبتا مطلوب بوده است. 

عفونی  پسماندهای  خطر  و  حجم  افزایش  به  توجه  با  افزود:  مشکینی  موسوی  رضا  سید 
بیمارستان های فعال در زمینه پذیرش بیماران مبتلا به کرونا، بی خطرسازی و دفع اصولی این 

پسماندها از اهمیت بیشتری برخوردار است.
وی با بیان اینکه کارشناسان محیط زیست بر اجرای دقیق پروتکل بی خطرسازی و مدیریت 
پسماندهای پزشکی در قم کنترل و نظارت دارند، خاطرنشان کرد: مدیریت پسماندهای پزشکی در 

قم در روزهای گذشته نسبتا مطلوب بوده و مسؤولان ذیربط در این زمینه همکاری مناسبی دارند.
وی با بیان اینکه راه اندازی دستگاه زباله سوز با رعایت ضوابط استقرار و انجام ارزیابی زیست 

محیطی برای جلوگیری از دفن پسماندهای پزشکی بسیار ضروری است، اظهار داشت: البته با توجه 
به تولید گازهای خطرناک در زباله سوزها، راه اندازی این سیستم مستلزم استفاده از تکنولوژی های 
به روز و پیشرفته خواهد بود. موسوی در ادامه افزود: با پیگیری استاندار و معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری قم مقرر شده است تا با مشارکت دستگاههای اجرایی ذیربط اعتبار مورد نیاز برای 
خرید و راه اندازی دستگاه زباله سوز پسماندهای پزشکی تأمین شده و مطالعات زیست محیطی آن 
نیز تهیه و تدوین شود. وی در پایان با اشاره به سرعت بالای انتشار ویروس کرونا، بر ضرورت رعایت 
ضوابط زیست محیطی و رفع ایرادهای احتمالی در دفع پسماندهای عادی و عفونی تأکید کرد و 
گفت: شهروندان نیز نباید ماسک ها و دستکش های یکبارمصرف خود را در کوچه و خیابان رها کرده 

و باید حتما آن را در سطل های زباله درب دار قرار دهند.

 مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم:

مدیریتپسماندهایپزشکیدرقممطلوببودهاست

پیام تسلیت استاندارقم بمناسبت درگذشت 
مرحوم رضا بابایی 

دکتر سرمست استاندار قم  با صدور پیامی درگذشت استاد 
فرهیخته اقای رضا بابایی را تسلیت گفت 

به گزارش روابط عمومی استانداری قم در متن پیام تسلیت 
استاندار قم آمده است :

نویسنده فرهیخته  تاثر ،ضایعه درگذشت  و  تاسف  با کمال 
،استاد ادب و قلم را به عموم هنرمندان ، اصحاب قلم و ادب 
و خانواده محترم ایشان تسلیت عرض نموده و از درگاه خداوند 
سبحان علو درجات و غفران واسعه برای آن مرحوم و صبر و 
شکیبایی و با طول عمر باعزت  برای سایر بازماندگان محترم 

مسالت دارم.

بهرام سرمست -استاندارقم

به  توجه  با  استان قم گفت:  بحران   مدیرکل مدیریت 
هواشناسی،  سازمان  قرمز  سطح  کشاورزی  هشدار 
کشاورزان از روز سه شنبه تا پایان هفته باید مراقب باد شدید 

و سرمازدگی شکوفه ها در باغات باشند.  
محسن اوروجی روز گفت: بر اساس اعلام هواشناسی از 
روز سه شنبه تا شنبه آینده شاهد رگبار باران و گاهی رعد و 
برق همراه با وزش باد شدید در قم خواهیم بود، از این رو 
کشاورزان باید ضمن حفاظت از باغات و مزارع، از استحکام 

سازه ها و پوشش پلاستیکی گلخانه ها اطمینان حاصل 
زهکش های  و  کانال ها  لایروبی  ضرورت  بر  وی  کنند.  
مزارع و باغات تأکید کرد و گفت: چرای دام در حاشیه 
رودخانه های فصلی و حاشیه دره ها نیز نباید انجام شده 
و ورود آب باران به استخرهای پرورش ماهی و میگو باید 
کنترل شود.  مدیرکل مدیریت بحران استان قم با اشاره به 
کاهش دمای هوا، تمهیدات لازم جهت مقابله و جلوگیری 
از خسارت سرمازدگی در مزارع و باغات را مورد توجه قرار 

داد و گفت: خودداری از انجام عملیات هرس درختان، 
ایجاد پوشش روی نهال های جوان و انجام تغذیه کمکی 
در کندوهای زنبور از توصیه های دیگر سازمان هواشناسی 
است. وی در پایان با اشاره به احتمال بالا آمدن سطح 
آب رودخانه ها، بارش برف و تگرگ و لغزندگی جاده های 
مواصلاتی کوهستانی، تصریح کرد: از همه شهروندان 
تقاضا می کنیم با توجه به ضرورت ماندن در خانه در این 

ایام از سفرهای غیرضروری به شدت اجتناب کنند.

مدیرکل مدیریت بحران قم مطرح کرد؛ 

هشدارسیلبرایکشاورزانقمی


